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روزنامه

ستاد مرکزی اربعین:

 همه مرزهای کشور با عراق مسدود است

شهردار قم : آماده هرگونه همکاری هستیم

با حاشیه سازی کتابخانه در بلوار 
پیامبر اعظم)ص(ساخته نمی شود 

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

هزینه ۳۰ میلیارد تومانی 
در باغ موزه دفاع مقدس
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تا  شهرداری  گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
امروز برای پروژه باغ موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 30 
میلیارد تومان هزینه کرده که طرح های توسعه ای در دست 
اقدام است. سید امیر سامع پیش از ظهردیروز در نشست 

رسانه ای که همزمان با هفتم مهرماه، روز آتش نشانی و ایمنی 
در سالن جلسات شهرداری برگزار شد، اظهار داشت: افتتاح 
از  یکی  مقدس  دفاع  و  اسلامی  انقلاب  باغ موزه  بوستان 

پروژه های مهم شهرداری قم در هفته دفاع مقدس امسال

مسوول دفتر امیرآبادی فراهانی نماینده قم :

وضعیت عمومی نماینده قم مطلوب است
1

 

مدیرعامل سازمان خدمات ایمنی و آتش نشانی شهرداری قم  از افزایش ۱۰۰ 
درصد ایستگاه ها و ۲۰۰ درصدی پرسنل آتش نشانی خبر داد و گفت گفت: با 
این افزایش نیرو و تجهیزات زمان رسیدن نیروهای آتش نشان به محل حادثه از 6 
دقیقه به 3 دقیقه کاهش پیدا کرده است. عباس جعفری اظهار داشت: خدمات 
آتش نشانان در شهر حتی یک ثانیه هم متوقف نمی شود و این نیروها فداکارانه 
و  ایمنی  خدمات  سازمان  مدیرعامل  هستند.  شهروندان  جان  نجات  پی  در 

آتش نشانی شهرداری قم ابراز کرد: عمده مردم آتش نشانی را فقط با خاموش

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
گفت: با اعتباری افزون بر یک ونیم میلیارد ریال طرح هدایت آبهای سطحی، احداث 
دیواره هدایت آب و روسازی بتنی زیرگذر  پل راه آهن محور جنت آباد قم اجرا و به بهره 
برداری رسید . عباس شکوری به اهم اقداماتی که دراین خصوص صورت گرفته اشاره  
کرد اظهارداشت : دراین طرح با اجرای روسا زی بتنی در زیرگذر پل راه آهن موجود ، 
نسبت به هدایت آبهای سطحی به هنگام بارش ووقوع سیلاب اقدام گردید . شکوری 

اعتبار هزینه ای این پروژه را افزون بر یک ونیم میلیارد ریال برآورد کرد وخاطر نشان

مدیرعامل سازمان خدمات ایمنی و آتش نشانی شهرداری قم اعلام کرد:

افزایش ۱۰۰ درصد ایستگاه ها و 2۰۰ درصدی پرسنل 
رییس اداره نگهداری ابنیه را ههای استان قم  خبرداد:

تکمیل طرح اصلاح زیرگذر پل راه آهن محور جنت آباد  
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شهردار قم فرا رسیدن هفتم مهرماه روز آتش نشانی و ایمنی را گرامی داشت.
دکتر سید مرتضی سقاییان نژاد با صدور پیامی فرا رسیدن هفتم مهرماه روز آتش نشانی و ایمنی را گرامی داشت.

متن پیام ایشان به شرح ذیل است:
بسمه تعالی

توانمندی آتش نشانان، در صحنه عمل نمود می یابد
آتش نشانان، این جهادگران همیشه آماده، هر روز و شب در صحنه ی جهاد حوادث، خط شکن بوده و بخشی از شکوه جلوه های ایثار هشت 
سال دفاع مقدس را می توان در جنس و نوع خدمات آنان مشاهده نمود و توان این رزمندگان عرصه های سخت را نمی توان به میزان امکاناتشان 
سنجید بلکه اخلاص، توکل، اراده، برنامه ریزی، آموزش صحیح، باورمندی، اراده و پشت کارشان کیفیت کار را ارتقاء داده و توانمندی این 

پیشگامان خطر در حوادث طبیعی و غیرطبیعی، پیوست خطر است و هرگونه بحران و تهدید را ناکام گذاشته و در صحنه عمل نمود می یابد.
خدمت در برخی شغل ها از وظیفه فراتر رفته و عشق و نوع دوستی حاکم می گردد و میثاقی با عشق برای خدمت است. آتش نشانان، سلامتی 
و آرامش مردم را بر خود و خانواده ترجیح می دهند. کتاب زندگی این مجاهدان همیشه در میدان، مملو از سرفصل های تلفیق خطر و خدمت 
است و به سختی ها و حوادث، لبخند می زنند وخستگی را خسته نموده اند و آتش هم نمی تواند مانع اراده آنان گردد و با تغییر فضای تلخکامی، 

آرامش را به ارمغان می آورند و خطر را در آغوش می گیرد تا کانون های زندگی، امن و بی خطر بماند.

لباس سوخته ی آنان از هر لباس شهرت پاره شده ای با ارزش تر است چون خود نمایی در قاموس خدمتشان معنی ندارد و دست سیاهشان، 
لبخند سفید امید را نوید می بخشد و گرمی حمایتشان، سردی ترس را از بین می برد.

اهتمام به آتش نشانان نشانه ی اهمیت دادن به امنیت مردم است و حمایت از آنان، حمایت از امنیت است و هر چه در بخش آتش نشانی و 
خدمات ایمنی سرمایه گذاری بیشتری صورت گیرد، میزان و درصد حوادث و خسارات ناشی از آن کمتر خواهد بود. البته هیچگاه کمبودها 
نتوانسته، غبار خستگی و کم کاری بر انگیزه های این عزیزان بنشاند و خود می سوزند تا امیدی نسوزد و آرزوی هر آتش نشان، مشاهده لبخند 

رضایت و امنیت بر چهره مردم است و ادبیات خدمتشان، امنیت آفرینی و آرامش بخشی است.
نامگذاری روزهای خاص، برای افزایش آگاهی و ترویج فرهنگ است و هفتم مهرماه به نامگذاری روز آتش نشانی و ایمنی افتخار می کند چون 

با ارتقاء فرهنگ ایمنی و ترویج آموزش های مورد نیاز شهروندی، شهری ایمن و فاقد حوادث خواهیم داشت.
جای دارد تا یادی کنیم از عزیزان آسمانی این بزرگ مردان صحنه پیکار بخصوص شهدای آتش نشان، شهدای حادثه پلاسکو، بازنشستگان، 
پیشکسوتان و همه غیور مردان حاضر و برای عروج یافتگان علو درجات و برای مجاهدین این عرصه، سلامتی، تندرستی، عزت و موفقیت 

آرزومندم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
 شهردار قم

پیام شهردار قم به مناسبت روز آتش نشانی و ایمنی

مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت :در نیمه نخست امسال، 
کمک های مردمی به مراکز نیکوکاری استان قم با 100 درصد رشد 
به 172 میلیارد و 200 میلیون ریال رسید. اکبر میرشکار هدف از 
راه اندازی مراکز نیکوکاری را شناسایی نیازمندان و خیران هر محله 
و برآوردن نیازها و مشکلات فقرا توسط افراد توانمند همان محله 
بیان کرد و گفت: در حال حاضر 60  مرکز در سطح شهر و دو بخش 
روستایی قنوات و جعفریه استان قم فعالیت دارند که یکی از این 
مراکز شهری ویژه بانوان است. وی با اشاره به اینکه مرکز نیکوکاری

دادستان عمومی و انقلاب قم از اجرای دادرسی الکترونیک در 
استان قم خبر داد. حجت الاسلام و المسلمین غریب با بیان اینکه 
توسعه دادرسی الکترونیک و ایجاد سیستم هوشمند قضایی در 
گفت:  دارد،  قرار  قضایی  دستگاه  جدید  سال  برنامه های  اولویت 
تضمین  بر  علاوه  حضوری،  غیر  و  الکترونیک  دادرسی  اجرای 
سلامت مراجعان و همکاران، گام مهمی در کاهش زمان رسیدگی 
به پرونده، کاهش هزینه های سیستم قضایی و افزایش سرعت انجام 
کارها، افزایش کیفیت رسیدگی و امنیت قضایی و اداری، بر می دارد.

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبر داد:

رشد 100 درصدی کمک های 
مردمی 

دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد:

اجرای دادرسی الکترونیک 
درمحاکم قضایی 
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1. شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای 
با ارزیابی فشرده موضوع فوق را طبق مستندات در دفترچه مناقصه، 
به شماره 20990914590000027 را از طریق سامانه تدارکات 
از  برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه  الکترونیکی دولت 
دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به 
آدرس www.setadiran.ir و لازم است مناقصه گران در صورت عدم 
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی 

امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
2. برنامه زمانبندی مناقصه:

2-1- تاریخ انتشاراصلاحیه اسناد در سامانه: مورخ 99/7/6 می 
باشد.

2-2- مهلت دریافت اسناد مناقصه: تا ساعت 19 روز پنج شنبه 
مورخ ۱399/7/۱۰

2-3- جلسه پاسخ به سوالات)درصورت نیازمتعاقبا اعلام می گردد(
2-4- مهلت ارسال پاکت پیشنهاد قیمت واسناد: ساعت ۱9 روز 

پنج شنبه مورخ ۱399/7/۲4
2-5- زمان گشایش پاکت های ارزیابی کیفی ساعت 9 صبح روز 

یکشنبه مورخ ۱399/7/۲7
2-6- زمان گشایش پاکت های" الف، ب و ج": ساعت 9 صبح روزدو 

شنبه مورخ ۱399/8/۱۲
3. شرایط متقاضیان:

3-1- توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی

3-2- دارا بودن حداقل پایه 5 در رشته تأسیسات و تجهیزات از 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور یا گواهینامه صلاحیت از اداره 

کل کارو تعاون و امور اجتماعی ) کد تاسیسات(
3-3- توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزی به حساب 
شماره 2174633403005 سیبا( به مبلغ 682,300,000 ریال به 

عنوان سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی
3-4- توانایی ارایه انواع ضمانتنامه های بانکی جهت اجرای تعهدات 

قراردادی
3-5- ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت 

پیشنهاد قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط
4. نکات قابل توجه:

4-1-ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان 
ایجاد نخواهد کرد.

4-2-این پیمان پیش پرداخت ندارد و مشمول تعدیل )بخش اجرا( 
می باشد

4-3-شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده 
و اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.

با  می توانند  متقاضیان  بیشتر  اطلاعات  به  نیاز  صورت  4-4-در 
شماره فکس امور پیمانهای شرکت گاز استان قم 36620004-
حاصل  ویا36121303-025و36121201-025تماس   025

فرمایند.
4-5- این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به 

آدرس: www.nigc-qpgc.ir ارسال گردیده است

فراخوان مناقصه عمومی خدمات فنی، نقشه برداری و بازاریابی 
مدیریت مهندسی و اجرای طرحها

»آگهي فراخوان مناقصه عمومی« )اصلاحیه( نوبت اول

در نظر دارد  3 قطعه زمین از زمین ها ی شهرداری )1 - قطعه شماره 71 به متراژ 206/70 مترمربع 2 -  
قطعه شماره 183 به متراژ 193/5 مترمربع 4- قطعه شماره 197 به متراژ  182/75 مترمربع معروف به زمین 

های فرودگاه به آدرس ما بین سی متری شهدا و بیست متری جهاد را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید.
متقاضیان می توانند جهت خرید اسناد مزایده تا پایان وقت اداری روز چهارشنبه  ۱399/۰7/16  به شهرداری 
جعفریه مراجعه نموده و پس از دو روز کاری مهلت دارند ) پایان وقت اداری  یکشنبه مورخه ۱399/۰7/۲۰ ( 

تا اسناد را تحویل شهرداری نمایند ضمناً زمان بازگشائی در شرایط مزایده اعلام می گردد .
شرایط شرکت در مزایده :

1-   ارائه سپرده شرکت در مزایده معادل 5 درصد قیمت کارشناسی به صورت نقدی در وجه شهرداری جعفریه.
2-  در صورتی که نفرات اول تا سوم شرکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت در مزایده آنان 

به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد .
3–چنانچه ظرف مدت 5 روز پس از جلسه کمیسیون، مبلغ توسط برنده واریز نشود سپرده ایشان ضبط و نفر 

دوم بعنوان برنده اعلام میگردد.
4- قیمت پایه برمبنای نظریه  کارشناس رسمی دادگستری میباشد.

5- شهرداری در رد یا قبول هر یك از پیشنهادات مختار میباشد. 
6- سایر اطلاعات  و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد .

7– شرایط فروش  به صورت نقد می باشد 

شهرداری جعفریه 
آگهی مزایده عمومی  ) نوبت دوم (

روابط عمومی شهرداری جعفریهروابط عمومی شرکت گاز استان قم
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با حضور آیت الله اعرافی صورت گرفت :

افتتاح و کلنگ زنی سه پروژه شهری

مشکلات  حاشیه سازی  با  اینکه  به  اشاره  با  قم  شهردار 
ساخت کتابخانه تخصصی در بلوار پیامبر اعظم)ص(برطرف 
نمی شود، گفت: مدیریت شهری تا کنون بیشترین همکاری 
را برای ساخت این کتابخانه داشته و آماده همکاری های بعدی 

هم هست. دکترسید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به انتشار 
متونی در فضای مجازی راجع به ساخت کتابخانه تخصصی در 
بلوار پیامبر اعظم)ص(، اظهار داشت: برخی اظهار نظرهایی 

که در این زمینه صورت گرفته به نوعی با اطلاعات ناقص بوده

 شماره مناقصه:
99-۱6 

بشماره مجوز:
۱399/353۲
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 رییس جمهوری با اشاره به نقش زیرساخت های 
کرونا  انتقال  زنجیره  مهار  در  الکترونیک  دولت 
در  شهری  خدمات  ارائه  کیفیت  کرد:  تاکید 
سطوح مختلف باید منطبق با خواست و نیازهای 
شهروندان باشد و در کمترین زمان و دقت بالا 

انجام گیرد. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز 
اجرایی  شورای  جلسه  شانزدهمین  در  دوشنبه 
ضرورت  اهمیت  بر  تاکید  با  اطلاعات  فناوری 
همه  گفت:  اطلاعات  به  مردم  آزاد  دسترسی 
دستگاه ها برای تأمین رضایت شهروندان و کاستن 
از دغدغه های آنان، روند فعالیت ها و خدمات خود 
را برای مردم اطلاع رسانی کرده و هرکجا ابهام و 

نگرانی برای مردم وجود دارد، رفع کنند.
روحانی با بیان اینکه دولت الکترونیک باید در 
خدمت سلامت و معیشت شهروندان باشد، به 
همه دستگاه های اجرایی دستور داد در جهت 
ارتقای خدمات الکترونیک، هم  افزایی و تلاش 
برای رفع کاستی ها یا نارسایی های آن را به طور 

ویژه مورد توجه قرار دهند.
دولت  زیرساخت  تقویت  جمهوری  رییس 
یازدهم  دولت  فعالیت  ابتدای  از  را  الکترونیک 
جزو اولویتها برشمرد و با اشاره به نقش ارزشمند 
آن در مهار زنجیره انتقال کرونا و حفظ سلامت 
شهروندان تاکید کرد: کیفیت ارائه خدمات شهری 
و  خواست  با  منطبق  باید  مختلف  سطوح  در 
نیازهای شهروندان باشد و در کمترین زمان و دقت 

بالا انجام گیرد.
 هوشمندسازی شهرها اولویت های بخش 

مسکن و شهرداری ها باشد
شهروندان  به  غیرحضوری  خدمات  ارائه  وی   

با یک عزم جدی، امری کاملًا دست  یافتنی  را 
شهرها  هوشمندسازی  امروز  گفت:  و  خواند 
شهرسازی  و  مسکن  بخش  اولویت های  از  باید 
و شهرداری ها باشد و انتظار می رود که در کنار 
توسعه شهری، به موضوع هوشمندسازی شهرها 

هم توجه ویژه شود.
شهرهای  توسعه  در  اینکه  بیان  با  روحانی 
پهن  شبکه های  استقرار  به  باید  هوشمند 
توسعه  هوشمند،  تجهیزات  از  استفاده  باند، 
خدمات  توسعه  و  هوشمند  شهری  فضاهای 
الکترونیکی توجه لازم شود، گفت: یکپارچگی 
میان دستگاه های اجرایی خدمات  رسان، کلید 
دستیابی به شهر هوشمند است و به رغم قدم های 
مهمی که تاکنون برداشته شده، امروز شهرهای 
بزرگ کشور ما از جمله تهران با استاندارد یک شهر 

هوشمند، فاصله زیادی دارد.
 رییس جمهور هوشمندسازی خدمات شهری 
را یک ضرورت  اتباع خارجی  و  برای شهروندان 
برشمرد و گفت: ارائه خدمات هوشمند مختص 
شهروندان ایرانی نبوده و راه  اندازی سامانه جامع 
الکترونیک  و  کشور  خارجی  مهاجرین  و  اتباع 
تحقق  راستای  در  مربوطه  فرایندهای  نمودن 
خدمت  دربرگیرنده  الکترونیک،  دولت  اهداف 
مرتبط با اتباع مزدوج با بانوان ایرانی و فرزندان 
آنها، باید روزبه  روز توسعه و فرایند انجام این گونه 

کارها ارتقاء یابد.
روحانی با اشاره به توجه ویژه دولت تدبیر و امید 
به توسعه دولت هوشمند، اظهارداشت: در زمینه 
هوشمندسازی خدمات و امور دولت در حوزهای 
مختلف تجاری و اقتصادی و خدماتی از جمله 
اخذ عوارض به صورت الکترونیکی در آزادراه ها، 

به کارگیری اسناد الکترونیکی در مجموعة قوه 
و  به ویژه دفاتر اسناد رسمی و دادگاه ها  قضائیه 
توسعه شعب و پیش  خوان های مجازی بانک ها و 
مؤسسات اعتباری، بیش از پیش باید توسعه یابد.

رییس جمهوری تاکید کرد: فراهم کردن امکان 
دسترسی آسان شهروندان به اطلاعات و خدمات 
دولتی و کاهش هزینه های آنان از طریق یکپارچه  
سازی و حذف سامانه های مازاد به منظور کارآمد 
سازی عملیات دولت الکترونیک جهت تضمین 
از  شهروندان  نیازهای  به  سریع  پاسخگویی 
مهمترین برنامه ها و اقدامات مورد نظر در سال 

پایانی دولت تدبیر و امید است.
را  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  روحانی   
دانست  زندگی  سبک  از  جدایی ناپذیر  بخش 
فناوری  و  اینترنت  بدون  امروزه  اظهارداشت:  و 
دیجیتال شیوه زندگی مدرن غیرقابل تصور است. 
مراقبت های  دور،  راه  از  ارتباطات  نقل،  و  حمل 
بهداشتی، امنیتی، آموزشی و تقریباً هر بخش 
از جامعه وابسته به فناوری اطلاعات و ارتباطات 

است.
 یکپارچه سازی خدمات الکترونیک یک 

ضرورت است
خدمات  یکپارچه سازی  جمهوری  رییس 
را  مطلوب  کارآمدی  هدف  با  الکترونیک  دولت 
خدمات  ارائه  کرد:  تاکید  و  خواند  ضرورت  یک 
آن  برای  بلکه  نیست  جزیره ای  الکترونیکی 
به  راهبری  نظارت،  چون  مهمی  سازوکارهای 
منظور تحقق پنجره واحد خدمات دستگاه های 
اجرایی دولت الکترونیک الزامی است که دولت 

زیرساخت آن را تدوین کرده است.
شناسایی  و  ارزیابی  به  اشاره  با  روحانی 
سامانه های موفق احراز هویت، افزود: هرکدام از 
سامانه هایی  شرکت ها،  یا  اجرایی  دستگاه های 
کرده اند  طراحی  شهروندان  هویت  احراز  برای 
این  قوت  نقاط  و  تجربیات  با  است  ضروری  که 
سامانه ها و هم پوشانی یکدیگر، در ارتقای امنیت و 
سلامت الکترونیک گام های مؤثری برداشته شود. 
گزارش  ارائه  از  پس  همچنین  جمهوری  رییس 
عملکرد گمرک جمهوری اسلامی ایران در زمینه 
دولت  به  پیوستن  برای  شده  انجام  تلاش های 
و  کارکنان  تلاش های  و  زحمات  از  الکترونیک، 

مدیران گمرک قدردانی کرد.
در این جلسه تسهیل فرآیندهای الکترونیکی 
نوسازی،  و  شهرسازی  مجوزهای  صدور 
دستورالعمل ایجاد درگاه شفافیت دستگاه های 
اجرایی، فرآیند تسهیل مکاتبات تعاملی دولت و 
مردم )پیام ایران( و راهکارهای تسریع در بکارگیری 
حذف  و  الکترونیکی  نسخه  در  بیمه  خدمات 
دفترچه بیمه مورد بحث و بررسی قرار گرفت و به 

تصویب شورا رسید.

رییس مجلس شورای اسلامی :

اجرای طرح جهش تولید مسکن بار 
بزرگی از دوش مردم برمی دارد 

رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه اجرای طرح جهش تولید مسکن بار 
بزرگی از دوش مردم برمی دارد، گفت: معایب و مزایای مسکن مهر احصا شده و به 
دنبال این هستیم که مردم در ساخت مسکن دخیل باشند. از سوی دیگر حوزه 
حکمرانی تنها ریل گذاری و مدیریت صحیح در این بخش را انجام دهد و موانع را 

از سر راه مردم بردارد. 
و  مجلس  اقتصادی  کمیسیون های  روسای  با  نشست  در  قالیباف  محمدباقر 
نمایندگان دولت  اظهارداشت: در حال حاضر باید به مردم در دو حوزه کمک فوری 
کرد نخستین موضوع بحث بسته حمایت معیشتی است، چرا که در حال حاضر ارز 
4200 تومانی به کالاهای اساسی اختصاص می یابد، اما کالاها حداقل و در خوش 
بینانه ترین حالت با ارز نیمایی به دست مردم می رسد که در این راستا باید مسیر 

پرداخت ارز دولتی اصلاح شود.  
وی با تاکید بر اینکه ارز دولتی باید به آخرین حلقه زنجیره یعنی مردم پرداخت شود، 
تصریح کرد: چرا باید سود ارز 4200 تومانی به جیب واسطه ها برود و مردم کالاهای 

اساسی را با قیمت غیرقابل قبول خریداری کنند.
رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس مصمم به اجرای جهش تولید 
در حوزه مسکن و ریل گذاری در این حوزه است، گفت: تولید مسکن ضرورتی 
اجتناب ناپذیر است که می تواند در حوزه اشتغال و جذب نقدینگی تاثیرات مثبتی 
داشته باشد. وی با اشاره به اینکه در گذشته 70 درصد درآمد خانوار صرف هزینه 
مسکن می شود، افزود: در حال حاضر اگر خانوارها 100 درصد درآمد خود را به 
مسکن اختصاص دهند و به همان میزان قرض هم بگیرند، باز نمی توانند از عهده 

هزینه مسکن بربیایند.
قالیباف با بیان اینکه مجلس مصمم است که موضوع تولید مسکن به روش دولتی 
دنبال نشود، ادامه داد: در حال حاضر معایب و مزایای مسکن مهر احصا شده و در 
حوزه ساختاری به دنبال این هستیم که مردم در ساخت مسکن دخیل باشند و از 
سوی دیگر حوزه حکمرانی تنها ریل گذاری و مدیریت صحیح در این بخش را انجام 

دهد و موانع را از سر راه مردم بردارد.
رییس قوه مقننه با اشاره به افزایش قیمت صدور پروانه ساختمانی اظهار داشت: 
عدم تصمیم گیری مناسب در راستای ایجاد درآمد پایدار برای شهرداری ها سبب 
شده که شهرداری ها قیمت پروانه ساخت واحدهای مسکونی را افزایش دهند که این 

موضوع سبب بالا رفتن قیمت مسکن شده است.
وی با بیان اینکه باید از تمامی ظرفیت های کشور در مسیر صحیح استفاده کرد، 
افزود: فولاد و سیمان جزو سرمایه های مردمی و انفال است، اما مشاهده می شود 
که مابه التفاوت قیمت ورق فولادی و همچنین سود اصلی فولاد و سیمان به جیب 
دلالان می رود.     قالیباف با تاکید بر اینکه مجلس با دو نرخی شدن قیمت کالاها 
مخالف است، گفت: قرار نیست اموال عمومی که در اختیار حاکمیت قرار دارد و 
می تواند برای آن قیمت واحدی تعریف کند، با قیمت بالا به دست مردم برسد و هر روز 

افزایش قیمت داشته باشد.
با بیان اینکه مجلس با توسعه بی رویه شهرها،  رییس مجلس شورای اسلامی 
مهاجرت از روستاها به شهرها و از شهرهای کوچک به شهرهای بزرگ مخالف است، 
بیان کرد: باید در شهرهای کوچک فرصت ساخت مسکن فراهم شود تا مردم مجبور 

به حاشیه نشینی و زندگی در حلبی آباد شهرها نباشند.
قالیباف با بیان اینکه بافت های فرسوده داخل شهرها باید در اولویت ساخت و ساز 
قرار گیرند، ادامه داد: قیمت ها باید در حوزه محصولاتی که هیچ ربطی به ارز نداشته 

و تولید داخلی دارند، منطقی شود.

ستاد مرکزی اربعین:

 همه مرزهای کشور با عراق مسدود است
ستاد مرکزی اربعین در اطلاعیه ای اعلام کرد که همه مرزهای کشور با عراق مسدود 
است و از مردم خواست مراقب افراد فرصت طلب برای تشویق به سفر به عراق باشند. 
اربعین  مرکزی  ستاد  اطلاعیه  در  کشور،  وزارت  اطلاع رسانی  پایگاه  گزارش  به 
بر  مبنی  شده  انجام  اطلاع رسانی های  و  اطلاعیه ها  صدور  علیرغم  است:  آمده 
مخالفت دولت عراق و همچنین ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا با هرگونه سفر به 
کشور مذکور، متاسفانه عده ای تلاش دارند با سوء استفاده از نیات پاک عاشقان و 
سرسپردگان به بارگاه حسینی)ع( با درج آگهی در درگاه های اینترنتی ناشناس و 
غیرمجاز و یا تحریک مومنان در برخی از اجتماعات، آنان را به سوی مرزهای غرب 
و جنوب غرب کشور رهسپار نمایند. در ادامه ای ن اطلاعیه عنوان شد: مجدداً به 
اطلاع مردم می رساند کماکان همه مرزهای کشور با کشور عراق مسدود بوده و بنابر 
مصوبات ستاد مرکزی اربعین و ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا، هرگونه تجمع و 
راهپیمایی به سمت مرزها و یا اماکن مقدسه ممنوع است. لازم به ذکراست،  هر ساله 
با فرا رسیدن ایام اربعین جمع کثیری از مشتاقان و دلدادگان اباعبدالله الحسین )ع( 
از جای جای کشور با پای پیاده خود را به کربلای معلی می رساندند و مراسم اربعین 
را در جوار بارگاه امام سوم شیعیان به جا می آوردند که امسال به دلیل خطر شیوع 
ویروس منحوس کرونا و برای رعایت سلامت مردم این حرکت جمعی و عاشقانه انجام 

نمی شود.

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی ؛

مردم با صندوق آرای انتخابات ۱۴۰۰
 قهر نمی کنند

دبیرکل جمعیت جانبازان انقلاب اسلامی با اشاره به انتخابات ریاست جمهوری 
دوره سیزدهم در سال آینده گفت: انتخابات 1400 با مشارکت بالای مردم برگزار 
معنای  به  قهر کنند  رای  با صندوق  از مردم هم  اندکی  اگر بخش  و  خواهد شد 

رویگردانی از نظام نیست.
مجتبی شاکری  از جمله فعالان سیاسی اصولگرا است که معتقد است اگر نیروهای 
انقلابی و اصولگرا هوشیار نباشند ممکن است در انتخابات 1400 اتفاقی مانند آنچه 
که در دوم خرداد رخ داد، رقم بخورد و فردی همسو با جریان مقابل اصولگرایان پیروز 
میدان انتخابات شود. او در همین زمینه بیان داشت: اما اگر اصولگرایان غفلت 
نکنند، من فکر می کنم که با توجه به سنت سیاسی در کشور ما بعد از هر دولتی، 
منتقد آن دولت پیروز انتخابات می شود.  وی افزود :در کشور ما قاعده ای وجود دارد 
که رئیس جمهور دوره اول حتما رئیس جمهور دوره دوم هم می شود. غیر از بنی صدر 
که فرار کرد و شهید رجایی که شهید شد این قاعده نقض نشده است. از سوی دیگر 
در ادامه همین قاعده به دلیل نارضایتی های که در آخر هر دولتی بروز پیدا می کند 
معمولا منتقد هر دولتی در انتخابات ریاست جمهوری بعدی پیروز میدان انتخابات 
می شود. من فکر می کنم انتخابات 1400 هم از این قاعده خارج نباشد. وی در 
پاسخ به این پرسش که وضعیت جریان اصلاح طلب برای حضور در انتخابات 1400 
را چگونه می بینید هم بیان داشت: به نظر من اصلاح طلبان وضعیت بسیار آشفته ای 
دارند. این آشفتگی باعث شده که نوسان تحلیل ها و رویکردها در این جریان زیاد 
و  از یک طرف در جریان اصلاح طلب تحلیل ها  ادامه داد:شما  باشد.  شاکری 
مواضعی می بینید که گاهی با نظام هم دچار زاویه است و اصولا حضور در انتخابات 
را رد می کنند. اما از طرف دیگر با تحلیل هایی مواجه هستیم که از لزوم حضور در 

انتخابات دفاع می کنند.

معاون وزیر کشور: 

مشاغل خاص آرامستان ها در رده سخت 
و زیان آور قرار گرفت

معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور از موافقت شورای عالی 
از  آرامستان های کشور که  کارکنان  الحاق گروه های شغلی  با کلیات  فنی  حفاظت 
به  و زیان آور گروه »ب« خبر داد.   به مشاغل سخت  ارتباطند  اموات در  با  مباشرت 
گزارش سازمان شهرداری ها و دهیاری های کشور، مهدی جمالی نژاد اظهار کرد: در 
یکصدوشصت و سومین جلسه شورای عالی حفاظت فنی که هفتم مهر ماه در وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی تشکیل شد، موضوع  سخت و زیان آوری مشاغل کارکنان 
شاغل در آرامستان ها مطرح و در نهایت با موافقت این شورا کارکنان آرامستان های کشور 
جز مشاغل سخت و زیان گروه »ب« قرار گرفتند و سایر مشاغلی که بصورت غیرمباشرت 

هستند، از طریق کمیته های استانی می توانند موضوع را طرح و پیگیری کنند. 

فلسطین در تکاپوی جلب 
حمایت جهانی

خودگردان  تشکیلات  رئیس  درخواست  تحقق 
فلسطین از سازمان ملل برای برگزاری یک کنفرانس 

بین المللی با هدف ورود به روند صلح واقعی و به جریان انداختن طرح صلح عربی 
به جای صلح آمریکایی، از نگاه ناظران با چالش هایی جدی مواجه است. 

هفتاد و پنجمین نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل امسال در حالی 
برگزار می شود که به دلیل پاندمی کرونا از گردهمایی سران کشورها در نیویورک، 
سخنرانی های حضوری و البته مذاکرات و چانه زنی های حاشیه ای در این سازمان 
جهانی خبری نیست. سران کشورها از دفتر کارشان سخنرانی خود را به صورت 
ویدئو کنفرانس ارائه می دهند و از آنجا که بسیاری از سخنرانی ها از قبل ضبط 
شده، امسال چندان شاهد پاسخ ها و واکنش های تند و تیز سران کشورها به 

سخنرانی های یکدیگر نبوده ایم.
هر چند سخنرانی سران بسیاری از کشورها به ویژه ایالات متحده، چین، روسیه 
و ایران همچون همیشه چالش برانگیز و دارای ابعاد و نکات مهمی بود، اما در 
شرایط بحرانی کنونی منطقه غرب آسیا که صلح برخی کشورهای عربی با رژیم 
صهیونیستی چشم انداز آینده فلسطین و منطقه را در هاله ای از ابهام فرو برده 
است، سخنرانی »محمود عباس« رئیس تشکیلات خودگردان فلسطین دارای 
اهمیت ویژه ای بود. محمود عباس در سخنرانی خود از طریق ویدیو کنفرانس از 
سازمان ملل خواست تا در آغاز سال 2021 و پس از انتخابات آمریکا، کنفرانس 
بین المللی را با هدف ورود به یک روند صلح واقعی براساس قوانین بین الملل برگزار 
کند. او از دبیر کل سازمان ملل درخواست کرد که »طرح صلح عربی« را در برابر 
طرح صلح »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا که جهان و فلسطین آن را به 
دلیل مغایرتش با قطعنامه های مشروع بین المللی رد کردند، به جریان بیاندازد. 
اما طرح صلح عربی چیست، با چه هدفی در مقطع کنونی مطرح شده و تا چه 

اندازه امکان موفقیت دارد؟
در نگاه نخست مشخص است که استناد محمود عباس به طرح صلح عربی، به 
خاطر عصبانیت او از طرح صلح کاسبکارانه ترامپ است که می کوشد در قالب 
»معامله قرن« و با ارائه پیشنهادهای مالی وسوسه کننده، میان گروه های فلسطینی 
تفرقه انداخته و آنها را به رها کردن سرزمینشان و صلح با رژیم صهیونیستی متقاعد 
کند. این طرح، از سوی همه گروه های فلسطینی رد شده است. آغاز روابط 
دیپلماتیک دو کشور عربی با تل آویو هم نه تنها انگیزه ای برای تجدیدنظر در این 
تصمیم نشده، بلکه گروه های فلسطینی را به مقابله هر چه بیشتر با آن برانگیخته و 

چشم اندازی تیره از افزایش تنش ها در منطقه ایجاد کرده است.
ناظران بر این باورند که حتی طرح صلح عربی هم به دلایلی محکوم به شکست 

است و دست کم در کوتاه مدت راه به جایی نخواهد برد.
 رژیم صهیونیستی طی چهار سال ریاست جمهوری ترامپ از حمایت های 
بی دریغ کاخ سفید و البته کشورهای قدرتمند اروپایی بهره مند بوده و به این 
پشتوانه کاخ رویاهای مردم ساکن در سرزمین های اشغالی را بر تداوم اشغالگری 
و حق مسلم آنها برای سکونت در سرزمین های فلسطینی استوار کرده است. از 
این رو حال که به ویژه »بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی به دلیل 
فساد اقتصادی و ناکارامدی در مدیریت بحران کرونا با اعتراضات مکرر داخلی 
مواجه شده، بعید است که با تن دادن به بازگشت به مرزهای 1967، مشروعیت 
و مقبولیت داخلی خود را از بیش از پیش در معرض خطر قرار دهد. کما اینکه 
در زمان توافق صلح اخیر با امارات متحده عربی نیز نخست وزیر این رژیم گفت 
که کابینه اش به طرح الحاق شهرک های کرانه باختری به اراضی اشغالی پایبند 
است و به درخواست هیچ کشوری برای توقف این روند وقعی نمی نهد. دلیل دوم 
برای بی نتیجه ماندن درخواست محمود عباس از سازمان ملل برای برگزاری 
کنفرانسی بین المللی برای اجرایی کردن طرح صلح عربی، ضعف سازمان ملل به 
ویژه در اثر اقدامات خودسرانه و غیر قانونی رئیس جمهوری آمریکا است. در واقع 
یکجانبه گرایی ایالات متحده آمریکا و تلاش ترامپ برای تضعیف همه سازمان ها 
و نهادهای همکاری جویانه بین المللی در تحقق نیافتن طرح های اصلاحاتی و 
ابتکارعمل های سیاسی دبیرکل سازمان ملل بی تأثیر نبوده است. چنین رویکردی 
آنچنان به استقلال و اقتدار سازمان ملل لطمه وارد کرده که حتی اگر ترامپ در 
انتخابات نوامبر هم پیروز نشود، آثار سیاست های او تا مدتی گریبانگیر سازمان ملل 
خواهد بود.  در چنین شرایطی به نظر می رسد از آنجا که در منازعه فلسطین و رژیم 
صهیونیستی نیز قدرت های بزرگ و البته لابی قدرتمند صهیونیستی درگیر و طرف 
دعوا هستند، سازمان ملل نتواند به عنوان یک میانجی قدرتمند وارد عمل شود و 
کشورها و رژیم های درگیر در این بحران را وادار به تبعیت از قوانین بین المللی و 
قطعنامه های شورای امنیت کند. بنابراین گروه های فلسطینی باید به دنبال راهکار 
عملیاتی تری باشند که وحدت و توافق بر سر یک موضع واحد در عرصه داخلی و 
درخواست از جهان اسلام و سازمان همکاری های اسلامی برای خروج از انفعال و 
چنددستگی، حمایت  قاطع از فلسطین و تنبیه کشورهای خائن  می تواند برخی 

از این راهکارها باشند. 

چرا شرایط کشور
 اینگونه شد؟

روحانی می گوید:» مردم برای کمبود و مشکلات، 
اگر می خواهند لعن و نفرین کنند، این لعن و نفرین 

آدرسش کاخ سفید در واشنگتن است، کسی به مردم آدرس اشتباه ندهد.«
 ادبیات رییس جمهور نشان می دهد که »شیخ دیپلمات« حسابی خسته شده 
است. خسته از شرایط کشور و اینکه به هر دری می زند تا قفلی باز شود اما باز آش 

همان آش است و کاسه همان کاسه.
این که او از مردم می خواهد لعن و نفرین خود را نثار آمریکا کنند نه دولت او، یعنی 
اینکه حسن روحانی به مرحله درماندگی رسیده است و خود می داند که مردم از 
او و دولت اش ناایمد شده اند. دولتی که با نام امید به سرکار آمد حالا تبدیل به نماد 

ناامیدی در کشور شده است.
حرف های روحانی را می شود اینگونه برداشت کرد که او دست هایش را بالا برده 
و  منتظر پایان دوران تلخ دور دوم ریاست جمهوری اش است. روزگار بعد 96 و آن 
انتخابات پرشور برای روحانی به سامان نشد و ستاره اقبال او مطابق نیفاد. آمریکا از 
برجام خارج شد، مشکلات اقتصادی از در و دیوار کشور بالا رفت و در نهایت کرونا 
بر سر ایران و جهان خراب شد. شاید اگر امروز خبرنگاری از رییس جمهور بپرسد 
اگر به 4 سال گذشته برگردید چه کاری را انجام نمی دهید، پاسخ بشنود که در 

انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم ثبت نام نمی کردم.
بر کسی پوشیده نیست که تحریم های آمریکا مشکلات بزرگی را بر سر راه اقتصاد 
ایران بوجود آورده است. تحریم هایی که در طول تاریخ جمهوری اسلامی بی سابقه 
بوده است. هیچگاه فروش نفت ایران نزدیک به صفر نبوده و طرف های تحریم 

کننده سفت و سخت مواظب دور خوردن تحریم ها نبودند.
تحریم هست اما باید قبول کرد که دولت روحانی به ویژه تیم اقتصادی و سیاست 
خارجی او، هیچ نقشه راهی برای ادامه مسیر نداشتند. گویی نقشه آنها تنها تا 
توافق هسته ای بود. آنها به یاد این مسئله نبودند که ممکن است سنگ مو بوری راه 
توافق را ببندد و  ایران مجبور باشد برای ادامه دادن به مسیر دیگری متوسل شود.

اگر دولت بعد از خروج آمریکا به خود می آمد شاید امروز شاهد این حجم از 
مشکلات نبودیم. روحانی باید تصور می کرد دولت را از رییس جمهور قبلی با این 
شرایط تحویل گرفته است و به مردم وعده تغییر شرایط را داده است. باید هرکاری 
که می شد، می کرد اما رییس جمهور ایستاد تا شاید دست غیبی دوباره راه برجام را 
باز کند. یادمان نمی رود که در دولت اول روحانی، مردم با ثبات قیمت روبرو بودند. 
دوارن بیدار شدن و روبرو شدن با هر قیمتی تمام شده بود اما انفعال رییس جمهور 
و تیم او، کاری کرده است که بخشی از مردم آرزوی روزهایی را دارند که احمدی 
نژاد رییس جمهور ایران بوده است. دیگر زمانی هم برای جبران روزهای رفته 
نمانده است و باید منتظر انتخابات 1400 باشیم و ببینم طرح نامزدهای انتخابات 
ریاست جمهوری برای وضعیت کشور چیست و البته ببینیم در آبان ماه نام کدام 

فرد از صندوق های انتخاباتی آمریکا بیرون می آید.
در پایان این نوشتار به رییس جمهور روحانی یادآور می شوم، بهتر است به دنبال 

نقش خود در مشکلات کشور باشد نه سران کاخ سفید.

اخبار

روحانی در جلسه شورای اجرایی فناوری اطلاعات :
ارائه خدمات شهری باید منطبق با خواست و نیازهای شهروندان باشد

 رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس گفت: در دفاع مقدس 
نباید کسی را خط بزنیم و در مسائل اصلی کشور به خصوص دفاع مقدس نباید 

نگاه جناحی داشته باشیم. 
سردار عباس کارگر روز دوشنبه در حاشیه دیدار از نمایشگاه ملی دستاوردهای 
دفاع مقدس و مقاومت با حضور در غرفه ایرنا، گفت: در دفاع مقدس نباید 
جناحی برخورد کنیم. دفاع مقدس را در خود دفاع مقدس بیینم چرا که انقلاب 

اسلامی ما با فضلیت های دفاع مقدس تثبیت شد.
وی با بیان اینکه مسائل سیاسی و جناح بازی های امروز را نباید با دفاع 
مقدس گره زد ادامه داد: دفاع مقدس کلید وحدت در کشور است و در آن 
همه اقوام، جناح ها، اقشار، مذاهب و ادیان برای دفاع از کشور آمدند. در دفاع 
مقدس نباید کسی را خط بزنیم و در مسائل اصلی کشور نباید نگاه جناحی 

داشته باشیم.
به گفته وی، یکی از راه های تحریف نشدن دفاع مقدس، دوری از مسال 
جناحی است. این کشور به همه مردم تعلق دارد و پیروز اصلی دفاع مقدس، 
مردم بودند چه آنهایی که به جبهه آمدند یا آنها که نیامدند اما کمک مالی 
کردند؛ نیروهای مسلح فرماندهی عملیاتی را بر عهده داشتند. رییس بنیاد 
حفظ آثار و ارزش های دفاع مقدس به الگو شدن جنگ تحمیلی برای برخی از 
کشورها اشاره کرد و گفت: دشمن دنبال بد نام کردن دفاع مقدس است چرا که 
الگوی موفقی بود؛ امروز از الگوی دفاع مقدس مدل در آمده است و در جنگ 
های سوریه، عراق، یمن و لبنان از دفاع مقدس ما الگو گرفته اند و موفق شده 
اند. سردار شهید قاسم سلیمانی دفاع مقدس را مانند قله ای می دانست که 

مقاومت، دامنه آن است.
54 پروژه ۱۰۰ درصد به اتمام رسید 

وی بیان اینکه امسال چهلمین سالگرد دفاع مقدس است و در طول 12 سال 
گذشته اقدامات مناسبی به صورت مطالعاتی و اسنادی در حوزه دفاع مقدس 
صورت گرفت، این اقدامات را در قالب 68 پروژه برشمرد و افزود: پروژه های 
یاد شده در واقع جعبه سیاه جنگ محسوب می شوند و هر موردی از جنگ و 
عملیات های آن مانند مسائل سیاسی، اجتماعی، فرهگی، بسیج و اقتصادی 

در آن دیده شده است.

سردار کارگر ادامه داد: از این تعداد، 54 پروژه 100 درصد به اتمام رسید و 
دوم مهرماه جاری با حضور رییس مجلس شورای اسلامی رونمایی شد. یکی 
دیگر از اقداماتی که در 40 سال گذشته بی سابقه بود، ارتباط زنده مقام معظم 

رهبری با رزمندگان دفاع مقدس بود.
رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس درباره دیگر اقدامات 
این بنیاد در چهلمین سالگرد دفاع مقدس به تجلیل از یک میلیون پیشکسوت 
شامل فرمانده دسته و رزمنده اشاره کرد و گفت: در سال 97 از 20 هزار فرمانده 

گردان و در سال گذشته از 200 هزار  فرمانده گروهان تجلیل به عمل آمد.
سردار کارگر با اشاره به یکی دیگر از اقدامات بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های 
دفاع مقدس که مورد تاکید مقام معظم رهبری است، اظهار داشت: یکی از 
فرمایشات رهبری بر 100 برابری شدن محصولات فرهنگی از جمله کتاب 
تاکید دارد که هم اکنون در حوزه کتاب به رشد 30 برابری دست یافته ایم. سال 
94، سهم کتب دفاع مقدس سه و نیم درصد در عناوین کتب کشور بود ولی در 
سال 98 به 19 درصد رسیدیم که 11 درصد آن در بنیاد حفظ و نشر ارزش ها 

تالیف شد و به چاپ رسید.
افزایش تعداد موزه های دفاع مقدس

وی درباره افزایش تعداد موزه های دفاع مقدس خاطرنشان کرد: در سال 95 
تعداد چهار موزه های دفاع مقدس در کشور وجود داشت که در تهران، همدان، 
کرمان و خرمشهر قرار دارند؛ 11 موزه در سال 96 افتتاح شد و امسال هشت 
موزه دیگر را افتتاح می کنیم. در حال حاضر 23 موزه در کشور داریم که تا سال 
1404 تعداد 36 موزه دفاع مقدس در کل کشور خواهیم داشت؛ علاوه بر آن 
موزه استکبار ستیری طبس هم در سال 1401 افتتاح می شود و تعداد موزه 

های دفاع مقدس را به عدد 37 می رساند.
سردار کارگر علت فعالیت بیش از 37 موزه در 31 استان کشور را اعلام کرد و 
گفت: در استان خوزستان چهار موزه دفاع مقدس در شهرهای دزفول، آبادان، 

خرمشهر و اهواز فعال است.
وی با بیان اینکه بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس در هشت سال 
گذشته به اندازه 30 سال کار کرده است، تاکید کرد: هنوز 40 سال دیگر به 

علت گسترده بودن ابعاد دفاع مقدس، کار باقی مانده است. 

رییس بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس:

دفاع مقدس را جناحی نکنیم

مصطفی داننده*

و  مرکزی  بانک  از  جمهوری  رییس  اول  معاون   
وزارت راه و شهرسازی خواست ظرف مدت یک ماه 
بسته پیشنهادی جامعی برای تأمین مالی بخش 

مسکن در سال 1399 و 1400 تدوین کنند. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس 
جمهور، اسحاق جهانگیری امروز دوشنبه در جلسه 
و  راه  وزارت  از  قدردانی  با  مسکن  عالی  شورای 
شهرسازی و نظام بانکی کشور برای تدوین و اجرای 
طرح اقدام ملی مسکن، اظهار امیدواری کرد این 
طرح و سایر طرح های مرتبط با احداث مسکن با 
سرعت استمرار یابد تا با فعال شدن بخش مسکن 
شاهد تغییرات اساسی در بخش ساخت و ساز و 
سرمایه گذاری در کشور و نیز در بخش جهش تولید 

باشیم.
معاون اول رییس جمهور از برنامه ریزی های انجام 
شده برای پرداخت تسهیلات بانکی به مستأجران 

بعنوان کمک ودیعه اجاره مسکن قدردانی کرد و 
گفت: این طرح که برای نخستین بار و برای حمایت 
از مستأجران در کشور اجرا شده، با استقبال قابل 
توجه مردم روبرو شده و براساس گزارش های ارائه 
شده یک میلیون و 800 هزار نفر در مدت زمانی 
تاکنون  که  کرده اند  نام  ثبت  طرح  این  در  کوتاه 
پرداخت تسهیلات برای 30 هزار پرونده انجام شده 

و سایر پرونده ها نیز در دست اقدام است.
و  راه  وزارت  پیشنهاد  به  اشاره  با  جهانگیری 
در  تسهیلات  سقف  افزایش  بر  مبنی  شهرسازی 
طرح اقدام ملی مسکن گفت: نظام بانکی کشور 
باید تمرکز جدی بر بخش مسکن بعنوان یکی از 
بخش های موثر در جهش تولید معطوف کند که 
لازم است در این خصوص بانک مرکزی و وزارت راه 
و شهرسازی ظرف مدت یک ماه بسته پیشنهادی 
سال  در  مسکن  بخش  مالی  تأمین  برای  جامعی 

رییس  اول  معاون  کنند.   تدوین  و 1400   1399
جمهور افزود: در شرایطی که رشد سرمایه گذاری در 
کشور منفی است، افزایش سقف تسهیلات در بخش 
مسکن می تواند در بهبود سرمایه گذاری در کشور و 
نیز اجرای تعهدات وزارت راه و شهرسازی برای تولید 
یک میلیون واحد مسکونی موثر باشد. وی با تاکید بر 
ضرورت تعیین سازوکاری دقیق برای مشخص بودن 
برنامه های تأمین مالی در پروژه های مختلف به 
خصوص پروژه های مرتبط با مسکن، گفت: سوابق 
و تجربیات گذشته نشان می دهد پروژه هایی که 
نحوه تأمین مالی آنها از زمان شروع پروژه به صورت 
دقیق مشخص بوده است، به موقع و براساس برنامه 
زمان بندی به اتمام رسیده اند. بنابراین لازم است در 
طرح های مرتبط با تولید مسکن نیز نحوه تامین 
مالی از ابتدای پروژه به  صورت دقیق و مطابق برنامه 

زمانبندی مشخص باشد.

درخواست جهانگیری ازبانک مرکزی و وزارت راه و شهرسازی:

 بسته جامعی برای تامین مالی بخش مسکن تدوین شود

محمد مهدی مظاهری*
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افسردگی و کم حوصلگی فصلی با شروع فصل پاییز بسیار شایع است، برای 
جلوگیری از این عارضه مصرف مواد غذایی سرشار از مواد معدنی آهن و سلنیوم 

بسیار مفید است.
سید ضیاءالدین مظهری عضو انجمن تغذیه ایران افزود: کمبود ماده معدنی 
سلنیوم نه تنها موجب افسردگی می شود، بلکه بروز ترس و خستگی را نیز به بدن 
اضافه می کند، رفع نیاز بدن از طریق منابع غذایی حاوی سلنیوم که منجر به رفع 
کمبود این ماده معدنی شود، به سرحال شدن و برطرف شدن افسردگی نیز منجر 

می شود.
وی اظهار داشت: سلنیوم به علت خاصیت ضدزنگ زدگی و یا آنتی اکسیدانی، 
رادیکال های آزاد و مهاجم را خنثی می کند و از سرطانی شدن سلول ها جلوگیری و 
مانند سایر آنتی اکسیدان ها بر روی ساز و کار مغز و در هم تنیده اعصاب، تاثیر مثبت 

می گذارد و احتمالا از بروز آلزایمر زودرس پیشگیری می کند.
مظهری ادامه داد: ماهی، دانه ها و غلات کامل پرک شده و جگر مرغ از منابع 

غذایی سلنیوم هستند و از استفاده خودسرانه مکمل های حاوی سلنیوم باید 
خودداری شود زیرا دریافت زیاد آن از طریق مکمل ها و غذاها مسمومیت های 
خطرناکی را ایجاد می  کند، اما استفاده از منابع غذایی آن و ماهی های مختلف که 
علاوه بر دارا بودن این ماده معدنی، غنی از اسیدهای چرب امگا3 و پروتئین های 
حیوانی با ارزش بیولوژیکی بالاتر بوده و بدون وارد آمدن صدمه ای به سلامتی، 

نشاط می آورد.
وی اضافه کرد: آهن از جمله مواد معدنی بسیار پراهمیت و دارای وظایف و 
خواص متعدد بوده  و کمبود آن باعث افسردگی و بی حوصلگی، خستگی، بی 
قراری، بی اشتهایی و سردرد می شود، کمبود و افت ذخایر آهن بدن قبل از ایجاد 
کم خونی، موجب بروز عوارض رفتاری خاصی می  شود و از دیگر نشانه های کمبود 
آهن بدن به خصوص در کودکان، اختلالات ایجاد شده در تکامل روانی – حرکتی، 

کاهش توجه و یادگیری و بیش فعالی است.
این متخصص تغذیه تصریح کرد: آهن از طریق مصرف گوشت های قرمز، جگر، 

مرغ و ماهی تامین می شود و میوه، سبزیجات، غلات، حبوبات و تخم مرغ نیز 
سرشار از این ماده معدنی است و توصیه می  شود  به طور همزمان یا بلافاصله بعد از 
پایان صرف غذا از نوشیدن چای و برخی نوشابه های گازدار و کردن ماست و لبنیات 

و یا سایر مواد غذایی حاوی کلسیم خودداری شود.
مظهری تاکید کرد:  نان هایی که با استفاده از جوش شیرین تهیه می شوند و 
همچنین سایر فرآورده های غلات که در تهیه و فرآوری آنها جوش شیرین به کار برده 
می شود، نباید همزمان و بلافاصله بعد از میل کردن مواد غذایی حاوی آهن غیرهم 
مصرف شود و  زیاده روی در مصرف شیر به خصوص در کودکان، یکی از عوامل 

ایجاد کننده زمینه کم خونی است.
به گفته وی، لوبیا، سیب زمینی تنوری و آبپز، جوانه گندم، گوشت گوساله، مرغ 
و ماهی، برگه زردآلو و غذاهایی مانند سوپ و آش و پلو حاوی گوشت و عدس و 
یا خورش های سبزیجات نیز حاوی آهن هستند و  تلفیق مواد غذایی گیاهی و 

حیوانی حاوی آهن نیز سطح جذب آهن را افزایش می دهد.

یک متخصص تغذیه مطرح کرد:
چند توصیه غذایی برای رفع افسردگی در فصل سرما

بهبود کبد چرب مؤثر عمل  برای  به دلیل خواصی که دارند  برخی میوه ها 
می کنند. چون می توانند به کاهش التهاب در این عضو مهم کمک کنند و وجود 
چربی در آن را کاهش دهند. در این مطلب شما را با این میوه های خوب بیشتر 

آشنا می کنیم.
کبد مهم ترین عضو درونی بدن است که به هضم غذاها، ذخیره انرژی و دفع 
سموم بدن کمک می کند. متأسفانه این روزها کبد چرب به یکی از رایج ترین 
بیماری ها در سرتاسر جهان تبدیل شده است و افراد زیادی از این مشکل رنج 
می برند. اما طبیعت سخاوتمند مواد غذایی مناسبی در اختیار انسان قرار داده 
است تا بسیاری از مشکلات و بیماری های خود را چاره کند. از این میان، برخی 
میوه ها به دلیل خواصی که دارند برای بهبود کبد چرب مؤثر عمل می کنند. چون 
می توانند به کاهش التهاب در این عضو مهم کمک کنند و وجود چربی در آن را 

کاهش دهند. در این مطلب شما را با این میوه های خوب بیشتر آشنا می کنیم.
انواع کبد چرب

دو نوع کبد چرب وجود دارد. یکی کبد چرب ساده که به دلیل تجمع و وجود 
چربی در کبد بروز می کند. اما این میزان اندک است و یا التهاب و آسیبی در 
سلول های کبد رخ نداده است. نوع دوم استئاتوز کبدی غیرالکلی است که در این 
صورت علاوه بر تجمع چربی، التهاب و آسیب هایی در سلول های کبدی مشاهده 
می شود. نوع اول یعنی کبد چرب ساده رایج تر است و می توان با داشتن رژیم 
غذایی سالم و کاهش مصرف قند و نمک و همچنین مصرف میوه و سبزیجات 
به بهبود وضعیت کمک زیادی کرد. علاوه براین ورزش منظم نیز به کاهش وزن و 

چربی های ذخیره شده در کبد کمک زیادی می کند.
میوه های دوستدار کبد

بر اساس اعلام موسسه ملی دیابت و بیماری های کلیوی و گوارشی ایالات 

متحده آمریکا، ایجاد تغییرات در عادت های غذایی به تسکین علائم کبد چرب 
کمک زیادی می کند. در بین این تغییرات اساسی می توان به محدود کردن 
مصرف چربی ها اشاره کرد چون مواد غذایی چرب کالری زیادی به بدن تحمیل 
کرده و باعث افزایش وزن می شود. حتماً می دانید که اضافه وزن نیز یکی از عوامل 
اصلی ابتلا به کبد چرب است. بنابراین توصیه می شود به جای چربی های ترانس 
و اشباع شده از چربی های غیراشباع مونو و پلی استفاده کنید. علاوه براین، همین 
موسسه اشاره کرده است که مصرف بیشتر مواد غذایی با شاخص گلیسمی پایین 
مانند سبزیجات، میوه ها و غلات کامل برای داشتن کبدی سالم تر لازم و ضروری 
هستند. خوشبختانه میوه هایی نیز وجود دارند که دارای خواص آنتی اکسیدانی 
 International و ضدالتهابی بالایی هستند و بر اساس نتایج پژوهشی که در
Journal of Environmental Research and Public Health به چاپ رسیده 
است این دو ویژگی یعنی خاصیت آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی به کاهش خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی عروقی، استئاتوز کبدی و حتی سرطان کمک می کنند. 

 تمرهندی دوست کبد
تمرهندی سرشار از فیبر است و برای افرادی که می خواهند رژیم لاغری بگیرند 
توصیه می شود. فیبرها موادی هستند که با ترشحات معدی ترکیب شده و این کار 
باعث می شود که حجیم شده و در نتیجه میل به مصرف مواد غذایی و خوردن 
کاهش پیدا می کند. از طرف دیگر نتایج پژوهشی که در سال 2014 چاپ شده 
است نشان می دهد که این میوه خواص آنتی اکسیدانی بالا دارد. این خاصیت 
نیز برای سلول ها از اهمیت بالایی برخوردار است چون مانع از آسیب آن ها در اثر 
تجزیه نادرست مواد غذایی می شود. باید بدانید که تجزیه نادرست مواد غذایی 
در دستگاه گوارش باعث تجمع چربی ها در کبد می شود. در طرف مقابل نیز 
آنتی اکسیدان ها از بروز چنین آسیب های سلولی جلوگیری می کند. اطبای طب 

سنتی توصیه می کنند که تمرهندی به صورت دمنوش مصرف شود. برای این کار 
لازم است که 30 گرم برگ خشک تمرهندی با یک لیتر آب دم و روزانه 3 فنجان 

مصرف کنید.
 لیموترش دوست کبد

خواص  همچنین  و  بوده  اسیدسیتریک  و   C ویتامین  مهم  منبع  لیموترش 
آنتی اکسیدانی دارد. در واقع نتایج بررسی هایی که روی موش های آزمایشگاهی 
انجام شده نشان می دهد که مصرف لیموترش می تواند از کبد در برابر آسیب های 
ناشی از مصرف الکل و مواد غذایی نامناسب محافظت می کند. از طرف دیگر این 
میوه ترش هضم غذا را سرعت می دهد چون اسیدهای موجود در آن به تجزیه مواد 

غذایی در معده کمک زیادی می کند.
 گلابی دوست کبد

گلابی یک میوه آبدار است. این میوه شیرین همچنین میزان بالایی لوولز 
یا فروکتوز است که همان قند طبیعی موجود در برخی از میوه ها و سبزیجات 
محسوب می شود. گلابی همچنین منبع خوب فیبرهای محلول و غیرمحلول 
در آب است. این مسئله نیز باعث کنترل و تنظیم عملکرد روده ها شده و به این 
ترتیب با مشکلی به نام یبوست مقابله می کند. نتایج بسیاری از پژوهش ها که روی 
حیوانات آزمایشگاهی انجام شده نشان می دهد که گلابی می تواند سوخت و ساز 
الکل را تنظیم کرده و مانع از بروز زخم های معده شده و لیپیدهای پلاسمایی را 
کاهش می دهد چون خواص آنتی اکسیدانی و ضدالتهابی دارد. بهتر است بدانید 
که با مصرف دو عدد گلابی در روز 20 درصد نیاز روزانه به ویتامین C، 10 درصد 
نیاز روزانه به اسیدفولیک و میزان زیادی از ویتامین ب کمپلکس )B2، B1 و 

مقداری ویتامین B3 و B6( و همچنین ویتامین E تأمین می شود.
 آب طالبی و دانه میوه پاپایا دوست کبد

ترکیب آب طالبی و دانه های پاپایا فواید زیادی دارد که از جمله می توان به بهبود 
جذب چربی ها و ویتامین ها از طریق روده و همچنین دفع ترکیبات سمی و مازاد 
کلسترول اشاره کرد. بنابراین دو برش طالبی، دو عدد دانه میوه پاپایا و یک لیوان 
آب را داخل مخلوط کن بریزید و میکس کنید تا کاملًا یکدست شود و میل کنید. 

توت فرنگی دوست کبد
توت فرنگی علاوه بر اینکه یک میوه خوشمزه و خوش آب و رنگ است بلکه منبع 
فیبر، ویتامین C و ترکیبات آنتی اکسیدانی محسوب می شود که از بدن محافظت 
می کنند. چون سیستم ایمنی بدن را تقویت می کنند. اسیدهای ارگانیک موجود 
در توت فرنگی خاصیت ضدعفونی کنندگی و ضدالتهابی دارد. به همین دلیل نیز 
توصیه می شود که توت فرنگی را در برنامه غذایی تان بگنجانید تا شرایط کبدتان 
بهتر شود. این میوه خوشمزه سرشار از آب است و به همین دلیل برای پیشگیری و 
مقابله با احتباس آب نیز مؤثر است. توصیه می شود که در فصل توت فرنگی روزانه 
7 تا 8 عدد توت فرنگی میل کنید. همچنین می توانید آن را به صورت آب توت 

فرنگی و همچنین دمنوش توت فرنگی میل کنید.
حرف آخر

با وجود اینکه برخی از میوه ها و همچنین مواد غذایی مختلف برای بهبود 
وضعیت کبد مفید هستند و نباید از مصرف آن ها غافل شد اما با این حال اگر 
تصور می کنید کبدتان دچار مشکل شده و یا سبک زندگی تان به گونه ای است که 
نگران چرب بودن کبدتان هستید حتماً به پزشک مراجعه کنید تا توصیه های لازم 

را برای بهبود وضعیتتان ارائه دهد.

میوه های دوستدار کبد؛

5 میوه برای بهبود کبد چرب
هشدار به بیماران قلبی ؛

قلب هایی که به خاطر کرونا می ایستند
بیمارانی که دچار عوارض بیماری قلبی می شوند اگر چنانچه به مراکز درمانی 
مراجعه نکنند ممکن است با عوارض دائمی این بیماری و یا حتی مرگ و میر روبرو 
شوند. بررسی ها نشان می دهد که سن بیماران قلبی عروقی و کسانی که دچار 

سکته قلبی می شوند، پایین آمده است.
دردسرهای روزهای کرونایی

شیوع کرونا علاوه بر اینکه مشکلات زیادی برای نظام سلامت و مراکز درمانی 
ایجاد کرده است، باعث شده تا بیماران غیر کرونایی نیز از پیگیری امور درمانی 
بیماری خود به دلیل ترس از کرونا، قطع امید کنند. در این بین، بیماران قلبی از 
جمله کسانی هستند که اگر مراقب سلامت قلب خود نباشند، با مشکلات زیادی 
مواجه می شوند. عباس سلیمانی استادیار بیماری های قلب و عروق، گفت: قطع 
درمان و عدم مراجعه به بیمارستان می تواند خطرساز شده و به بهای از دست رفتن 
جان بیمار تمام شود. وی افزود: مرگ و میر سکته حاد قلبی که در بیمارستان و 
تحت درمان اورژانسی 3 تا 4 درصد است، با ماندن بیماران در خانه، به حدود 
30 درصد می رسد. سلیمانی ادامه داد: بیماران به هیچ عنوان و در هیچ شرایطی 

بدون مجوز پزشک نباید مصرف دارو را قطع کنند.
وضعیت بیماری های قلبی 

بررسی ها نشان می دهد که سالانه 17.9 میلیون نفر در سراسر دنیا به علت 
بیماری قلبی عروقی فوت می کنند که 31 درصد کل مر گ های جهانی و نیمی 
از مرگ های ناشی از بیماری های غیرواگیر است. اکثر مرگ های قلبی عروقی 
ناشی از بیماری کرونر قلب یا سکته مغزی است. عوامل خطر اصلی بیماری 
قلبی عروقی و سکته مغزی شامل فشارخون، کلسترول و قند خون بالا، مصرف 
دخانیات و الکل، رژیم غذایی ناسالم ، چاقی و آلودگی هوا هستند. افشین استوار 
مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، با عنوان این مطلب 
که بیماری قلبی اولین علت مرگ در ایران و جهان است، گفت: در زمان بحران 
بیماری کووید 19، بیماران قلبی عروقی با تهدید دو جانبه ای مواجه خواهند شد. 
نه تنها در معرض ابتلای نوع شدیدتر ویروس و عوارض وخیم تر هستند، بلکه 
ممکن است به علت ترس، از دریافت مراقبت به موقع قلب خود خودداری کنند. 
این مسئله اهمیت اقدامات امسال در خصوص بیماری قلبی عروقی را دو چندان 
می کند. وی افزود: ما در یک دوران بی سابقه ای زندگی می کنیم. پاندمی کووید 
19 سبب توجه بیشتر به حرفه کارکنان بهداشتی، نظام های مراقبت سلامت ملی 
و مسئولیت فردی ما برای سلامت خود و برای افراد آسیب پذیر در جامعه شده 
است. استوار ادامه داد: ما نمی دانیم همه گیری جهانی کووید 19 درآینده چه 
بخشی از خدمات را در بر می گیرد، اما می دانیم که مراقبت از قلب مان همین 
الان مهم تر از هر زمان دیگری است. مدیرکل دفتر مدیریت بیماری های غیرواگیر 
وزارت بهداشت، افزود: بیماری قلبی عروقی، اولین علت مرگ در سیاره ما است 
و علت های زیادی دارد از جمله مصرف دخانیات، دیابت، فشارخون بالا و چاقی، 

تا آلودگی هوا و شرایط نادر و غفلت شده مانند بیماری شاگاس و آمیلوئید قلبی.
وی در خصوص پیشگیری از حمله قلبی و سکته مغزی، گفت: عوامل خطر این 
بیماری که در ابتدا به شکل حمله های قلبی و سکته مغزی تظاهر می کند مصرف 
دخانیات، رژیم غذایی ناسالم، کم تحرکی، و مصرف الکل است که به نوبه خود در 
افراد به شکل فشارخون بالا، قند خون بالا و اضافه وزن و چاقی و خطرات تخریب 
کننده سلامت قلب تظاهر می کند. استوار افزود: سازمان جهانی بهداشت تا 
سال 2025 ، کاهش مرگ های زودرس ناشی از بیماری های قلبی عروقی تا 25 
درصد را به عنوان هدف کشورها تعیین کرده است. سعید علیپور پارسا متخصص 
قلب و عروق، با عنوان این مطلب که به هیچ عنوان مشکلات اورژانسی قلبی را 
به دلیل ترس از ابتلا به کرونا نباید به تعویق انداخت، گفت: بیمارانی که دچار 
عوارض بیماری قلبی می شوند اگر چنانچه به مراکز درمانی مراجعه نکنند ممکن 
است با عوارض دائمی این بیماری و یا حتی مرگ و میر روبرو شوند. شعار امسال 
روز جهانی قلب، »با تمام وجود از سلامت قلب مراقبت کنید«، تعیین شده است.

 
فوق تخصص روماتولوژی عنوان کرد؛

آسیب های آموزش مجازی بر سلامت 
دانش آموزان

فوق تخصص روماتولوژی، ضرورت 
آموزش نحوه استفاده صحیح از تلفن 
سوی  از  را  آموزان  دانش  به  همراه 
خانواده ها و مسئولان آموزش پروش 

مورد تاکید قرار داد.
اینکه  به  اشاره  با  رجایی،  علیرضا 
آموزش مجازی تجربه ای جدید برای 
دانش آموزان است که در سایه کرونا 
ایجاد شده اظهار کرد: طولانی شدن 
آموزش  ابزارهای  از  استفاده  زمان 

مجازی و عدم توجه به حالت صحیح نشستن می تواند مشکلات اسکلتی را در 
دانش آموزان ایجاد کند. وی با تاکید بر اینکه والدین باید ابزارهای مناسب آموزشی 
را در اختیار دانش آموزان خود قرار دهند افزود: هر وسیله ای اعم از گوشی تلفن 
همراه، لپ تاپ و یا کامپیوتر نحوه استفاده خاص خود را دارد و نحوه نشستن و 
قرارگیری دانش آموزان در زمان استفاده از این ابزارها از اهمیت بالایی برخوردار 

است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، با اشاره به اینکه خم 
کردن سر به جلو برای استفاده از تلفن همراه و یا هر وسیله کمک آموزشی دیگر 
فشار زیادی به گردن وارد می کند، توصیه کرد: والدین باید به فرزندان خود آموزش 
دهند که در زمان استفاده از ابزارهای آموزش های از راه دور سر را خم نکنند و 
کاملًا گردن دانش آموز صاف، بدون زاویه باشد، به شکلی که هیچ فشاری به 
ستون فقرات وارد نشود. وی توصیه کرد: هنگام کار با کامپیوتر و تلفن همراه، از 
قوز کردن و خم کردن گردن خودداری شود تا آسیب وارده به ستون فقرات کاهش 
یابد. به گفته رجایی، مشکلات ساختاری اسکلتی و انحنای ستون فقرات با گذر 
زمان و بالاتر رفتن سن ایجاد می شود بنابراین والدین و بزرگترها باید نحوه درست 
نشستن و استفاده صحیح از ابزارهای آموزش مجازی را با دقت و وسواس به 
فرزندان خود آموزش دهند. این فوق تخصص روماتولوژی با بیان اینکه احتمال 
ایجاد درد و کشیدگی در عضلات مختلف بدن در پی استفاده نادرست از ابزارهای 
الکترونیکی وجود دارد هشدار دارد: به این دردها اصطلاحاً دردهای نقطه ای 
می گویند که مشخصاً در استفاده طولانی و نادرست از موبایل و لپ تاپ و سایر 

ابزارهای الکترونیکی ایجاد می شود.
ابزارهای  از  استفاده  و  ماشینی  زندگی  اینکه  به  اشاره  با  دانشگاه  استاد   
الکترونیکی خالی از چالش و مشکل نیست توضیح داد: یکی از اساسی ترین 
مسائلی که باید مورد توجه مسئولان آموزش و پروش و خانواده ها باشد، زمانبندی 
است چرا که آموزش مجازی بیشتر از 35 تا 40 دقیقه و حداکثر در چهار پارت 

زمانی در روز عملًا کارایی و بازدهی لازم را ندارد.
رجایی با بیان اینکه واژه اختلالات اسکلتی و عضلانی ناشی از آموزش های 
مجازی در مباحث پزشکی شناخته شده افزود: آموزش های مجازی و از راه دور 
طولانی مدت عوارض و بیماری های عضلاتی و اسکلتی فراوانی در کودکان و 
بالغین را ایجاد می کند که مشخصاً این مهم به دلیل اشکالاتی در نشستن ایجاد 
می شود. عضو هیئت علمی دانشگاه با بیان اینکه اختلالات اسکلتی و در پی آن 
ایجاد مشکلاتی در ستون فقرات بیشتر در کودکان شایع تر است تاکید کرد: فرم 
استخوان و ستون فقرات در بالغین شکل گرفته است و بعید بنظر می رسد است که 
تغییر ماهیت دهد ولی این اتفاق در کودکان و نوجوانان شایع تر و می تواند منجر 

به عواقب دراز مدت شود.
فوق تخصص روماتولوژی دانشگاه توجه نکردن به حالت و وضعیت بدن هنگام 
نشستن و رعایت نکردن اصول صحیح نشستن در طولانی مدت را خطر آفرین 
ذکر کرد و گفت: بی توجهی به این موارد می تواند سبب ایجاد بیماری های 
اسکلتی و عضلانی، تغییر شکل ستون مهره ها، کمردرد و بیرون زدگی دیسک 
مهره ها می شود بنابراین توجه به حالت و وضعیت بدن و رعایت اصول صحیح 

نشستن در پیشگیری از این مشکلات مؤثر است.

دندان  زردی  و  خوردگی  پوسیدگی،کرم  از  زیادی  افراد 
رنج می برند که دلیل بسیاری از آنها انجام عادات اشتباهی 

است که شاید هر کدام از ما بارها آنها را انجام داده باشیم. 
سلامت دهان و دندان بخش مهمی از سلامت عمومی 
شماست. عدم رعایت بهداشت دندان نه تنها بر روی زیبایی 
شما تأثیر می گذارد بلکه سلامت جسمی تان را نیز به خطر 
می اندازد. مشکلات دندانی ماننده حفره یا بیماری لثه 
را  توانایی شما در غذا خوردن و صحبت کردن  می تواند 
مختل کرده و باعث درد و بوی بد دهان شود. آنچه ممکن 
است بسیاری از مردم متوجه آن نباشند، این است که عدم 
رعایت بهداشت دهان و دندان می تواند تأثیر عمیق و منفی 
بر مناطق خارج از دهان، از جمله قلب، دیابت، بارداری و 
التهاب مزمن مانند آرتروز بگذارد. بنابراین رعایت بهداشت 
دندان بسیار مهم است زیرا می تواند از این نوع بیماری های 
خواسته  افراد  گاهی  اما  کند  جلوگیری  دندان  و  دهان 
به  راحتی  به  اشتباه  عادات  برخی  انجام  با  ناخواسته  یا 
دندان هایشان آسیب می زنند. در ادامه به 10 عادت اشتباه 

که موجب نابودی دندان می شود، می پردازیم:
۱-خوردن سرکه

سرکه  نوشیدن  سنتی،  طب  متخصصان  گفته  طبق 
اثرات معجزه آسایی بر سلامت بدن دارد اما متخصصان 
سرکه  در  موجود  استیک  اسید  معتقدند  دندانپزشکی 
برای مینای دندان بسیار مضر است. دکترنیوگارد استادیار 
دندانپزشکی بالینی در دانشگاه کلمبیا می گوید: حتی 
نوشیدن آب بعد از خوردن سرکه هم نمی تواند آسیب های 
احتمالی آن را کاهش دهد؛ بنابراین پیشنهاد می کنم که 
اصلًا از سرکه استفاده نکنید چراکه باعث ساییدگی و آسیب 

به مینای دندان می شود.
۲-مسواک زدن بلافاصله بعد از خوردن غذا

از  بعد  بلافاصله  با مسواک زدن  برخی تصور می کنند 
خوردن غذا از دندانهایشان محافظت می کنند، درحالی که 
این یک باور غلط است. خوردن غذا به خصوص مصرف 
مواد خوراکی مثل آب میوه و مرکبات باعث نرم شدن مینای 
دندان می شود که مسواک زدن بلافاصله بعد از مصرف 
مصرف غذا مینای دندان را از بین می برد و در نتیجه موجب 

پوسیدگی دندان می شود. بنابراین حداقل 15 تا 20 دقیقه 
بعد از غذا خوردن صبر کنید تا حالت اسیدی دهان کاهش 
یابد. چنانچه بعد از غذا خوردن نیاز به مسواک زدن داشتید، 
بهتر است به جای آن، دهان خود را چندین بار با آب بشویید 

تا جالت اسیدی دهان را از بین ببرید.
3-تنفس از طرق دهان

ها  لثه  باعث خشک شدن  راه دهان  از  نفس کشیدن 
می شود و اثر محافظتی بزاق دهان را در کشتن باکتری مؤثر 
در اسیدی شدن دهان از بین می برد. با توجه به افزایش 
سطح اسید دهان در شب، خوابیدن با دهان باز می تواند 

باعث بیماری لثه و پوسیدگی دندان شود.
خوابیدن می تواند باعث جمع شدن مخاط بینی شده و 
شما را مجبور به نفس کشیدن از طریق دهان کند؛ بنابراین 
سعی   کنید برای جلوگیری از این امر، روی یک بالشت 
محکم و یا بلند بخوابید. همچنین دندان های خود را به طور 
مرتب مسواک بزنید و نخ دندان بکشید و آب زیادی بنوشید 
تا دهان خود را در طول روز مرطوب نگه دارید. در صورتی که 
با انجام این کارها به نتیجه  مطلوب نرسیدید، باید در مورد 
مشکل خود به پزشک مراجعه کنید زیرا ممکن است آلرژی 
یا پولیپ باعث انسداد مجاری بینی و مشکل تنفس از این 

راه شده باشد.)1(
4-استفاده از خلال دندان

برخی عادت دارند بعد از صرف غذا، غذاهای گیر کرده 
بین دندان هایشان را با خلال دندان در بیاورند اما حقیقت 
این است که خلال دندان های چوبی بدترین راه ممکن 
برای تمیز کردن دندان است. آنها می توانند باعث تحریک 
و خونریزی لثه شده و به مینا و ریشه دندان آسیب برساند. 
همچنین استفاده مکرر از خلال دندان باعث ایجاد فاصله 

بین دندان ها می شود.
5-محکم مسواک زدن

 روزی دو بار و هربار دو دقیقه  مسواک زدن در روز یکی از 
بهترین عادت هایی است که می توانید انجام دهید اما اگر 
فکر کردید که با محکم مسواک زدن دندان هایتان تمیز و 
سفید می شود کاملًا اشتباه کرده اید چرا که این کار نه تنها 
مفید نیست بلکه باعث سایش و تغییر رنگ برگشت ناپذیر 

طوق دندان ها خواهد شد و این فرایند در طولانی مدت 
لثه، حساسیت و در نهایت درد  می تواند موجب تحلیل 
دندان ها شود. برای جلوگیری از این مسئله، از مسواک با 
موی نرم استفاده کنید و دندان های خود را به آرامی مسواک 

بزنید.
6-خوردن نوشابه

هنگامی که نوشابه می نوشید، قندهای موجود در آن با 
باکتری های موجود در دهان ارتباط برقرار کرده و تشکیل 
اسید می دهند که این اسید باعث نرمی دندان و خطر کرم 
خوردگی و پوسیدگی دندان می شود. نوشابه گازدار معمولی 
و بدون قند نیز حاوی اسیدهای خاص خود هستند و اینها 
نیز به دندان ها آسیب می رسانند. همچنین وجود ترکیبات  
co2و تبدیل آن به اسید کربنیک در نوشابه باعث از بین 
رفتن تدریجی مینای دندان، تغییر رنگ، ایجاد حساسیت 

و پوسیدگی مینای دندان می شود.
7-استفاده از دندان به عنوان ابزار

استفاده از دندان ها برای باز کردن بسته بندی وگره ها، 
جویدن ناخن، خودکار و مداد عادت بسیار بدی است که 
باعث تراشیده شدن تاج دندان و حتی تغییرشکل دندان، 
جابه جا شدن دندان و ضعیف شدن ریشه دندان می شود 
زیرا نوک دندان ها باریک ترین قسمت دندان است، بنابراین 

آسیب و فرسودگی آن آسان است.
8-نخوردن آب به اندازه کافی

عدم نوشیدن آب به اندازه کافی در طول روز علاوه بر 
سلامت بدن، سلامت دندان را نیز تهدید می کند. خوردن 
آب بعد از غذا نه تنها تکه های باقی مانده غذا را شستشو 
را  دندان ها  نیز  فلوراید  عنوان  به  می تواند  بلکه  می دهد 
محکم و سالم نگه دارد. از طرف دیگر، بزاق دهان PH دهان 
را تنظیم و مانع افزایش غلظت اسید در دهان می شود، 
بنابراین هنگامی که آب می نوشید، بزاق بیشتری در دهان 
شما ترشح می شود که این امر اسیدهای موجود در دهان را 

خنثی کرده و به بازسازی دندان ها کمک می کند. 
9-سیگار کشیدن

کلینیک کلیولند در ایالت اوهایو آمریکا اعلام کرده است 
که تمام محصولات توتون و تنباکو برای دندان و لثه مضر 

است. استفاده از دخانیات خطر ابتلا به بیماری های لثه، 
بوی بد و خشکی دهان، پوسیدگی دندان و حتی سرطان 

دهان را افزایش می دهد. 
۱۰-استفاده از خمیر دندان نامناسب

منظور  به  که  دندان  خمیر  در  موجود  مواد  از  برخی 
افزایش سلامت دندان شما ساخته شده اند نیز می توانند 
به عنوان مثال،  وارد کند.  به دندان هایتان آسیب جدی 
خواص سایشی خمیر دندان، از بین بردن پلاک و جرم 
دندان است اما این خمیر دندان ها به مینای دندان آسیب 
می رساند و باعث پوسیدگی دندان می شود.بنابراین هنگام 
 RDA خرید خمیر دندان به سطح سایش آن که به عنوان
باید  دندانی  محصولات  کنید.  توجه  می شود،  شناخته 
سطوح  که  چرا  باشند  داشته  آن  از  کمتر  یا   250RDA
بزند. همچنین خمیر  به دندان ها آسیب  بالاتر می تواند 
دندان های سفید کننده ممکن است ساینده تر باشند زیرا 
حاوی خاصیت فرسایشی هستند که در خمیر دندان های 
این خمیر  از  استفاده  در  بنابراین  ندارد؛  معمولی وجود 
دندان ها لایه خارجی دندان شما برداشته شده و لایه زیری 
که سفید تر است دیده می شود اما استفاده روزانه از این 
خمیر دندان ها، درخشندگی دندان و مینای دندان ها را 
از بین می برد و در نتیجه بعد از گذشت مدتی دندان دچار 

پوسیدگی می شود. 

عادات اشتباهی که به دندان ها آسیب می زند

چیکار کنیم دندان هایمان خراب نشود؟
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عصر روز گذشته با حضور آیت الله  اعرافی مدیر حوزه های علمیه سراسر 
کشور ،رییس و برخی از اعضای شورای شهر قم و برخی مدیران شهری دو 
پروژه مجموعه مدیریت بحران و سالن چند منظوره عترت و فاز اول بوستان 
عترت در پردیسان افتتاح و کلنگ ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم در بلوار 

پیامبر اعظم)ص(  به زمین زده شد.
آغاز عملیات اجرایی ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم 

آیت الله اعرافی، مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور کلنگ ایستگاه مرکزی 
آتش نشانی قم در بلوار پیامبر اعظم را به زمین زد.

مراسم آغاز عملیات اجرایی پروژه ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم در بلوار 
پیامبر اعظم)ص( با مساحت هشت هزار متر مربع و اعتبار 150 میلیارد ریالی 
عصر دوشنبه با حضور امام جمعه و مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور برگزار 

شد.
آیت الله علیرضا اعرافی در این مراسم با گرامیداشت هفته دفاع مقدس و 

روز آتش نشان، از همت شهرداری قم برای اجرای این پروژه قدردانی کرد.
وی پروژه ساخت ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم را یک طرح بزرگ توصیف 
کرد و افزود: شورای اسلامی شهر و شهرداری تحولات خوبی را در شهر قم رقم 

زدند که همه باید قدردان این تلاش ها باشند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با اشاره به اهمیت ایمنی و حفظ جان 
شهروندان، ابراز داشت: باید از همتی که برای ساخت این ایستگاه وجود دارد 
تشکر کرد و امیدواریم این پایگاه وضعیت بهتری برای ایمنی شهر قم رقم بزند.
سید امیر سامع، معاون خدمات شهری شهرداری قم هم در این مراسم با 
اشاره به تلاش هایی که برای ایجاد استانداردهای ایمنی در شهر قم صورت 
گرفت، اظهار داشت: با بودجه هایی که دفتر مقام معظم رهبری برای این 
موضوع اختصاص دادند، بهره برداری از 10 ایستگاه آتش نشانی از سال 96 
آغاز شد و شهرداری هم به ازای این اعتبارات 33 میلیارد تومان برای خرید 

تجهیزات اختصاص داد.

وی با اشاره به پروژه ساخت ایستگاه مرکزی آتش نشانی شهر قم، گفت: 
این پروژه در جبهه اول بلوار پیامبر اعظم)ص( و در فاصله مناسبی نسبت به 

حرم مطهر و مسجد جمکران قرار دارد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم افزود: در کنار این مجموعه، پایگاه 
نیروی انتظامی و اورژانس هم شکل خواهد گرفت و یک پد هلی کوپتر هم 

پیش بینی شده است.
وی ادامه داد: این مجموعه یک پهنه خدماتی برای کل شهر و همچنین 

مراسم های مهمی خواهد شد که در طول سال اتفاق می افتد.
سامع گفت: ایستگاه مرکزی آتش نشانی قم سه قسمت اصلی دارد که 
ستاد فرماندهی، مجموعه پشتیبانی و ستاد آموزشی از جمله آن خواهد بود و 
در مجموع هشت هزار متر مربع ساخت و ساز خواهیم داشت که امروز حدود 

30 میلیارد تومان ارزش کلی پروژه است.
وی ادامه داد: در مرحله اول ایستگاه آتش نشانی مرکزی شهر قم ایجاد می 

شود و یک سری تجهیزات در آن شکل می گیرد.
عباس جعفری، مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری 

قم هم در این مراسم با اشاره به اینکه در حال حاضر 24 ایستگاه آتش نشانی 
در شهر قم فعال هستند، افزود: تنها شهر کشور هستیم که استانداردهای 

ایمنی آتش نشانی در آن وجود دارد.
وی با اشاره به اینکه به ازای یک میلیون نفر جمعیت باید یک ایستگاه 
این  برای ساخت  اظهار داشت:  باشد،  نشانی وجود داشته  آتش  مرکزی 
ایستگاه این زمین بسیار مرغوب در اختیار سازمان قرار گرفت، پیمانکار پروژه 
انتخاب شده و این جزو محدود ایستگاه های آتش نشانی بالای 6 هزار متر 

سطح کشور خواهد بود.
افتتاح سالن چند منظوره عترت در پردیسان

 همچنین  مجموعه مدیریت بحران و سالن چند منظوره عترت در منطقه 
هشت شهرداری قم عصر دوشنبه با حضور مدیر حوزه های علمیه سراسر 
کشور، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر قم و همچنین مدیران شهرداری 

به بهره برداری رسید.
برای ساخت این سالن 35 میلیارد ریال هزینه شده است و مساحت این 

پروژه 1500 مترمربع شامل محوطه، سوله ، دفاتر و انبارها است.
این سوله در وضعیت بحران مقر فرماندهی و هدایت بحران خواهد بود 
به هنگام در بحران ها، اسکان  و  ایجاد آن خدمت رسانی سریع  از  و هدف 

اضطراری و انبار تجهیزات مورد نیاز بحران است.
در وضعیت عادی هم این سوله می تواند کاربری فرهنگی، آموزشی و 

مهارتی و ورزشی داشته باشد.
تجهیزات  از  رونمایی  به  مربوط  افتتاحیه،  این  از بخش های  دیگر  یکی 
آتش نشانی بود که با حضور مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور صورت گرفت 

و ایشان در جریان جدیدترین امکانات آتش نشانی قم قرار گرفتند.
52  دستگاه شامل ست هیدرولیک، پمپ پرتابل، ژنراتور، ست پنوماتیک، 
اوپنرهیدرولیک، ساو همه کاره، شیر هیدرانت، دستگاه AFT، 400 دست 
لباس عملیاتی و دستکش و 150 عدد بوت عملیاتی از جمله این تجهیزات 

هستند.
افتتاح فاز اول بوستان عترت 

همچنین مراسم افتتاح فاز اول بوستان عترت در منطقه هشت شهرداری 
قم با حضور مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور برگزار شد.

مدیر  اعرافی،  الله  آیت  با حضور  عترت  بوستان  اول  فاز  افتتاح  مراسم   
حوزه های علمیه سراسر کشور، رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر قم و 

مدیران شهرداری برگزار شد.
برآورد  با  و 274 متر مربع،  به مساحت 32 هزار  بوستان عترت  احداث 
اولیه هزینه 30 میلیارد ریالی صورت گرفته تا نیازهای مردم پردیسان برای 

دسترسی به فضای سبز شهری را تامین کند.
همچنین در مجاورت این بوستان سالن چند منظوره عترت قرار دارد که 
با قرار گرفتن تجهیزات مدیریت بحران می تواند در بحران ها به کمک مردم 

منطقه آمده و در شرایط عادی استفاده فرهنگی ورزشی داشته باشد.
هدف اجرای این پروژه بهبود سرانه فضای سبز، ایجاد مکان های تفریحی و 

گردشگری و افزایش شور و نشاط اجتماعی است.

معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم:

ظرفیت بقعه های قم در راستای اشتغال 
پایدار فعال می شود

معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم،  گفت: استفاده از 
ظرفیت بقعه های استان و موقوفه های آنها به منظور برگزار دوره های کارآفرینی و 

ایجاد اشتغال پایدار در مشاغل خانگی برنامه ریزی شده است. 
غلامعلی رحیمی افزود: با پیگیری های انجام شده، سازمان اوقاف و امور خیریه 
استان در نظر دارد به منظور ایجاد اشتغال با استفاده از ظرفیت ها و مزیت های 
نسبی موقوفات و بقعه های استان از جمله دار بودن فضا و سالن برای آموزش، کارگاه 

های تولیدی با اولویت مشاغل خانگی را در کنار امزامزادگان راه اندازی کند.
از جمله گوهرتراشی،  آموزشی مشاغل خانگی  دوره های  برگزاری  وی گفت: 
تولید میوه های خشک، فراوری و بسته بندی گیاهان تولیدی و عرقیات، تولید و 
بسته بندی ماسک و همچنین خیاطی و چندین رشته دیگر با همکاری مرکز فنی 
و حرفه ای و کارآفرینان برتر بخش خصوصی راه اندازی می شوند. معاون بهره وری 
اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، ادامه داد: افراد پس از گذراندن دوره های 
آموزشی، علاوه بر دادن مدرک معتبر توسط فنی و حرفه ای ، دستگاه، تجهیزات 
و همچنین مواد اولیه دریافت می کنند که تولیدات آنها نیز توسط کارآفرین ها و 
بخش خصوصی به صورت تضمینی خریداری خواهد شد. رحیمی با تاکید بر اینکه 
اوقاف در این طرح تصدی گری نمی کند و این موضوع به عهده کارآفرینان و بخش 
خصوصی است، افزود: هدف از این طرح ایجاد اشتغال پایدار برای مجاوران و زنان 
سرپرست بقعه ها و موقوفات قم است که در این راستا، تفاهم نامه ای میان اوقاف 
و بخش خصوصی برای خرید تضمینی این محصولات توسط بخش خصوصی و 
کارآفرینان قم به امضا می رسد. وی تاکید کرد: این طرح در راستای تحقق فرمایشات 
مقام معظم رهبری درخصوص نامگذاری سال جاری به عنوان سال جهش تولید و به 
منظور ایجاد اشتغال و بهبود شرایط اقتصادی خانوارها با اولویت خانم های سرپرست 
خانوار و مجاورین بقاع متبرکه استان قم است. رحیمی با اشاره به برنامه ریزی برای 
برگزاری دوره های آموزشی گوهرتراشی سنگ های قیمتی و نیم قیمتی در استان قم 
در جوار یکی از بقعه های استان گفت: ثبت نام در این طرح رایگان بوده و ظرفیت 
هر دوره 20 نفر است. معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، 
اظهار داشت: تمام هزینه های طرح نظیر خرید دستگاه، محل کار و مواد اولیه 
توسط اداره کل اوقاف و امورخیریه استان قم تامین می گردد و هزینه ی آن پس از 
ایجاد مهارت به صورت فروش اقساطی برای بهره مندی سایر متقاضیان این طرح 
به کار گرفته خواهد شد. وی گفت: دوره آموزش مقدماتی و آشنایی با این هنر)گوهر 
سنگها و تراش آن( و گزینش هنرجویان به صورت فشرده و به مدت 6 ساعت طی یک 
هفته الی 10 روز در 2 الی 3 جلسه آموزش به صورت رایگان برگزار خواهد گردید. 
رحیمی ادامه داد: پس از پایان دوره آموزش مقدماتی و کسب موفقیت و مهارت 
افزای هنرجویان طی آن دوره در صورت تکمیل ظرفیت دوره، آموزش تکمیلی تراش 
گوهرسنگ ها ) تراش دامله( زیر نظر مربیان مجرب برگزار و هنرجویان جهت کسب 
مدارک لازم فنی و حرفه ای و یا صنایع دستی به آن قسمت ها معرفی خواهند شد. 
معاون بهره وری اقتصادی اداره کل اوقاف و امور خیریه قم، تاکید کرد: پس از پایان 
دوره ی آموزشی مقدماتی و تکمیلی ، قراردادی میان مجری)هنرجو( و راهبرشغلی 
منعقد و کلیه محصولات تولید شده مورد تایید راهبر شغلی از هنرآموز به صورت 
تضمینی خرید می گردد. وی افزود: سایر دوره های آموزشی درحوزه های مختلف 
دوزندگی شامل تولید انواع کیف و چمدان، تولید میوه خشک و محصولات و مشاغل 

خانگی نیز به مرور اطلاع رسانی می شود.

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم  خبرداد:

تکمیل طرح اصلاح زیرگذر پل راه آهن 
محور جنت آباد  

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم گفت: با اعتباری افزون بر یک ونیم میلیارد ریال طرح هدایت آبهای سطحی، 
احداث دیواره هدایت آب و روسازی بتنی زیرگذر  پل راه آهن محور جنت آباد قم اجرا 
و به بهره برداری رسید . عباس شکوری به اهم اقداماتی که دراین خصوص صورت 
گرفته اشاره  کرد اظهارداشت : دراین طرح با اجرای روسا زی بتنی در زیرگذر پل راه 
آهن موجود ، نسبت به هدایت آبهای سطحی به هنگام بارش ووقوع سیلاب اقدام 
گردید . شکوری اعتبار هزینه ای این پروژه را افزون بر یک ونیم میلیارد ریال برآورد 
کرد وخاطر نشان ساخت : جهت جلوگیری از آب شستگی وتسهیل هدایت آبهای 
سطحی به کانال موجود ، به موازات پل راه آهن ، آب نمایی به طول پا نزده و عرض 
هشت متر احداث شده است . وی ادامه داد : همچنین با احداث دیواره هدایت آب 
درطرفین پل، نسبت به جلوگیری از آب شستگی و هدایت بهتر  سیلابهای فصلی 
به کانال موجود اقدام گردید . رییس اداره ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل 
ونقل جاده ای استان قم خاطر نشان ساخت  : با توجه به ترافیک غالبا پرحجم محور 
جنت آباد قم ، تسریع در اجرا و تکمیل پروژه دردستور کار قرار گرفت  که دربازه زمانی 
دوهفته ای این طرح اجرا و به بهره برداری رسید . شکوری درخاتمه ضمن تشکر از 
عوامل اجرایی پروژه و همچنین ناظر طرح مهندس دهشتی یادآورشد :  عملیات 
تکمیلی طرح که شامل اصلاح کانال خاکی موجود درکنار پل می باشد به صورت 

امانی و توسط عوامل راهداری اداره کل اجرا شده است . 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

۱۴۰۰ راننده برون شهری قمی وام کرونا 
دریافت کردند 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: تاکنون 1415 راننده برون شهری استان 
وام شش میلیون تومانی تسهیلات ویژه بنگاه های آسیب دیده از کرونا دریافت 
کردند. حسن صبوری اظهار کرد: 1942 نفر راننده برون شهری استان برای دریافت 
وام 6 میلیون تومانی در سامانه کارا ثبت نام کردند که پرونده 527 نفر در حال بررسی 

توسط بانک هاست و از این تعداد 1415 راننده موفق به دریافت وام شدند.
وی با بیان اینکه پرونده دیگر متقاضیان در مراحل اداری بانک ها قرار دارد، افزود: 
سهم تسهیلات درخواستی برای 1942 راننده برون شهری قم، 116 میلیارد ریال 
است. وی در خصوص ثبت نام شرکت های مسافربری جاده ای، هوایی، هواپیمایی 
برای دریافت وام 12 میلیونی کرونا نیز توضیح داد: این استان از بیش از 45 شرکت 
مسافربری جاده ای، هوایی و هواپیمایی برخوردار است که از این تعداد 32 شرکت با 
مجموع 116 نفر نیروی بیمه شده، درخواست دریافت وام خود را در سامانه کارا ثبت 
کرده اند. مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پایان اظهار داشت: سهم این شرکت 

ها برای دریافت وام 12 میلیونی، بیش از 20 میلیارد ریال است.

مسوول دفتر امیرآبادی فراهانی نماینده قم :

وضعیت عمومی نماینده قم مطلوب است
مسوول دفتر احمد امیرآبادی فراهانی نماینده قم در مجلس شورای اسلامی از وضعیت 
مطلوب و روبه بهبود وی خبر داد.  هوشنگی در گفت وگویی اضافه کرد: پزشکان در حال 
بررسی بیشتر از شرایط قلبی امیرآبادی هستند. وی یادآور شد: امیرآبادی عصر روزیکشنبه 
در تهران دچار حمله قلبی شد که بلافاصله برای مداوا به یکی از بیمارستان های این شهر 
منتقل شد. به گفته هوشنگی، نماینده قم در مجلس شورای اسلامی تا بهبودی کامل و 

مرخصی از بیمارستان تحت نظر پزشکان بیمارستان خواهد بود.

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد 

آغاز تزریق واکسن آنفلوانزا به کادر 
درمان قم

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم اعلام کرد: تزریق واکسن آنفلوانزا به 
کادر درمان بیمارستانی این استان آغاز شد.  در اطلاعیه روز دوشنبه این روابط 
عمومی ، بلافاصله پس از ورود بخش اول واکسن به استان، تزریق به کادر درمانی 

دربیمارستان امیرالمومنین)ع( قم مربوط به بیماران کرونایی شروع شد. 

رئیس جامعه المصطفی:

ایستادگی و مقاومت راه سربلندی
 ملت ایران است

رئیس جامعه المصطفی ایستادگی را راه سربلندی ملت ایران دانست و افزود: 
تسلیم شدن در برابر فشارها هیچ گاه تضمین کننده پیشرفت ملت ها نخواهد بود.

حجت الاسلام علی عباسی ظهر دوشنبه در مراسم چهلمین سالگرد دفاع مقدس 
که به صورت برخط برگزار شد، با اشاره به اینکه دفاع مقدس فصل مهم و ماندگاری از 
خود بر جای گذاشت، گفت: حضور ده ها هزار مستشار نظامی در ایران و تبدیل این 
سرزمین به جزیره ثبات غرب و تأمین کننده امنیت رژیم صهیونیستی، فرصتی بود که 

با پیروزی انقلاب اسلامی از آنان گرفته شد.
رئیس جامعه المصطفی با اشاره به لزوم تبیین واقعیت ها برای نسل هایی که 
از نزدیک با حقایق روبه رو نبودند، افزود: کشورهای استکباری با حمایت از رژیم 
پهلوی، پایگاهی در منطقه و حکومتی وابسته ترسیم کرده بودند که منافع فراوانی در 
اختیار آنان قرار می داد. وی با بیان اینکه بلافاصله پس از پیروزی شکوهمند انقلاب 
اسلامی، توطئه چینی ها علیه ملت ایران افزایش یافت، تصریح کرد: یک هفته پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی، نیروهای ضد انقلاب پادگان مهاباد را خلع سلاح کرده و 

جنگ های داخلی در مناطق مختلف کشور را آغاز کردند.
از  انقلاب، دشمن دست  پیروزی  از  اینکه پس  بیان  با  حجت الاسلام عباسی 
دسیسه علیه ملت ایران و انقلاب اسلامی برنداشت، گفت: با آغاز جنگ تحمیلی 
نه امکانات و نه  بر این سرزمین تحمیل کرد چنانچه  را  آتش افروزی گسترده ای 

ساختارهای نظامی برای مقابله با چنین هجوم گسترده ای کافی نبود.
وی گفت: زمانیکه جریان های استکباری مشاهده کردند که پیش بینی آنان محقق 
نشد و ملت و نظام اسلامی مقاومت و ایستادگی جانانه ای از خود نشان دادند، زمزمه 
آتش بس را سر دادند. رئیس جامعه المصطفی با تأکید بر اینکه در چنین شرایطی، 
بتواند دستاوردهای تجاوزر خود را حفظ کند و  پذیرش آتش بس یعنی تجاوزگر 
کشوری که مورد تعدی و ظلم قرار گرفته، از حقوقش دست بکشد و برای احقاق 
آن مذاکره نماید، خاطرنشان کرد: آتش بس در شرایط تحمیلی، آتش زیر خاکستر، 
استخوان لای زخم و زخم کهنه ای است که موجب می شد درگیری میان دو ملت 
سال های سال ادامه یابد. وی با اشاره به اینکه نظام اسلامی رسماً اعلام نمود که 
پیش از آتش بس، متجاوز باید مشخص شود و به مرزهای بین المللی بازگردد، تصریح 
کرد: پس از آزادی خرمشهر، مناطقی مانند نفت شهر هنوز در اختیار دشمن بود و در 
صورت پذیرش آتش بس، دشمن فرصت می یافت که موقعیتش را تثبیت کند و ایرانی 

از موضع ضعف، به دنبال احقاق حقوق خود در اتاق های جلسات برود.
حجت الاسلام عباسی با انتقاد از دنیای غیرعادلانه امروز، که درصورت ضعف، برای 
دستیابی به حق و حقوق باید التماس کرد، خاطرنشان ساخت: همانطور که رهبر 
معظم انقلاب )مدظله العالی(، تصریح کردند، دوران دفاع مقدس و تصمیم گیری و 
اقدام ها، براساس منطق بود. وی ادامه داد: با ورود ملت ایران به جنگ تحمیلی، 
معادلات مد نظر کشورهای پشتیبان صدام تغییر یافت و حامیان رژیم بعث احساس 
کردند که ممکن است شرایط نامطلوبی برایشان رخ دهد؛ به همین دلیل، حمایتشان 
را بسیار گسترش دادند و امکان ساخت بمب های شیمیایی را در اختیار صدام قرار 
دادند. وی بیان کرد: امروز عده ای می کوشند چهره دفاع مقدس را به گونه دیگری 

جلوه دهند و القا کنند که ایران اسلامی مسئول ادامه جنگ تحمیلی بوده است.
حجت الاسلام عباسی گفت: مرور مقطع درخشان دفاع مقدس در تاریخ انقلاب 
اسلامی و پاسداشت یاد و خاطره ایثارگران دفاع از میهن و نیز مدافعان وطن و اندیشه 
اسلامی از ضروریات فراموش ناشدنی است. وی با بیان اینکه جنگ تحمیلی هشت 
ساله به ملت ایران ثابت کرد که پیروزی تنها با مقاومت و ایستادگی به دست می آید، 
افزود: به برکت ایستادگی نظام اسلامی و پشتیبانی ملت، یک وجب از این مملکت 
کم نشد. وی اظهار داشت: اگر نظام اسلامی در برابر فشار دشمنان فریب می خورد 
و از موضع ضعف، بر سر میز مذاکره می رفت، باید سال ها التماس می کرد، در حالی 

که راه رهایی از فشارها، تمسک به مقاومت و ایستادگی است.
رئیس جامعه المصطفی با بیان اینکه در دوران دفاع مقدس، فرهنگ ایثار، مقاومت 
و شهادت تجلی ویژه ای یافت، افزود: چنین فرهنگ بی بدیلی، پشتوانه و افتخار 
تاریخی ملت ایران است. وی بیان کرد: اوج گیری روحیه ایثار و از خودگذشتگی در 
دوران دفاع مقدس، سرمایه بزرگ ملت ایران است. وی گفت: کشوری که برای تأمین 
بدیهی ترین نیازهایش مشکل داشت، امروز به جایی رسیده است که رادارها و ادوات 
بسیار پیشرفته ای را برای دفاع از کیان و امنیت سرزمینش تولید می کند. حجت 
الاسلام عباسی راه سربلندی ملت را ایستادگی دانست و افزود: تسلیم شدن در برابر 

فشارها و زورگویی ها، هیچ گاه تأمین کننده پیشرفت ملت ها نخواهد بود.

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم :

مشکلات سامانه "شاد" بزودی
  برطرف می شود 

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم از تحصیل 273 هزار دانش آموز در استان خبر 
داد و گفت: سامانه "شاد" در کوتاه ترین زمان آماده شده و مشکلات آن به زودی حل 

می شود. 
حمیدرضا شیخ الاسلام با اشاره به بازگشایی غیرمنتظره مدارس اظهار داشت: روز 
چهارشنبه ستاد ملی مقابله با کرونا دستورالعملی را به سراسر استان ها ابلاغ کرد که 
بر این اساس که سراسر استان ها را در بازگشایی مدارس در وضعیت قرمز قرار داد و با 
توجه به ماندگاری این بیماری تصمیم گیری بر بازگشایی مدارس به صورت یکپارچه 

گرفته شد و استان ها نیز ملزم به رعایت دستورالعمل ستاد شدند.
وی با تأکید بر اختیاری بودن حضور دانش آموزان در مدارس در زمان آغاز سال 
تحصیلی با توجه به دغدغه و صلاح دید خانواده ها تصریح کرد: کلاس های درس 
با رعایت کلیه پروتکل های بهداشتی دوگروهی و در برخی از کلاس ها نیز با آمار 

دانش آموزی بیش از سقف پروتکل ها به سه گروه تقسیم شدند.
مدیرکل آموزش  و پرورش استان قم از فعالیت 16 هزار نفر از معلمان استان در خط 
مقدم بحث آموزش خبر داد و ابراز داشت: با مدیریت مدیران مدارس فاصله گذاری 
متناسب با دستورالعمل های بهداشتی به طور کامل رعایت شد و فاصله هر دانش آموز 

در یک میز و نیمکت حدود یک متر و 20 سانت تعیین شده است.
وی با اشاره به راه اندازی برنامه شاد با آیتم های جدید عنوان کرد: برنامه شاد توسط 
بازه زمانی  و فارغ التحصیلان دانشگاهی در  و فناوری کشور  صاحب نظران علم 
محدود ایجاد شد که با ارائه برنامه های آموزشی و جمع بندی دروس در پایان سال 

تحصیلی همچنین پوشش میلیونی دانش آموزان اقدام بسیار خوبی بود.
شیخ الاسلام یکی از مشکلات کاربران را عدم اتصال به موقع این شبکه بیان کرد 
و گفت: باوجود 273 هزار دانش آموز که در یک بازه زمانی وارد بستر شاد می شوند 
بحث زیرساخت ها مطرح می شود که باوجود گسترش پهنای باند، در استفاده 

هم زمان همه کاربران از این فضا ممکن است با چنین مسائلی روبه رو شویم.
رعایت 9۲ درصدی پروتکل های بهداشتی مدارس 

وی برآورد ستاد مقابله با کرونا را در رعایت پروتکل های بهداشتی مدارس استان 92 
درصد اعلام کرد و گفت: در بحث مطالبه گری در صورت مشاهده هرگونه نقصانی 
باید دستگاه مربوطه برای پاسخگویی در حیطه خود ورود پیدا کند در واقع برای 

مطالبه گری باید سهم هر دستگاهی مشخص شود.
شیخ الاسلام مردم را رکن اصلی در کیفیت ارائه خدمات آموزشی دانست و افزود: 
آموزش  و پرورش دستگاه حاکمیتی صرف نبوده بلکه جزء وزارتخانه های دستگاه 
دولتی و مردمی است که اگر کمک مردم نباشد حضور دانش آموزان همچنین کیفیت 
آموزش مطلوب را نخواهیم داشت. وی با اشاره به اولویت مشکلات اقتصادی و 
معیشتی خانواده ها گفت: آموزش  و پرورش پیگیر ایجاد بستر و شرایط بهتر آموزشی 
است، به گونه ای که در دریافت هزینه های مدارس خاص علیرغم هزینه های مصوب 
دیگر استان ها حداقل ها را در نظر گرفته و از طرفی کیفیت و عملکرد آموزشی را 
بالابرده ایم. به گفته مدیرکل آموزش  و پرورش استان امسال توزیع کتب درسی در 
کمترین زمان و بهترین شرایط با مدیریت مدیران مدارس استان انجام شد، همچنین 
مواردی نیز جزء نواقصی های کتاب ها بوده که در دستور کار تولید سازمان پژوهش 
وزارت آموزش وپرورش قرار دارد. وی در پایان با بیان ممنوع بودن آموزش حضوری 
آموزش  برای  جایگزینی  قطعاً  کرد:  خاطرنشان  مدارس  فضای  در  دانش آموزان 
حضوری از منظر تأثیر و ارتباط عاطفی بین دانش آموز و معلم وجود ندارد اما باوجود 

شرایط حاکم بر کشور والدین عزیز در این مورد طبق صلاح دید خود عمل کنند.

اجتماعی

با حضور آیت الله اعرافی صورت گرفت :

افتتاح  و کلنگ زنی سه پروژه شهری 
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درحالیکه مدیر عامل بورس تهران از ابلاغ مصوبه لغو ممنوعیت سرمایه گذاری بانک ها در بورس خبر داده است، دبیر کانون 
بانک های خصوصی و موسسات اعتباری گفت که بانک ها فقط براساس ابلاغیه های بانک مرکزی و تایید شورای پول و اعتبار 
عمل می کنند که تاکنون ابلاغیه ای در این زمینه دریافت نکرده اند و طبق قانون رفع موانع تولید نمی توانند در بورس فعالیت کنند 
و تنها برای اعطای تسهیلات می توانند در بازار سرمایه دخالت کنند. لغو ممنوعیت سرمایه گذاری بانک ها در بورس اقدام حمایتی 
شورای عالی بورس از بازار سرمایه در روزهای اصلاح و ریزش آن است، درحالیکه قانون رفع موانع تولید به بانک ها اجازه فعالیت 
و سرمایه گذاری آن ها در بورس را نمی دهد. از آنجا که خرید و فروش بانک ها در بازار سرمایه با خلق پول و افزایش تورم همراه 
می شود و ثبت دارایی های پرریسک در ترازنامه بانک ها مشکلات پولی برای اقتصاد کشور ایجاد می کند، واکنش ها و هشدارهای 
کارشناسان اقتصادی را در پی داشت که مدیر عامل بورس تهران در جدیدترین اظهارات خود اعلام کرد: ورود بانک ها به بورس 
سرمایه گذاری بلندمدت نیست و آن ها پس از خرید می توانند هر زمان که صلاح دانستند طی یک تا دو سال آینده بفروشند و 
جزو سرمایه گذاری به حساب نمی آید. طبق گفته صحرائی، این مصوبه به بانک ها ابلاغ شده و از امروز قابلیت اجرایی دارد و 
روز گذشته به صورت شفاهی از سوی وزارت اقتصاد به مدیران عامل بانک ها ابلاغ شد. در واکنش به این موضوع، محمدرضا 
جمشیدی - دبیر کانون بانک های خصوصی و موسسات اعتباری - به ایسنا گفت: این آیین نامه از سمت سازمان بورس به بانک ها 
ابلاغ شده است اما آنچه بانک ها طبق آن عمل می کنند، ابلاغیه های بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار است؛ بنابراین بهتر است 
سازمان بورس آیین نامه مربوطه را از بانک مرکزی پیگیری کند تا موانع این موضوع رفع و برای بانک ها قابلیت اجرا پیدا کند.  وی 
افزود: بانک ها برای حضور در بورس با قانون رفع موانع تولید مواجه هستند که طبق این قانون آن ها از بنگاه داری منع شده اند و 
فقط برای اعطای تسهیلات می توانند در بازار سرمایه دخالت کنند. جمشیدی با تاکید براینکه بانک ها مستقیم نمی توانند وارد 
بورس شوند، خاطرنشان کرد: یک تناقض بین مصوبه شورای عالی بورس و قانون وجود دارد، زیرا این مصوبه فراقانونی نیست و 

بانک ها براساس قانون چه بلند مدت چه کوتاه مدت نمی توانند در بورس فعالیت کنند.

 بخشنامه بودجه سال 1400 که رییس جمهوری به تازگی به سازمان های اجرایی ابلاغ کرده است، افزایش حقوق 
و دستمزد کارگران و کارمندان در سال آینده را به میزان 25 درصد پیش بینی کرد.

در پیوست ضوابط مالی بخشنامه بودجه سال 1400، افزایش حقوق و دستمزد مشمولین قانون کار 25 درصد 
پیش بینی شده و این رقم قطعی نبوده و پس از تصویب شورای عالی کار، لازم الاجرا خواهد شد.

همچنین در این بخشنامه سقف اعتبار مربوط به سرانه اضافه کار کارکنان برای سال آینده معادل اعتبار سرانه 
اضافه کاردرنظر گرفته شده در سال 1399 پیش بینی شده و تعیین سقف اعتبار در نظر گرفته شده در قانون بودجه 
سال 1399 همچنین در زمینه اعتبار ماموریت های داخلی و خارجی کارکنان و اعتبار سرانه کمک های رفاهی 
مستقیم و غیرمستقیم کارکنان نیز لحاظ شده  و دستگاه های مربوطه موظفند در سند اجرایی بودجه دستگاه 

مربوطه خود این سقف را رعایت کنند.
علاوه براین در بخشنامه بودجه سال آینده در زمینه مبلغ پاداش پایان سال کارکنان یا همان عیدی مبلغ یک میلیون 
و 500 هزار تومان پیش بینی شده که تایید نهایی آن هم موکول به تصویب هیات وزیران شده و این در حالی است 

که مبلغ مصوب عیدی در بودجه سال 1399 یک میلیون و 200 هزار تومان بود.
براساس این گزارش دربخشنامه مزبور در ارتباط با تمام مؤسسه ها، شرکت های دولتی و دستگاه های اجرایی از 
جمله شرکت های دولتی مستلزم ذکر یا تصریح نام نیز تاکید شده که موظفند تا افزایش اعتبار حقوق، دستمزد و 

مزایای کارکنان خود را در بودجه پیشنهادی سال 1400 مطابق با موارد ذکر شده، پیش بینی کنند.
پیش بینی افزایش حقوق 25 درصدی کارکنان در سال 1400 در حالی رخ داده است که در سال 1399 شورای 
عالی کار، افزایش حقوق 21 درصدی نسبت به سال پیش از خود را برای اقشار دریافت کننده حقوق و دستمزد 

تعیین کرده بود.

دبیر کانون بانک های خصوصی و موسسات اعتباری :

سرمایه گذاری بانک ها در بورس غیرقانونی است
در بخشنامه بودجه سال ۱4۰۰ محقق شد؛

پیش بینی افزایش ۲۵ درصدی حقوق کارکنان در سال آینده

با ابلاغ بخشنامه بودجه سال ۱4۰۰ اعلام شد؛

هدفگذاری تورم ۲۲ درصد
 برای سال آینده

 
رئیس جمهوری با ابلاغ بخشنامه بودجه سال 1400 به دستگاه ای اجرایی 
چارچوب و سیاست های پیش بینی شده برای لایجه بودجه سال آینده را اعلام 
نمود و اعلام رقم 22 درصد برای هدفگذاری پیش بینی تورمی در سال 1400 
یکی از وجوه جدید و مبتکرانه این بخشنامه نسبت به موارد مشابه پیشین خود 
صورت  ایران  اقتصاد  تاریخی  اشتباه  روندهای  در  اصلاح  هدف  با  که  است 
گرفته است.در خردادماه امسال بود که رئیس کل بانک مرکزی با صدور بیانیه 
چارچوب هدف گذاری تورم، از هدفگذاری تورم 22 درصد در سال 1399 سخن 
به میان آورد و برای اولین بار در کشوری که از آغاز دهه 50 شمسی اقتصاد آن 
دچار بی ثباتی زیاد و تورم های بالا بوده است، یک مقام مسئول ریسک اعلام 

پیش بینی نرخ تورمی را برعهده گرفت.
با هدف کامل شدن چرخه کنترل تورم در فضای  این اقدام بانک مرکزی 
سیاستگذاری بود که پیش از آن با فراهم آوردن ابزارهای لازم به دنبال ایجاد ثبات 
در اقتصاد ایران پس از پنج دهه در فرایند تکمیل بود. چارچوب هدف گذاری 
تورم یک ابزار برای جهت دهی به سیاست های پولی بانک مرکزی است و در 
این چارچوب، قطب نمای سیاست گذاری، کاهش انحراف نرخ تورم از هدف ِ 
تعیین شده است و برای تنظیم هر انحراف معنادار و پایدار، بانک مرکزی نرخ 
سود سیاستی را تغییر داده و با استفاده از عملیات بازار باز، نرخ حاکم و موثر در 

بازار پول را تنظیم خواهد کرد.
در همین راستا دولت ضمن پیگیری متنوع سازی درآمدها و کاهش هزینه ها، 
زمینه انتشار گسترده اوراق بهادار خود به عنوان ابزار کلیدی هموارسازی بودجه 
را فراهم کرد و بانک مرکزی با حمایت دولت برای تحقق هدفگذاری تورمی خود 
در سال 1399 با استفاده از عملیات بازار باز و هدف گذاری میانی نرخ سود بازار 
بین بانکی به شکل تعیین نرخ سود سیاستی، دالان نرخ سود، خرید و فروش 
اوراق بهادار دولت با بانک ها، اعطای اعتبار در قبال اخذ وثیقه و سپرده  گذاری 

بانک ها نزد بانک مرکزی، به انجام فعالیت پرداخت.
هرچند به موازات این فعالیت ها، تکانه های شدید تحریم و شیوع ویروس کرونا 
بسیاری از سازوکارهای تشدید رکود و تورم را در اقتصاد ایران تقویت کرده اند و 
مسیر دستیابی به هدفگذاری تورمی را ناهموار ساختند، اما تدبیر دولت برای 
انتشار اوراق مالی اسلامی و فروش دارایی و سهام دولتی در بازار سرمایه، به منظور 
تامین مالی دولت با کمترین ریسک افزایش تورم، مورد اجماع اقتصاددانان قرار 
دارد. در سال 1399، بانک مرکزی با اجرای عملیات بازار باز، نزدیک به 70 هزار 
میلیارد تومان تامین مالی از طریق عرضه سهام در بازار بدهی و نزدیک به 30 هزار 
میلیارد تومان تامین مالی از بازار سرمایه انجام داده است و بدیهی است اثرات 

تورمی این دو ابزار به مراتب کمتر از اتکا به منابع بانک مرکزی است.
بودجه سال 1400،  روند اصلاحی است که در بخشنامه  ادامه همین  در 
دولت ضمن تاکید بر موفقیت روند مذکور از ضرورت تدوین و ترسیم اقدامات 
و اصلاحات اساسی در نظام بودجه و هدف گیری مشخص دولت در سال آینده 
سخن به میان آورده است. بر همین اساس در این بخشنامه بر  قصد دولت برای 
هدفگذاری پیش بینی تورمی 22 درصد به پشتوانه عملیاتی بازار باز تصریح شده 
است. این هدفگذاری از آنجا که در سال 1400 برنامه هفتم توسعه نیز تدوین 
و تصویب خواهد شد، بسیار حائز اهمیت است و یک گام مهم در جهت ایجاد 

انضباط و ثبات در بخش مالی کشور را فراهم می سازد.
همانگونه که در متن بخشنامه هم تاکید شده است، قصد دولت از هدف گذاری 
و  بازنشستگان  کارکنان،  مطالبات  عمده  بخش  تأدیه  تورمی،  بینی  پیش 
پروژه های  از  به سرانجام رساندن بخش مهمی  و  بازنشستگی  سازمان های 
عمرانی در برنامه بودجه سال 1400 است تا برای دولت بعدی که باید نسبت 
به تدوین برنامه هفتم توسعه اقدام کند، شرایطی به مراتب بهتر نسبت به اکنون 
فراهم کرده باشد. اقتصاد ایران در شرایط فعلی دچار تهدیدات بسیار جدی 
است و دولت اعلام کرده است در تدوین بودجه سال 1400 به دنبال آن است 
تا با اتخاذ سیاست های صحیح برای اصلاح بخش قابل توجهی از آسیب های 

تاریخی اقتصاد ایران، این تهدیدها را به فرصت تبدیل کند.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تشریح کرد:

جزییات ممنوعیت فروش 
طلای دست دوم به مردم

رئیس اتحادیه طلا و جواهر اظهار داشت: در فروش طلای دست دوم به مردم 
با مشکلات متعددی مواجه بودیم از جمله اینکه آن قطعه، طلا نبوده و یا اینکه 
نقض هایی داشته است و این خرید و فروش مشکلاتی را برای فروشندگان و مردم 

به عنوان خریداران ایجاد کرده بود.
ابراهیم محمدولی با اشاره به ممنوعیت فروش طلای دست دوم از سوی 
فروشندگان طلا و جواهر و افرادی که جواز کسب دارند، گفت: فروش طلای 
دست دوم ممنوع است و هیچیک از غرفه داران و دارای مجوز کسب نباید طلای 
دست دوم را به مردم بفروشند. وی ادامه داد: در فروش طلای دست دوم به 
مردم با مشکلات متعددی مواجه بودیم از جمله اینکه آن قطعه، طلا نبوده و یا 
اینکه نقض هایی داشته است و این خرید و فروش مشکلاتی را برای فروشندگان 
و مردم به عنوان خریداران ایجاد کرده بود. رئیس اتحادیه طلا و جواهر با بیان 
اینکه مردم هیچ محدودیتی برای فروش طلای خود ندارند، اظهار داشت: مردم 
با هیچ مانعی برای فروش طلای دست دوم خود مواجه نخواهند شد و هر طلایی 
که فاکتور داشته باشد امکان فروش آن وجود دارد و غرفه داران و کسانی که جواز 
کسب دارند و همکاران ما می توانند طلای مردم را براساس نرخ روز خریداری 

کنند.

بانک مرکزی ا اعلام کرد :

فزایش ۳۸ درصدی سپرده های بانکی
 در تیر ماه

آمار بانک مرکزی از مانده سپرده ها و تسهیلات بانکی در پایان تیرماه سالجاری  
بیانگر این است که میزان سپرده ها و تسهیلات بانکی در این مدت نسبت به سال 

گذشته معادل 38 و 31.9 درصد افزایش یافته است.
به گزارش ایسنا، براساس گزارش وضعیت کل مانده سپرده ها و تسهیلات 
ریالی و ارزی بانک ها و مؤسسات اعتباری به تفکیک استان در پایان تیرماه سال 
جاری، مانده کل سپرده ها بیش از 2932 هزار میلیارد تومان شده است که 
نسبت به مقطع مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل 38 و 12.6 درصد 
افزایش را نشان می دهد.  همچنین، بالاترین مبلغ سپرده ها مربوط به استان 
تهران با مانده بیش از 1680 هزار میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به استان 
کهگیلویه و بویراحمد معادل 7400 میلیارد تومان است. علاوه براین، مانده کل 
تسهیلات در این زمان حدود 2124 هزار میلیارد تومان است که نسبت به مقطع 
مشابه سال قبل و پایان سال گذشته معادل 31.9 و 9.8 درصد افزایش داشته 

است.
طبق این گزارش، بیش ترین مبلغ تسهیلات نیز مربوط به استان تهران با مانده 
1371 هزار میلیارد تومان و کم ترین مبلغ مربوط به استان کهگیلویه و بویر احمد 

معادل 7300 میلیارد تومان است.

رئیس قوه قضاییه گفت: همان گونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند باید جلوی 
کاهش ارزش پولی ملی کشور گرفته شود.

آیت الله سیدابراهیم رئیسی دیروز در جلسه شورای عالی قوه قضاییه افزود: 

آن  کاهش  تداوم  از  باید  و  است  بار  خسارت  امری  ملی  پول  ارزش  کاهش 
جلوگیری شود.

وی گفت: باید از همه ظرفیت ها استفاده کرد تا تورم در کشور کنترل، بازار 

مدیریت و آرامش مردم حفظ شود.
رئیس قوه قضاییه اضافه کرد: این طور نیست که همه چیز را از چشم دشمن 
ببینیم؛ درست است که دشمن همواره دشمنی و توطئه می کند، اما به هیچ 

عنوان نمی تواند ما را متوقف کند.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی گفت: حتماً با تکیه بر توانایی های خود 

می توانیم از این شرایط، پیروزمندانه عبور کنیم.
وی تصریح کرد: همیشه رمز شکست دشمن، مردم ما بودند و باز هم بی تردید 

مردم خواهند بود.
رئیس قوه قضاییه گفت: امروز شاهد هستیم که توطئه ای جدید با پوشش 
حقوق بشر بر ضد کشور ما آغاز شده است که می خواهند با آن تلاش می کنند 
مردان و زنان شجاع را در عرصه های مختلف اقتصادی، قضایی، نظامی، امنیتی 
و بخش های مختلف، تضعیف کنند از طرف دیگر قتل و جنایت را عادی جلوه 

دهند.
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی افزود: امروز بنیانگذاران قتل، غارت و 
شکنجه در عالم همان مدعیان حقوق بشر یعنی امریکا و برخی کشور های 
اروپایی هستند که خودشان روش های جدید شکنجه کردن را آموزش می دهند.

وی گفت: کسی که زانو بر گردن فردی آزادیخواه می گذارد، به دنیا آموزش 
می دهد که چگونه بر گلوی آزادیخواهی در سراسر جهان زانو بگذارند.

رئیس قوه قضاییه افزود: ما براساس آموزه های اسلامی و آموخته های امام و 
رهبری، وظایف خود را در حفظ حقوق بشر دنبال می کنیم و کاری به فضاسازی 

دیگران نداریم.
بر  را  حقی  خلاف  کوچکترین  گفت:  رئیسی  والمسلمین  الاسلام  حجت 
خودمان جایز نمی دانیم و معتقدیم باید حقوق بشر به طور واقعی محترم شمرده 

شود.
وی این را هم گفت که دستگاه قضا و قضات با غیرت و شجاع ما می دانند که 
عمل به قانون و حق و عدل، وظیفه شان است و هیچ تهدیدی در دلشان اثر 
نمی گذارد و قطعاً شجاعت در این عرصه منجر به سعادت برای همگان خواهد 

شد.

رئیس قوه قضاییه :

باید جلوی کاهش ارزش پولی ملی گرفته شود

نازیلا مهدیانی

 کارشناسان مهم ترین راهکارها جهت کنترل سرعت 
نقدینگی و ایجاد سرعت گیر برای گردش آن را فروش 
منابع  سپرده گذاری  و  دولتی  دارایی های  و  اوراق 
حاصله در بانک ها )با هدف جمع آوری نقدینگی مردم 
و وارد نکردن آن به اقتصاد(، اجرای مالیات ستانی از 
عایدی سرمایه و ثبات بخشی به بازار ارز و سکه عنوان 

می کنند.
شرایط اقتصادی امروز ایران به دلیل زنجیره ای از 
پررنگ ترین  اما  پیدا کرده  بروز  و  رقم خورده  عوامل 
نقدینگی  غول  کارشناسان  برخی  دید  از  آن  عامل 
است. اگر فرض کنیم تحریم، مشکلات روابط تجاری 
ارز،  نرخ  نوسانات  بانکی،  سیستم  ضعف  خارجی، 
اقتصاد تک محصولی و فروش نرفتن نفت، احتکار، 
فعالیت های سفته بازانه، فساد، ناتوانی کالاهای ایرانی 
در شرایط رقابتی جهانی از جمله دانه های این تسبیح 

باشند، سرتسبیح و شیخک آن نقدینگی است.
طبق گزارش های رسمی، رشد سالانه نقدینگی در 
اقتصاد ایران که حدود 20 درصد در بلندمدت بوده،  
به حدود 34 درصد  به خرداد 99  منتهی  در مدت 
رسیده است. این رشد و سرعت نقدینگی می تواند 
در حال حاضر  باشد.  تورم  برای  علامت خطرناکی 
نقدینگی متهم ردیف اول اختلال در نظام اقتصادی 
است و آنچه که باعث در رفتن فنر نرخ تورم و قیمت ها 
ارز و سکه شده، همین  بازارهای غیرمولد طلا،  در 
سرگردانی نقدینگی بوده به طوری که روزانه 2 هزار و 
200 میلیارد تومان بر حجم نقدینگی اضافه می شود 
بر  تومان  اول سال  340 هزار میلیارد  و در 5 ماهه 
روی نقدینگی کشور آمده است. آخرین گزارش بانک 
کل  حجم  امسال  اول  ماه  سه  تا  می گوید  مرکزی 
نقدینگی کشور دو هزار و 625 هزار میلیارد تومان 
بوده که نشان می دهد رشد نقدینگی تا نیمه خرداد 
به رقم 2/ 6 درصد رسیده است. فقط در دو ماه اول 
سال جاری، 153 هزار میلیارد تومان به رقم نقدینگی 
کشور اضافه شده و طبق این اعداد و ارقام رسمی؛ 
رشد نقدینگی در فصل بهار امسال نسبت به سال های 

گذشته تا سال 91 بیشترین سطح را داشته است.
این اعداد و ارقام درشت از نقدینگی خبر خوبی از 
ثبیت  مرکزی  بانک  تعهد  اما  نمی دهد  تورم  کنترل 
است.  در 22 درصد  مثبت 2  و  منفی  در  تورم  نرخ 
باید  سریع تر  چه  هر  دولت  می گویند  کارشناسان 
اقدامات مهار نقدینگی در دو اقدام کاهش حجم و 
کاهش رشد آن را به مرحله اجرا رساند تا این وعده مهم 
اقتصادی در آخرین ماه های دولت دوازدهم محقق 

شود البته بخشی از این اقدامات در حال اجرا است.

راهکارهای موثر در مهار نقدینگی
هر چند که موضوع این گزارش بررسی راهکارهای 
ارایه شده برای مهار نقدینگی از سوی کارشناسان 
غول  بزرگ تر شدن  دلایل  بیان  و  است  فن  اهالی  و 
نقدینگی، خود گزارش مفصل دیگری می طلبد اما 
باید گفت بانک مرکزی در دفاع از عملکرد خود برای 
چرایی افزایش نقدینگی اعلام کرده است که مقایسه 
آمار رشد نقدینگی با رقم مشابه سال گذشته )5.3 
درصد( حاکی از آن است که تحت تاثیر حمایت های 
صورت گرفته از خانوارها و فعالان اقتصادی در پی 
تنخواه گردان  میزان  افزایش  و  کرونا  ویروس  شیوع 
با  نقدینگی در مقایسه  دولت در سال جاری، رشد 
سال گذشته 2 واحد درصد افزایش یافته که امری 
مورد انتظار بوده  به زبان ساده تر یعنی اینکه برنامه های 
حمایتی و ارایه وام ها در این مدت بخشی از دلایل رشد 
نقدینگی است. عده ای دیگر ریشه افزایش نقدینگی 
را در افزایش دارایی های خارجی می دانند که باعث 
خلق پول شده است. برخی از کارشناسان هم از جمله 
افزایش نقدینگی را کسری بودجه  مهم ترین دلایل 
دولت و نحوه جبران این کسری بودجه می دانند که از 
طریق استقراض دولت از بانک مرکزی و در واقع چاپ 
پول صورت می گیرد. اما رشد بدهی دولت به بانک ها 
بانک ها  بدهی  افزایش  همچنین  و  مرکزی  بانک  و 
رشد  نهایت  در  و  پولی  پایه  رشد  با  مرکزی  بانک  به 
نقدینگی از جمله عوامل ساختاری تورم زا در اقتصاد 

ایران به شمار می روند.  
سیاست و روشی که دولت برای مهار نقدینگی اعلام 
کرده، فروش دارایی و انتشار اوراق دولت و تامین مالی 

کسر بودجه از اوراق، به معنی استفاده از نقدینگی 
موجود اقتصاد است، بدون آنکه فشاری به پایه پولی 
وارد شود. اما راهکارهایی هم از سوی کارشناسان برای 
کنترل نقدینگی اعلام شده که این با توجه به شرایط و 

ساختار اقتصادی ایران قابل اجرا است.  
دو  با  نقدینگی  کنترل  شود  گفته  باید  اینکه  اول 
انجام  قابل  آن  حجم  کنترل  و  رشد  کنترل  اقدام 
است. موضوع مهم در لطماتی که نقدینگی به انواع 
بازارها وارد می شود، سیال بودن آن است. معنای آن 
با ادبیات عامیانه این است که کسی تمایلی به نگه 
داشتن پول و ریال ندارد و به سرعت آن را خرج و تبدیل 
به دارایی می کند یعنی این پول سرگردان روزی به 
سمت ارز می رود و تقاضا را زیاد و عرضه را کم می کند، 
روزی هم به سمت بازار طلا، خودرو، مسکن و ... سر 

می زند و منجر به ایجاد التهاب می شود.
کارشناسان مهم ترین راهکارها جهت کنترل سرعت 
نقدینگی و ایجاد سرعت گیر برای گردش آن را فروش 
منابع  سپرده گذاری  و  دولتی  دارایی های  و  اوراق 
حاصله در بانک ها )با هدف جمع آوری نقدینگی مردم 
و وارد نکردن آن به اقتصاد(، اجرای مالیات ستانی از 
عایدی سرمایه و ثبات بخشی به بازار ارز و سکه عنوان 

می کنند.
از آنجایی که از مهم ترین دلایل بزرگ شدن گلوله 
برفی نقدینگی عملکرد سیستم بانکی و خلق پول 
است برای مهار آن هم باید این دو عامل را اصلاح کرد. 
اگر ایرادات نظام بانکی حل شود، رشد نقدینگی تداوم 
نخواهد داشت و قطعا بحران هم تشدید نخواهد شد.  
از این رو اعمال محدودیت بر رشد ترازنامه بانک ها 

بویژه بانک های مشکل دار، نظارت شدید بر بانک ها 
به منظور ممانعت از ورود در فعالیت های سفته بازانه از 
طریق شرکت های زیرمجموعه، کنترل ارایه تسهیلات 
کلان و عمده از راهکارهایی هستند که از مسیر بانک 

ها از خلق نقدینگی جدید جلوگیری می کند.
تسویه  و  بانک ها  مازاد  اموال  فروش  همچنین 
مطالبات غیرجاری بدهکاران بانک ها با سپرده های 
می شود  باعث  دیگر،  بانک های  در  بدهکاران  این 
نقدینگی  بانک ها، حجم  بر وصول مطالبات  علاوه 
کاهش یابد. راهکار دیگری که برای مهار نقدینگی 
مطرح شده، انتشار اوراق است که با ارایه سود جذاب 
نقدینگی را از سطح جامعه جمع آوری کند که در این 
رابطه بانک مرکزی اعلام کرده که از جمله اقدامات 
دیگر این نهاد متولی، برگزاری پنج مرحله از حراج 
آن حدود 24 هزار  از طریق  بوده  دولت  اوراق  اولیه 
میلیارد تومان منابع برای دولت از نقدینگی موجود 

جامعه با نرخ پایین تامین شده است.
پولی که به جای دردسازی می تواند

 شغل سازی کند
باعث  نهایت  در  شد  گفته  که  راهکارهایی  تمام 
می شود پول از جریان دلالی که اثرات مخربی مانند 
گرانی، احتکار، اختلال در تنظیم بازار و ... دارد به 
در  شود.  هدایت  مولد  بنگاه های  و  اشتغال  سمت 
و 700 هزار  هزار  دو  آستانه  در  نقدینگی  که  حالی 
میلیارد تومان قرار دارد فقط در سه ماه اول سال 1.5 
این  که  رفته است  دست  از  اشتغال  فرصت  میلیون 
پول سرگردان در میان بازارها و معاملات سفته بازانه 
می توانست از خط تولید و کارگران مشغول در این 
بنگاه ها حمایت کند. در حال حاضر مهم ترین مشکل 
تولید کشورمان تامین مالی است و تاکنون بانک ها 
مسئولیت این تامین مالی را بر عهده داشتند و دارند 
که همین باعث به وجود آمدن تسهیلات عمده و ایجاد 
بدهی ها با سودهای کلان می شود. هر چند که دولت 
از ابتدای سال قصد سپردن بخشی از این مسئولیت 
به بازار سرمایه را داشت اما عمده نقدینگی وارد بازار 
ثانویه شد و نتوانست کمک بزرگی به کسب و کارها 
به ویژه کسب و کارهای کوچک که اشتغال بیشتری 
دارند، داشته باشند. به همین دلیل است که همواره 
انتشار اوراق آن هم برای پروژه های عمرانی نیمه تمام 
یا بنگاه های شغل ساز به عنوان راهکاری برای انتقال 
نقدینگی از سطح جامعه به سمت بخش های اقتصاد 
سالم مطرح می شود. در این صورت اگر هم جلوی 
نقدینگی جدید گرفته نشود حداقل بخشی  خلق 
از مشکل اقتصاد کشور که رشد نرخ بیکاری است، 
برطرف خواهد شد و اشتغال در بنگاه های مولد حفظ 

و خط تولید متوقف نمی شود.      

نگاهی به تدابیر دولت برای مهار نقدینگی؛

غولی که به جای دردسرسازی می تواند اشتغالزایی کند
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 سرمربی گرجستانی تیم فوتبال پاختاکور ازبکستان، گفت: مقابل استقلال 
شایسته پیروزی بودیم و امیدوارم برابر پرسپولیس که قدرتمندترین تیم ایران است 

هم بتوانیم موفق ظاهر شویم.
شوتا آرولادزه سرمربی گرجستانی چند سالی است که هدایت تیم پاختاکور 
ازبکستان را بر عهده دارد. او در این مدت با برخی تیم های ایرانی مانند استقلال، 
پرسپولیس، سپاهان و شهرخودرو بازی کرده و همواره برای نمایندگان کشورمان 

مشکل ساز بوده است.
لیگ  رقابت های  نهایی  در مرحله یک هشتم  را  استقلال  روزشنبه  پاختاکور 
قهرمانان آسیا کنار زد تا جواز حضور در مرحله یک چهارم نهایی را بدست آورد. 

نکته جال رویارویی این تیم با پرسپولیس در این مرحله است.
این سرمربی گرجستانی در گفت وگوی اختصاصی با ایرنا، در مورد تقابل با 
پرسپولیس در مرحله بعد لیگ قهرمانان، برتری تیمش برابر استقلال، شرایط 
ابتلا به ویروس کرونا و ... صحبت هایی را انجام داد که در زیر  از  خودش بعد 

می خوانید:
به عنوان سوال اول، باید در مرحله یک چهارم به مصاف پرسپولیس 

بروید. نظر شما در مورد این مسابقه چیست؟
دیدار خیلی سختی است، چرا که با قدرتمندترین تیم ایران بازی داریم اما 

امیدوارم که بتوانیم در این مسابقه نیز موفق ظاهر شویم.
آیا  شما به بیماری کرونا مبتلا شده بودید. شرایطتان چطور است و 

می توانید تیمتان را برابر پرسپولیس همراهی کنید؟
نمی توانم کنار تیم باشد چرا که هنوز علائمی دارم اما خدا را شاکرم که شرایطم 
هر روز رو به بهبودی است. از خانواده و بازیکنانم تشکر می کنم. با کادر فنی ام در 

ارتباط هستم و مدام شرایط را با یکدیگر هماهنگ می کنیم.
در مورد بازی با استقلال که با برتری شما همراه بود چه صحبتی دارید؟

اگر جزئیات بازی را تماشا کرده باشید، ما در طول مسابقه بازی را کنترل کردیم. 
استقلال تیم فیزیکی بود که البته با سازماندهی خوبی بازی می کرد. استقلال 

خط دفاع خوبی داشت اما بازیکنان هجومی ما توانستند با عملکرد خوب در خط 
حمله این تیم را تحت تاثیر قرار دادند. فکر می کنم آمار بازی نشان داد که این برد 
ما تصادفی نبود و شایسته پیروزی بودیم. هر چند استقلال هم تیم قابل احترامی 
بود و از حضور مهاجمان خوبی برخوردار بود اما توانستیم با برنامه دفاع کنیم و آنها 

را مهار کنیم. شایسته پیروزی بودیم و بردیم.
بعد از دیدار با استقلال بیشتر پیشکسوتان و کارشناسان ایرانی هم از 

تیم شما تمجید کردند و پاختاکور را لایق پیروزی در این دیدار دانستند.
استقلال تیم خوبی بود اما جزئیات، درصد مالکیت و کنترل بازی و خیلی از 

مسائل دیگر نشانگر این بود که مستحق برتری بودیم.
در این چند سال هیچ تیم ایرانی نتوانسته پاختاکور را شکست دهد. این 

رکورد فکر می کنید تا چه زمانی حفظ شود؟
این فوتبال است و در فوتبال هیچ غیر ممکنی وجود ندارد. ما در سال های اخیر 
در لیگ قهرمانان تقابل های سختی با تیم های ایرانی داشتیم. از طرفی تیم ملی 
ازبکستان هم در مسابقات مقدماتی جام جهانی با ایران همگروه بود. ایران در 
فوتبال هم مانند کشتی حرف های زیادی برای گفتن دارد. من گرجستانی هستم 
و همواره با ایران در رشته کُشتی رقیب هستیم. در فوتبال هم بازی مقابل صد هزار 
هوادار در ورزشگاه آزادی کار را برای هر تیمی سخت می کند. ما کار خودمان را 

می کنیم و تلاش می کنیم که هر بازی بهتر از بازی قبل باشیم.
پاختاکور ۲ بار توانسته به نیمه نهایی لیگ قهرمانان آسیا برسد اما از آن 

زمان ۱6 سال می گذرد. فکر می کنید این رکورد شکسته شود؟
باید این روند خوب را حفظ کنیم تا به سرانجام برسیم. با فلسفه کارمان را آغاز 
کردیم و از تمام بخش های باشگاه مانند آکادمی، زیر ساخت باشگاه را تغیر دادیم. 
از طرفی پاختاکور فوتبال زیبا و جذابی بازی می کند که هواداران از آن راضی 
هستند. همچنین روی استعدادهای فوتبال در ازبکستان کار کردیم و امیدوارم تا 

جایی که امکان دارد موفق ظاهر شویم.
شما در فوتبال هلند پرورش یافته و حتی مدارک مربی گری تان را در این 

کشور گرفتید. چقدر سبک بازی تیمتان به فوتبال هلندی شبیه است؟
فکر می کنم لازم نیست که حتما ما از فوتبال کشوری مانند هلند، آلمان و یا 
اسپانیا کپی کنیم. چیزی که برای ما مهم است این است که کار خودمان را به 
بهترین نحو بسته به شرایط دنبال کنیم. برایم مهم پیشرفت و برنگشتن به عقب 

است و همیشه تلاش می کنیم که بهتر از قبل باشیم.
در این سال ها با تیم های ایرانی زیادی بازی کردید. چه تیمی از دید شما 

بهترین تیم ایران است؟
تیم های ایرانی همیشه خوب هستند و بازی مقابل آنها سخت است اما می توانم 

بگویم که پرسپولیس قدرتمندترین آنها است.

سرمربی پاختاکور: 

پرسپولیس قدرتمندترین تیم ایران است یک گل خورده و 4 کلین شیت؛

 لک بالاتر از همه دروازه بان های آسیا

 سنگربان تیم فوتبال پرسپولیس با عملکردش بالاتر از همه دروازه بانهای آسیا 
قرار گرفت.

حامد لک دروازه بان موفق پرسپولیس که یکی از خریدهای خوب این تیم در 
فصل نقل و انتقالات بود، پنجمین  تجربه حراست از چارچوب این تیم در آسیا را 
هم با کلین شیتی دیگر پشت سر گذاشت تا حالا با ثبت 4 کلین شیت، بهترین 

عملکرد را در بین دروازه بانهای آسیایی به خود اختصاص داده باشد.
لک در مجموع 5 بار برای سرخ پوشان به میدان رفته که در 4 بازی دروزاه اش را 
بسته نگه داشته و در یک بازی یک بار دروازه اش باز شده که آن هم از روی نقطه 

پنالتی بوده است.
حامد لک حالا نه تنها با 4 کلین شیت بیشترین آمار کلین شیت در این رقابتها 
را به خود اختصاص داده است، بلکه با تنها یک گل خورده در 5 بازی که آن هم از 
روی نقطه پنالتی بوده، رکورددار کمترین گل خورده به ازای بازی نیز می باشد. لک 

در این 5 دیدار مجموعا 12 بار نیز سیو موفق داشته است.
تیم فوتبال پرسپولیس در مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان شب گذشته 
موفق شد تیم السد قطر را با نتیجه یک بر صفر شکست داده تا به جمع 8 تیم برتر 

آسیا راه یابد. 

مهدی فنونی زاده:

 تکلیف نیمکت استقلال
 زودتر مشخص شود

 پیشکسوت استقلال گفت: مدیران باشگاه باید بدانند زمان اندکی پیش روی 
این تیم است و باید هرچه زودتر تکلیف نیمکت تیم را مشخص کنند تا آبی پوشان 

بتوانند برای لیگ فصل آینده آماده شوند.
»مهدی فنونی زاده« در خصوص دیدار آبی پوشان مقابل نماینده ازبکستان در 
لیگ قهرمانان آسیا اظهار داشت: بازیکنان پاختاکور به خوبی اصول پریسینگ را 
در زمین پیاده کردند و اجازه ندادند استقلالی ها فرصتی برای بازی سازی داشته 
باشند. وی افزود: پاختاکور در زمین فضا را در اختیار گرفت و در طول 90 دقیقه 

جریان بازی توپ را به بهترین شکل ممکن چرخش داد.
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: استقلال در مسابقه ای که فشار سنگینی 
بر آن حاکم بود چند موقعیت گل به دست آورد اما نتوانست از آنها بهره لازم را ببرد.
فنونی زاده تصریح کرد: دست مجید نامجومطلق روی نیمکت خالی بود و در 
زمانی که بازیکنان خسته بودند نتوانست بازیکنی را به میدان بیاورد که به استقلال 
کمک کند. وی  تاکید کرد: متاسفانه داور اشتباهات فاحشی در بازی استقلال و 
پاختاکور داشت و گل اول حریف خطاب بود و یک پنالتی صد درصد را به سود 
آبی پوشان نگرفت تا این تیم نتواند به موفقیت برسد. بازیکن اسبق استقلال در 
پایان گفت: مدیران استقلال باید بدانند زمان اندکی پیش روی این تیم است و باید 
هرچه زودتر تکلیف نیمکت تیم را مشخص کنند تا آبی پوشان بتوانند برای لیگ 
فصل آینده آماده شوند. انتظارات هواداران استقلال از تیم محبوبشان بالاست و 

باید بستری فراهم شود تا آنها در پایان لیگ آتی خوشحال شوند.

 افشین پیروانی:

 می خواهیم فینالیست شویم
 مدیر تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: هر بازی در لیگ قهرمانان برای ما حکم یک 
فینال را دارد و امیدواریم با برتری مقابل پاختاکور یک گام دیگر به دیدار نهایی این 

رقابت ها نزدیک تر شویم.
افشین پیروانی که به عنوان نماینده پرسپولیس در محل قرعه کشی مرحله 
یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا حضور پیدا کرده بود، با اشاره به رویارویی 
سرخپوشان با پاختاکور در این مرحله، اظهار داشت: همه تیم های حاضر در این 
مرحله لیگ قهرمانان آسیا قدرتمند هستند. اما تلاش می کنیم تا اینبار باز هم 
فینالیست شویم. وی افزود: هر 4 تیم حاضر در این مرحله از تیم های خوب قاره 

آسیا هستند ولی ما تیم قهرمان ایران هستیم و برای این مسابقه آماده می شویم.
مدیر تیم فوتبال پرسپولیس تصریح کرد: در بازی با السد ما عملکرد خوبی خوبی 
داشتیم. سعی می کنیم مقابل پاختاکور هم این روند را ادامه دهیم. به طور حتم 
تقابل با پاختاکور هم یکی از فینال هایی است که ما پشت سر گذاشتیم. امیدوارم 

بتوانیم با برد مقابل نماینده ازبکستان به فینال لیگ قهرمانان نزدیک تر شویم.
ایران و پاختاکور ازبکستان، چهارشنبه شب در مرحله  تیم های پرسپولیس 

یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا به مصاف هم می روند.

ناصرمحمدخانی: 

پرسپولیس توانایی قهرمانی آسیا را دارد
 پیشکسوت پرسپولیس گفت: پرسپولیس توانایی قهرمانی در آسیا را دارد. 
امیدوارم این رویای شیرین به واقعیت تبدیل شود. »ناصر محمدخانی« اظهار 
داشت: پرسپولیس نمایش عالی را مقابل السد قطر به نمایش گذاشت و توانست 
برد شیرینی را مقابل این تیم پر قدرت قطری به دست آورد. وی افزود: سرخپوشان 
به خوبی می دانستند، السد چطور و با چه روشی پا به میدان خواهد گذاشت و 
فضاها را بسته بودند تا این تیم نتواند به هدف خود برسد. پیشکسوت پرسپولیس 
خاطرنشان کرد: پرسپولیس در خط دفاع و خط هافبک فوق العاده بود و در طول 
90 دقیقه جریان بازی نفرات هجومی السد را از کار انداخت. محمدخانی تصریح 
کرد: »عیسی آل کثیر« به خوبی در پرسپولیس جا افتاده و توانایی های فنی اش 
تاثیرگذاری است و گل سرنوشت سازی را برای  او مهاجم  را نشان داده است. 
پرسپولیس به ثمر رساند. وی تاکید کرد: پرسپولیس توانایی قهرمانی در آسیا را 
دارد  امیدوارم این رویای شیرین به واقعیت تبدیل شود. بازیکن اسبق پرسپولیس 
در پایان گفت: برای پرسپولیس فرقی ندارد چه تیمی رقیب آینده آنها در آسیا 

خواهد بود چرا که آنها بری رسیدن به پیروزی سرشار از انگیزه هستند.

پیام عجیب ستاره استقلال علیه کادر فنی؛ 

هیچوقت نمی بخشمتان!
مهاجم تیم فوتبال استقلال پیامی را علیه سرمربی و مربی این تیم منتشر و اعلام 

کرد آنها را نمی بخشد!
امیر ارسلان مطهری را می توان یکی از بهترین خریدهای استقلال در سالهای 
اخیر دانست. مهاجمی که از ابتدای حضورش در جمع آبی پوشان گلزنی را آغاز 

کرد و خیلی زود بدل به یکی از بهترین گلزنان این تیم شد. 
مطهری با وجود آمارهای خیلی خوب گلزنی که داشت، چه در زمان حضور 
فرهاد مجیدی و چه بعد از آن به ندرت در ترکیب ثابت مورد استفاده قرار می گرفت 

و عمدتا به عنوان بازیکن ذخیره به میدان می رفت.
بعد از اتمام کار آبی پوشان در دوحه و حذف از آسیا، ارسلان مطهری در صفحه 
شخصی اش پیامی کوتاه اما پر از کنایه منتشر کرد و با نشان کردن مجید نامجو 
مطلق و صالح مصطفوی دو تن از اعضای کادر فنی تیمش، مستقیما آنها را مورد 
خطاب قرار داد. مطهری در این پیام کوتاه نوشت: »سکوت کردم و باز هم سکوت 

می کنم! اما، به خاطر کارهایی که با من کردید را هرگز نمی بخشمتون...!«

 

 رئیس کمیته ورزش های الکترونیکی هیات ورزش همگانی قم با اشاره به برگزاری مسابقات انتخابی تیم ملی ورزش های 
الکترونیک گفت: مرتضی محمدی از قم با غلبه بر همه حریفان خود با اقتدار ضمن قهرمانی در این مسابقه ها برای اعزام به 

مسابقات جهانی بازی های الکترونیکی انتخاب شد.
سید محمود رضوی افزود: مسابقات انتخابی تیم ملی ورزشهای الکترونیک ، در دو بازی fifa و  efootball در دو بخش 
استانی و کشوری به صورت آن لاین و حضوری برگزار شد که در مرحله استانی یک هزار و 116 ورزشکار شرکت کردند که 96 

ورزشکار برتر به مرحله کشوری که از یکم تا چهارم مهرماه در برج میلاد تهران برگزار شد،  به رقابت پرداختند.
وی با بیان اینکه تیم پنج نفره قم دراین مسابقات عملکرد درخشانی داشتند، گفت: 2 نفر از ورزشکاران استان در جمع چهار 

نفر نهایی و مرتضی محمدی نیز در نهایت موفق به کسب عنوان قهرمانی شد.
رضوی ادامه داد: با توجه به اینکه مسابقات بازی های الکترونیکی به عنوان یکی از رشته های المپیک 2024 انتخاب شده 
است، این ورزشکار قمی این شانس را دارد تا با درخشش در سطح جهانی و حفظ جایگاه خود در سطح ملی اولین سهمیه 

المپیک قم و ایران در این رشته را کسب کند.
وی با اشاره به ظرفیت رشته ورزش های الکترونیکی در قم گفت: همواره  قم یکی از استان های قوی در این رشته بوده و 

مسابقات استانی  با استقبال گسترده مواجه شده است
انجمن ورزشهای الکترونیک ایران تحت پوشش فدراسیون ورزشهای همگانی از سال 85 فعالیت خود را در ایران آغاز کرده 

است که در این مدت ، مدال های جهانی و آسیایی و مقام های خوبی را در این رشته کسب کرده است.
طبق آمار و گزارش های رسمی در ایران نزدیک به 32 میلیون نفر در ایران به صورت روزانه از بازی های این رشته در پلتفرم 
های رایانه ، کنسول ، موبایل ، لب تاب و vr استفاده می کنند و این رشته نوین ورزشی در هر دو بعد همگانی و قهرمانی فعال 

میباشد.
هم اکنون یک باشگاه ورزش های الکترونیکی در قم فعالیت دارد.

 دارنده دو مدال طلا و یک برنز انفرادی جهان گفت: با انتخاب مسابقه من به عنوان یکی از بهترین مسابقات 10 سال 
اخیر کاراته جهان، بار دیگر قدرت کاراته ایران در جهان به اثبات رسید.

امیر مهدی زاده ضمن بیان مطلب فوق اظهار داشت: خیلی خوشحالم که طی روزهای گذشته مبارزه فینال من در 
رقابتهای جهانی 2012 به عنوان یکی از بهترین مسابقات 10 سال اخیر کاراته جهان انتخاب شده است. مسابقات 
جهانی سال 2012 نخستین تجربه من در مسابقات جهانی کاراته بود که لطف خدا، راهنمایی مربیان و تلاش خودم 
توانستم عنوان قهرمانی را رقابت ها را بدست آورم. در فینال این مسابقات به مصاف حریفی از برزیل رفتم که در آن زمان 
دارنده یک طلا و یک برنز جهانی بود و برای دفاع از عنوان قهرمانی خود به روی تاتامی آمده بود. با تمام این تفاسیر مبارزه 
خوبی در دیدار فینال داشتم و به مدال با ارزش طلا دست یافتم. عضو تیم ملی کاراته که با روابط عمومی فدراسیون 
گفتگو می کرد ادامه داد: طبق اعلام فدراسیون جهانی 18 مهرماه مسابقه من زیر نظر کارشناسان فدراسیون جهانی 
آنالیز می شود و فیلم آن در سایت فدراسیون جهانی قرار می گیرد. خدا را شکر می کنم که با انتخاب مسابقه من به عنوان 
یکی از بهترین مسابقات در 10 سال اخیر کاراته جهان، بار دیگر قدرت کاراته ایران در جهان به اثبات رسید. وی در پایان 
تصریح کرد: این روزها تمام تلاش من کسب آمادگی و حضور روی تاتامی انتخابی المپیک با آمادگی کامل است. خیلی 
امیدوارم که در مرحله نهایی رقابت های انتخابی سهمیه المپیک را کسب کنم و در توکیو نیز خوش رنگ ترین مدال را 
برای ورزش ایران به ارمغان آورم. لازم به یادآوری است که چند روز قبل با انتخاب فدراسیون جهانی کاراته، مبارزه امیر 
مهدی زاده در فینال وزن 60- کیلوگرم رقابت های قهرمانی جهان در سال 2012 به عنوان یکی از برترین و جذاب ترین 
رقابت یک دهه اخیر برگزیده شد. فدراسیون جهانی که طی روزهای گذشته با هدف مروری بر برترین رقابت های جهان 
در یک دهه گذشته باز نشر رقابت های برگزیده را از پیکارهای جهانی سال 2010 آغاز نموده، در دومین دوره رقابت های 
جهانی یک دهه اخیر که به میزبانی فرانسه در سال 2012 برگزار شد، مبارزه امیر مهدی زاده قهرمان ایران و بروس 

داگلاس از برزیل در فینال وزن 60- کیلوگرم را به عنوان یکی از 6 رقابت برتر معرفی کرد.

رئیس کمیته ورزش های الکترونیکی هیات ورزش همگانی قم  خبرداد:

قهرمانی ورزشکار قمی درمسابقات بازی های الکترونیکی کشور
مهدیزاده عضو تیم ملی کاراته:

 بار دیگر قدرت کاراته ایران در جهان ثابت شد

 بازیکن اسبق آبی پوشان پایتخت، گفت: استقلال نمایش خوبی داشت اما 
پاختاکور توانست بهتر از این تیم ظاهر شده و بازی را ببرد.

»محسن بیاتی نیا« در خصوص شکست استقلال مقابل پاختاکور ازبکستان، 
اظهار داشت: استقلال خوب بازی کرد اما از تیم حریف بهتر نبود. پاختاکور تیم 
کامل تری بود. اگر استقلال مانند دیدارهای گذشته بازی می کرد، می توانست 

پیروز این میدان شود. البته داوری  هم اشتباهاتی داشت که بی اثر نبود.
وی ادامه داد: نماینده ازبکستان توانست به خوبی هافبک استقلال را تحت 
فشار قرار دهد و میان این خط و مهاجم ها قطع ارتباط کند. هر زمان که توپ در 
اختیار بازیکنان استقلال قرار می گرفت، تیم حریف بر روی آن ها فشار می آورد 
و توپ را پس می گرفتند. به همین دلیل تعداد پاس های استقلال در این دیدار 
بسیار کم بود و پاختاکوری ها به خوبی می دانستند که سه مهاجم استقلال نباید 

صاحب توپ شوند.
بیاتی نیا افزود: تیم پاختاکور دفاع خوبی نداشت اما در خط هافبک و حمله 
نفرات بسیار قوی داشتند. آن ها با دوندگی بالا راه نفوذ نماینده کشورمان را بسته 

و بازی را در اختیار گرفتند.
بازیکن اسبق استقلال در خصوص اختلاف کیفیت فوتبال ایران با دیگر تیم های 
غرب آسیا، عنوان داشت: بزرگی و زیبایی فوتبال به این است که بیننده به خوبی 

متوجه می شود که چه تیمی بهتر است و کیفیت بیشتری از نظر فنی دارد. باید 
برگردیم به قبل؛ مدارس فوتبال، رده نونهالان و نوجوانان تیم ها و آکادمی هایی 
که در زمینه فوتبال فعالیت می کنند. اصل فوتبال پاس دادن و صبور بودن در آن 
است. وقتی بازیکنان ما از کودکی یاد بگیرند که حرفه ای زندگی کنند و فوتبال را از 

پایه به صورت درست یاد بگیرند، سطح فنی ما نیز بالا می رود.
وی ادامه داد: هیچ آکادمی حرفه ای نداشته و در زمینه استعدادیابی نیز به 
خوبی عمل نکردیم.  چند بازیکن می شناسید که همه مراحل پایه را طی کرده و به 
تیم های اصلی برسند؟ این ضعف فوتبال ایران است. بیاتی نیا تصریح کرد: بحث 
دیگری که ما در آن ضعیف هستیم، موضوع ریکاوری و سرعت آن است. تیم های 
ایرانی با یک یا دو ماساژور به مسابقات رفته و به علت نداشتن امکانات و زیرساخت 
مناسب نمی توانند به خوبی بدن بازیکنان را به بازی بعدی برسانند. در تیم های 
اروپایی کادر پزشکی 20 نفره به همراه بازیکنان به اردوها می آیند و از همه نظر 
عملکرد آن ها را زیر نظر می گیرند. همه این موضوعات به هم مربوط است. فوتبال 
یک پازل است و عوامل متعدد دست در دست هم ساختار یک تیم را می سازند. ما 
باید کامل شویم و تا در این مسائل پیشرفت نکنیم، نمی توانیم به موفقیت برسیم.  
وی در مورد اعتراض هواداران استقلال در خصوص بهم ریختن فضای این تیم 
قبل از حضور در لیگ قهرمانان آسیا،  بیان داشت: ایراد ما این است که وقتی 

می بازیم به دنبال نقاط ضعف می گردیم و وقتی می بریم همه چیز خوب است. 
تیم استقلال ممکن است مشکلاتی داشته باشد اما این تیم وقتی که به قطر آمد، 
از گروهش صعود کرد و روحیه خوبی داشت. شاید »احمد سعادتمند« و »فرهاد 
مجیدی« از نظر من اشتباهاتی داشتند که البته این نظر من است و آن ها قابل 
احترام هستند اما باخت استقلال بار فنی داشت و باید بگویم که فوتبال همین 

است.

محسن بیاتی نیا:
 استقلال خوب بازی کرد اما پاختاکور بهتر بود

در هیاهوی تغییرات مدیریتی و فنی و همینطور جابه جایی  
بازیکنان در تیم های ایرانی قبل از شروع لیگ قهرمانان، رقیب 
ازبکستانی استقلال و شهرخودرو با ثبات کم نظیری که در 
ایران وجود ندارد، توانست بعد از سال ها گام مهمی در این 

رقابت ها بردارد.
استقلال  به  پاختاکور  گل  دو  از  یکی  زننده  کرن،  دراگان 
عملکرد  بازی  لحظات  تمام  در  که  زمین  بازیکن  بهترین  و 
چشم نوازی را از خودش ارائه کرد، گفت که »نتیجه بازی با 
استقلال حاصل دو سال کار مداوم و گروهی بود. دو سال 
از  ادامه  در  و  می کنیم...«  کار  کادرفنی  این  کنار  که  است 

افتخارآفرینی برای ازبکستان سخن به میان آورد.
شوتا آرولادزه، سرمربی گرجستانی پاختاکور از نخستین 
روزهای سال 2017 هدایت این تیم را بر عهده دارد و با حفظ 
ثبات این تیم در بخش کادرفنی و بازیکنان، موفقیت کم نظیری 
را برای پاختاکور رقم خورده است که در ادامه پروژه موفقیت 
فوتبال ازبکستان در آسیا و سپس حضور در جام جهانی است؛ 
کما اینکه در سالیان گذشته ازبک ها توانستند در المپیک 

حاضر شوند و حتی در رده های پایه در آسیا به قهرمانی برسند. 
صحبت های هافبک خارجی پاختاکور نه تنها عملکرد باثبات 
بازی  در  که  نشان می دهد  در سال های گذشته  را  تیم  این 
برابر استقلال تبدیل به سکوی پرتاب این تیم شده بود، بلکه 
به صورت ناخواسته، طعنه به عملکرد تیم باسابقه و ریشه دار 

استقلال می زند.
اهالی  برای  پاختاکور  بازیکنان  اسامی  چقدر  هر  واقع  در 
فوتبال نام آشنا بود، استقلال در این فصل هم با تغییرات زیادی 
نسبت به سال های گذشته و حتی ماه گذشته در آسیا حاضر 
شد. حداقل مدیریت و کادر فنی استقلال تجربه حضور در 
آسیا را نداشتند و نیمی از بازیکنان هم سال گذشته با استقلال 
در آسیا حاضر نبودند. نه تنها استقلال، بلکه سایر تیم های 
ایرانی هم این روزها بدتر از تیم های عربی – که سالیان سال در 
کنار گذاشتن بازیکن و مربی شهره خاص و عام بودند – عمل 
مدت  در  آسیا  در  ایران  نماینده  چهار  هر  واقع  در  کرده اند. 
زمان یک سال اخیر، بارها مدیر، مربی و بازیکنان خود را تغییر 
داده اند و هیچ شباهتی بین این تیم ها و تیم های دو سال قبل 

وجود ندارد. در این بین پرسپولیس مقداری بهتر عملکرد کرده 
که این تیم هم با تغییرات متعدد در بخش مدیریتی و همینطور 
دو تغییر در بخش مربیگری و همینطور جذب هفت بازیکن و 
از دست دادن 5 بازیکن در نقل و انتقالات، رفته رفته به جمع 
سایر تیم های ایرانی ملخق می شود. در کنار سایر مشکلات نرم 
افزاری و سخت افزاری و همینطور کم سوادی برخی از مدیران، 
مربیان و حتی بازیکنان، عدم ثبات در تیم های فوتبال ایران 
تبدیل به پاشنه آشیل فوتبال ایران شده است و تعدد تغییرات 

داد؛  نشان  ایران  نمایندگان  بازی های  در  را  خودش  چهره 
جایی که مربیانی مانند رحمتی، نویدکیا و نامجومطلق چند 
روز قبل از مسابقات در سمت های جدید خود معرفی شدند. 
آیا با این حال روز فوتبال ایران که ثبات جایی در آن ندارد و به 
طور مرتب مدیران و مربیان تغییر می کنند، باید انتظار داشت 
که در آسیا، نتایج خوب همراه با موفقیت عاید تیم های ایرانی 
شود؟ اگر غیر از این باشد، برنامه ریزی که اصلی ترین بخش از 

هر موفقیتی است، چه می شود؟

در پی حذف 3 نماینده ایران در لیگ قهرمانان آسیا بررسی شد

دلیل افت فوتبال ایران در آسیا چیست؟
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سخنگوی وزارت امور خارجه درباره انتقادات روزنامه کیهان به آیت الله سیستانی 
گفت: این موضع ربطی به ارکان جمهوری اسلامی ایران ندارد. ایران نظامی است 
که براساس مرجعیت شکل گرفته است که مرجعیت در ایران و عراق حافظ صلح 

امنیت و ثبات دو کشور بوده است.
با  خود  هفتگی  خبری  نشست  در  دوشنبه  روز  صبح  خطیب زاده«  سعید 
خبرنگاران،با بیان اینکه آیت الله سیستانی نقش بی بدیلی در عراق و جایگاه رفیعی 
در شیعیان جهان دارند اظهارداشت: آنچه را که گفته ایم و امروز می گویم خواست 
و مواضع ارکان نظام است که جز احترام به این رکن رکین نکته دیگری نداریم. 

تحمل هم نخواهیم که کسی به جایگاه مرجعیت تخطی داشته باشد.
تعرض به اماکن دیپلماتیک به هر شکل مردود است

وی درباره سفر وزیر خارجه عراق به ایران گفت: سفر فواد حسین به تهران، 
سفر عادی میان مقامات دو کشور است که بارها انجام شده است. ایام کرونایی 
موجب محدودیت این سفرها شده است. در راستای مسائل دوجانبه، منطقه ای و 

بین المللی رایزنی های مدام میان دو کشور در جریان است.
خطیب زاده اضافه کرد: طی دو هفته آینده هیات فنی از عراق به تهران می آید 
تا درباره لایروبی اروند رود  گفت و گو کند. ضمن اینکه رایزنیها  درباره راه آهن و 

مسائل دیگر هم ادامه دارد.
 وی با بیان اینکه ایران تعرض به اماکن دیپلماتیک را به هر شکلی مردود می داند، 
اظهار داشت: در چند ماه گذشته اماکن ما با تحریک دول خارجی مورد تعرض 
قرار گرفته است. سردار سلیمانی در خاک عراق به شکل بزدلانه و در نیمه شب 

مورد حمله تروریستی قرار گرفت. از دولت
مذاکره ای با آمریکا نداشتیم و نخواهیم داشت

خطیب زاده در پاسخ به سوالی در رابطه با سخنان ترامپ درخصوص توافق با 
ایران در صورت پیروزی در انتخابات ریاست جمهوری، گفت: ترامپ گفته من 
نصفه روزه بعد از انتخابات به توافق با ایران می رسم. فکر می کنم وی اول از همه 
باید ذهن خود را جمع و جور کند که بالاخره نصف روزه بعد از انتخابات به جمع 

بندی در نتیجه با ایران خواهد رسید یا سخت خواهد شد.
وی افزود: ترامپ هیچ فهم درستی از ماهیت روابط بین الملل و روابط ایالات 
متحده و ایران ندارد. مشاورین وی هم از قرار معلوم قرار نیست بفهمند که چه 
اتفاقی افتاده است . نه مذاکره ای بوده و نه مذاکره ای هست و نه مذاکره ای انجام 

خواهد شد. سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: این سخنان همه مصرف 
آمریکا  و  ایران  روابط  درد  به  اما  بخورد  ترامپ  آقای  درد  به  دارد. شاید  داخلی 
نمی خورد. راه روشن است و ایالات متحده اول از همه باید خطای خود را بپذیرد. 
دوم به مقررات و قوانین بین المللی و توافقات خود احترام بگذارد، سوم جنگ 
غیربشری و همه جانبه بر ضد ملت ایران و این تحریم های ظالمانه را متوقف کند 
و دست آخر تمام خسارت هایی که به ملت ایران از مسیر این جنگ و تجاوزهای 

مختلفی که به حقوق ملت ایران زده است را جبران کند.
خطیب زاده گفت: شاید بعد از انجام همه اینها در گوشه اتاق برجام جایی برای 
خودش پیدا کند. بیش از این فعلًا عرضی نداریم تا آنچه اینها هرچه فکر می کنند 
به درد انتخابات خودشان می خورد را بیان کنند. موضع ایران ثابت، قاطع و روشن 
است و بارها بدون لکنت گفتیم و هزار بار دیگر هم این سوال پرسیده شود جواب 

ما همان است که بود.
دنبال آتش بس فوری میان ارمنستان و آذربایجان هستیم

وی در رابطه با درگیری میان ارمنستان و آذربایجان و رایزنی های صورت گرفته 
برای عدم تکرار این اتفاقات و نقش ایران در این راستا بیان کرد: اتفاق خوبی 
نیفتاده و فضای منطقه بیشتر از این، ظرفیت این خشونت ها را ندارد. ما گفتیم 
هر چه زودتر گفتگوها آغاز شود بهتر است و آتش بس ترک مخاصمات تنها راه حل 

ایران بوده و تغییری نکرده است و راهکار نظامی راهکار مناسبی نیست.
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: ما با دقت کامل و از نزدیکی و با حساسیت 
بالا در حال پیگیری درگیری منطقه هستیم و قطعاً به دنبال آتش بس فوری 

هستیم و ظرفیت خود را در این راستا فعال نگه خواهیم داشت.
هیچ دخالت خارجی کمک به حل مسائل لبنان نمی کند

خطیب زاده در خصوص روابط با لبنان و مسائل داخلی آن بیان کرد: موضوع 
لبنان یک موضوع داخلی است و باید در داخل لبنان حل شود. هر کشوری بتواند 
به این روند داخلی کمک کند خوب است. ما روابط خود را معطوف به حل و فصل 
داخلی کردیم اما دست آخر خود آنها باید تصمیم بگیرند. میان ایران و فرانسه 
صحبت هایی بوده اما طبیعی است ما از هیچ کشوری دعوت نمی کنیم که دخالت 
کند زیرا هیچ دخالتی کمک به حل مسأله نمی کند. ما میان دخالت و کمک در 

امور داخلی دیگر کشورها مرز قائل می شویم.
وی ادامه داد: با گروه های مختلف لبنانی در ارتباط هستیم و امیدواریم بتوانیم 

حل کنیم. موضوع لبنان تروریسم و مشکلات ناجوانمردانه و دخالت های برخی 
کشورهای منطقه با دستورالعمل های مشخص است. هیچکس نمی تواند موضوع 

اصلی و مناقشه ای لبنان را با این صحبت ثانویه کند.
موضوع افغانستان موضوع دائمی امنیت ملی ایران است

سخنگوی وزارت خارجه در ادامه در خصوص روند صلح افغانستان و رفت و 
آمد برخی کشورها به پاکستان و افغانستان و موضع ایران، گفت: حقیقت این 
است که موضوع افغانستان موضوع دائمی امنیت ملی ایران بوده است بر خلاف 
کشورهایی که حمله کردند، کشتند، مردم بی دفاع را بمباران کردند و امروز برای 
فرار آبرومند به صورت مخفیانه جلساتی را برگزار کردند موضع کاملًا مشخصی 

است.
خطیب زاده تصریح کرد: قانون افغانستان به عنوان یک دستاورد برای ما مهم 
است. حقوق بانوان و قومیت ها دستاوردهای بزرگی برای مردم افغانستان بوده و با 
هیچ معامله و معاهده ای نمی تواند از بین برود. مرتب با دوستان خود در افغانستان 
در ارتباط بودیم. در قطر از ما دعوت شد اما چون افغانستان میزبان نبودند تصمیم 
بر آن شد که شرکت نکنیم. به نظر ما هیچ راهی وجود ندارد جز اینکه به حقوق 
بانوان، اقلیت ها و قانون اساسی افغانستان اهمیت داده شود و از آن حمایت کنیم. 
برخی مواضع خجالت آور و شرم آور است و با این تعاریف موضع ما تغییر نمی کند. 

ما آرامش، ثبات، توسعه افغانستان را می خواهیم که آرام، آزاد و مستقل در کنار 
دیگر همسایگان خود حضور داشته باشند.

وی در رابطه با گام عملی ایران برای پایان دادن به 30 سال درگیری ارمنستان و 
آذربایجان عنوان کرد: ما طی این چند دهه بارها به صورت عملی و اجرایی سعی 
کردیم این موضوع در یک فضای دوجانبه میان این دو کشور فیصله پیدا کند. 
ایران با هر دو پایتخت رابطه بسیار خوبی دارد لذا موضعی داریم که همواره آن را 
حفظ کردیم. ما هر دو کشور را در مسیر عملی حل اختلاف همراهی خواهیم کرد. 
ما هر دو را به آتش بس هدایت می کنیم. عملیاتی تر از این اقدام در شرایط فعلی 
امکان ندارد و اینکه ایران از طریق روابط بین الملل به حل و فصل ماجرا کمک 
می کند امری قدیمی است. از هر دو پایتخت می خواهیم حل و فصل اختلافات 

را در اولویت قرار دهند. 
مراودات با کشورها مانند چین متوقف به سفر مقامات نیست

خطیب زاده ادامه داد: مراودات با کشورهایی که ارتباط بیشتری با آنها داریم 
مانند چین، متوقف به سفر نیست. سفر مقامات دو کشور همواره در دستور کار 
بوده و چیز جدیدی نیست و به محض اینکه از طریق پروتکل امکانات فراهم شود 
آماده سفر هستیم. از هر دو طرف آمادگی میزبانی وجود دارد و فعلًا هیچ دستور 

کار فوری برای سفر دکتر ظریف وجود ندارد.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

موضع کیهان درباره آیت الله سیستانی
 موضع نظام نیست 

وزیر امور خارجه کشورمان تاکید کرد: حق این مردم نیست که به خاطر دعواهای سیاسی و جناحی منافع آنها را در 
نظر نگیریم.

محمد جواد ظریف ظهر روز دوشنبه در آخرین روز از هفته دفاع مقدس در مراسم تجلیل از خانواده شهدای وزارت 
خارجه با اشاره به مقاومت مردم ایران در برابر فشارها گفت: ما شرمنده مردم هستیم که در برابر این همه مقاومت و اقتدار 
بخشی که آنها انجام داده اند آنچه را که باید در برابر آنها انجام می دادیم انجام ندادیم، باید بپذیریم آنچه را که باید برای 
مردم انجام می دادیم، انجام نداده ایم، باید بپذیریم که بدهکار مردم هستیم و باید بپذیریم این سخنان امام که مردم ولی 
نعمت ما هستند را نپذبرفتیم. ظریف گفت: این حق مردم ما نیست که به خاطر دعواهای سیاسی و جناحی منافع آنها 
در نظر گرفته نشود. زیر امور خارجه خطاب به خانواده های شهدای وزارت امور خارجه گفت: همه فرزندان شما به عشق 
امام حسین )ع( شهید شدند. آنچه کشور ما را اقتدار بخشیده است، آنچه امروز در شرایط ناگوار بین المللی، منطقه ای و 
نابسامانی ها به این مردم عزت داده و اجازه نداده کسی به مردم توهین کرده و فخر بفروشد، هیچ قدرت یاوه گویی بگوید 
»اگر من حمایتم را بردارم، در یک هفته و 10 روز به زبان دیگری صحبت می کنید« و اجازه نداده رژیم تا دندان مسلحی، 
ایران را ظرف یک هفته تصرف و از اهواز با مردم دنیا صحبت کند«، و موجب شد همه این نقشه ها، نقش بر آب شده و 
صدام و صدامیان به زباله دان تاریخ پیوسته و مردم ایران سرافراز باشند، همان فرهنگی است که از عاشورا، شهادت و ایثار 
داریم. رئیس دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه درست است که نیروهای مسلح حافظ این مرز و بوم هستند اما این نیروها 
از همین مردم عاشق حسین و ایثار و شهادت برخاسته اند، تصریح کرد: آنچه به ما توان داده و موجب شده از همه فشارها 

و سختی ها عبور کنیم، همین حضور مردم، فرهنگ ایثار و شهادت است که بهترین یادگار و نمونه های آنها هستید. شما 
افتخار و عزت ایران و نشانه های بزرگی ایران هستید. شما ایران را سرپا نگه داشته اید.  

ظریف با بیان اینکه اگر این فرهنگ و نگرش نبود، هشت سال مقاومت در برابر همه حمایت ها ممکن نبود، خاطرنشان 
کرد: کشوری را سراغ دارید در دوران دفاع مقدس از متجاوز حمایت نکرده باشد. قدرتی را سراغ دارید که به متجاوز سلاح 

نداده باشد.
 ترسوها نتوانستند مردم را به زانو درآورند 

وزیر امور خارجه گفت: اگر می خواهند فراموش کنند، هیچ گاه اجازه نمی دهیم. برخی از کشورهای این منطقه 75 
میلیارد دلار به صدام کمک کردند. مدعی چه هستند؟ ما مدعی هستیم. 75 میلیارد دلار پول دادید که مردم ما را شهید 
کرده و بکشند و جمهوری اسلامی را به زانو درآورند ولی این خانواده ها اجازه ندادند.  هواپیمای آواکس به عراق دادید. 
آخرین اطلاعات جبهه ها را به عراق دادید. حتی وقتی می دانستید عراق از سلاح شمیایی استفاده می کند. هواپیمای 
میراژ به عراق دادید. موشک اگزوسه به عراق دادید. امروز می خواهید از مردم لبنان حمایت کنید؟ تاریخ این منطقه را 

فراموش نکرده و مردم این جنایت ها را فراموش نمی کند.
ظریف افزود: تانک چیفتن شما هر روز از لای رز و ورق بیرون می آمد و شهدای ما با تانک هایی که داده بودید علیه صدام 
می جنگیدند. امروز ادعای حقوق بشر می کنید؟ شما جنایتکاران علیه بشریت هستید. سلاح شیمیایی از آلمان و هلند در 
اختیار عراق قرار می گرفت و علیه مردم ایران و علیه مردم سردشت استفاده می شد، امروز برای ما ادعای مدنیت می کنید؟  

وزیر امور خارجه خطاب به آمریکایی ها گفت: مدعی هستید که داعش را از بین بردید؟ شما دشمن شماره یک داعش 
را از بین بردید، آنهم با زبونیت و سبوعیت؛ شما ترسو هستید ولی مردم را به زانو درنیاوردید. 

وی با بیان اینکه آنچه به شما نمی آید، تمدن و مدنیت است، عنوان کرد: همه در ارسال سلاح به عراق مشارکت کردید 
ولی چه شد که صدام و صدامیان به زباله دان تاریخ بپیوند؟ شما مدعی هستید که داعش را از بین بردید اما شما دشمن 
شماره یک داعش را از بین بردید، آنهم با زبونیت و سبوعیت. آنچنان زدند که تنها یک دست برای ما باقی ماند. شما ترسو 
و وحشی هستید ولی مردم را به زانو درنیاوردید.   وزیر امور خارجه  اظهارداشت: مردم ما متکی به فرهنگ غنی هستند. 
چه ایرانی شیعه، چه ایران سنی، مسیحی، زردشتی و یهودی در خون شان عشق به امام حسین )ع( وجود دارد. در خون 
ایرانی افتحار به مکتب ایثار و شهادت است و این ایران را سرپا نگه داشته است. هنوز هم علیه ایران طراحی می کنید اما 
فرهنگ ایثار و شهادت ایران را سرپا نگه داشته است.   ظریف خطاب به خانواده شهدا بیان کرد: شما نمایندگان یک فرد 
نیستید. شما نماینده یک فرهنگ هستید. فرهنگی که این کشور را سرپا نگه داشته است. فراموش نکنید آنچه موجب 
اقتدار ایران شده، مردم عاشق امام حسین )ع( هستند. مردمی که صرف نظر از دیدگاه، گرایش، دین و مذهب شان عشق 

به حسین )ع( در خون شان ریشه دوانده است و این ایمان، کشور را سرپا نگه داشته است.  
وی با تاکید بر اینکه مردم ولی نعمت ما، شهدا تاج سر ما و خانواده آنها عزت ما هستند، گفت: شرمنده مردم هستیم. 
در برابر این همه اقتداربخشی، آنچه که باید است در حق مردم نکردیم. بپذیریم آنچه که لازم بود، نکردیم و فرمان امام را 

نپذیرفتیم که مردم ولی نعمت ما هستند.  

محمدجوادظریف:

 چرا منافع مردم را فدای درگیری های جناحی می کنید

اصلاح طلبان در آستانه انتخابات ریاست جمهوری1400 با 
چندین چالش داخلی مواجه شده اند که اگر موفق به حل این 
را همانند  ریاست جمهوری  انتخابات  نتیجه  چالش ها نشوند، 

انتخابات مجلس یازدهم به رقیب خود واگذار می کنند.
اصلاح طلبان پس از انتخابات مجلس یازدهم و واگذاری نتیجه 
آن به رقیب با چالش های داخلی روبرو شده و تحرک کافی هم برای 
حل این چالش ها نداشته اند. ادامه فعالیت شورای سیاستگذاری 
اصلاح طلبان یا ایجاد نهادی جدید در  ابهام است. از سویی دو 
تفکر و دیدگاه در مقابل هم قرار گرفته اند که یکی معتقد به حمایت 
از گزینه اصلاح طلب بوده و دیگری حمایت از گزینه غیراصلاح 

طلب در انتخابات را رد نمی کند.
مشکلات اقتصادی که موجب نارضایتی از دولت شده است، 
دامن اصلاح طلبان را هم گرفته و آنها سعی دارند تا خود را در ایجاد 
مشکلات  بی تقصیر جلوه دهند. با این حال با مردم و پایگاه رای 
خود درباره عملکردشان وارد گفت و گو نمی شوند تا به پرسش ها و 
ابهامات آنها پاسخ داده و آنها را قانع به مشارکت در انتخابات کنند. 
شورای نگهبان نیز که چالش همیشگی اصلاح طلبان بوده است.
شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان پس از انتخابات مجلس 
یازدهم فعالیت های خود را متوقف کرد. در این انتخابات، شورای 
سیاستگذاری  هیچ لیستی ارائه نکرد و احزاب  اصلاح طلب بنا 
به توصیه  سیدمحمد خاتمی به تشخیص خود عمل کردند یعنی 
حزب کارگزاران یک لیست و هشت حزب دیگر هم یک لیست ارائه 
کردند که البته نیمی از اعضای هر دو  لیست مشترک بودند و هیچ 

کدام از آنها هم برای ورود به مجلس، رای کافی بدست نیاوردند.
با اتمام انتخابات مجلس یازدهم که با شکست اصلاح طلبان 
همراه شد، محمدرضا عارف و عبدالواحد موسوی لاری از ریاست 
و نایب رئیسی شورای سیاستگذاری استعفا دادند تا تکلیف ادامه 

فعالیت این شورا در ابهام بماند.
پس از چندین ماه از بلاتکلیفی شورای سیاستگذاری، زمزمه 
هایی مبنی بر تشکیل نهاد بالادستی جدیدی به گوش رسید با 
این حال اصلاح طلبان در حالی وارد پاییز 99 شده اند که هیچ 
تصمیمی برای چگونگی تشکیل نهاد اجماع ساز جدید نگرفته اند 
و اظهارات آنها نشان از بلاتکلیفی دارد. محمود صادقی دبیرکل 
انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با بیان اینکه »ایده ای درباره 
ایجاد نهاد جایگزین مطرح شده است که در حد همان ایده بوده و 
جلو نرفته است«، می گوید که »پیشنهاداتی از سوی برخی احزاب 
و اشخاص اصلاح طلب درباره نهاد جایگزین به صورت جسته و 
گریخته مطرح می شود، اما هنوز به صورت جدی مورد بحث و 

حلاجی قرار نگرفته است. همه چیز غیر شفاف است .« 
در حالیکه صادقی اعلام می کند که »امیدی ندارم که بزودی 
شورای سیاستگذاری احیا شود یا نهادی جایگزین تشکیل شود«، 
اسماعیل گرامی مقدم سخنگوی حزب اعتماد ملی امید بیشتری 
دارد و معتقد است که » در یکی دو ماه آینده تکلیف نهاد جایگزین 

شورای عالی روشن تر می شود.«

حسین  مرعشی سخنگوی حزب کارگزاران با انتقاد از عملکرد 
شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان، اظهار می کند که» این 
شورا نتوانست انتخابات مجلس یازدهم را خوب اداره کند و اکنون 
هم فعالیت اش متوقف شده است و هنوز نهاد هماهنگ کننده 
ای وجود ندارد. البته تبادل نظر احزاب در حال انجام است و نهاد 
هماهنگ کننده ای ایجاد می شود.« جواد امام دبیرکل مجمع 
ایثارگران با اشاره به اینکه وظیفه بررسی ایجاد نهاد جدید را شورای 
هماهنگی جبهه اصلاحات بر عهده گرفته، می گوید:» هنوز هیچ 
تصمیمی گرفته نشده است  و معلوم نیست شورای سیاستگذاری 
منحل خواهد شد یا خیر.« با اینکه ایجاد نهاد بالادستی یا ادامه 
فعالیت شورای عالی سیاستگذاری در جریان اصلاحات به یک 
ابهام و چالش تبدیل شده است، علی صوفی رییس جدید شورای 
سیاستگذاری را هم انتخاب کرده و معتقد است که اگر شورای 
سیاستگذاری فعالیت خود را ادامه دهد، احتمالا آیت الله موسوی 

خویینی ها ریاست این شورا را بر عهده می گیرد.
تکرار 9۲ در ۱4۰۰؟ 

پس از اینکه شورای نگهبان صلاحیت  تعداد قابل توجهی از 
اصلاح طلبان را برای انتخابات مجلس یازدهم تایید نکرد، این 
دیدگاه در جریان اصلاحات مطرح شد که به هر قیمتی نباید 
نداریم، کسی که اصلاح طلب  نامزدی  اگر  و  ارائه کرد   لیست 
نیست را به مردم معرفی نکنیم تا همانند سال94 عده ای با نام 
اصلاح طلبی به مجلس راه نروند و راه دیگری بروند و اصلاحات 
مجبور به پاسخگویی نسبت به عملکرد آنها شود. براساس همین 
دیدگاه شورای عالی سیاستگذاری و  بیشتر احزاب عضو شورای 
تایید صلاحیت شده در  نامزد  هماهنگی جبهه اصلاحات که 

انتخابات نداشتند، از ارائه لیست خودداری کردند.
البته در مقابل این دیدگاه، دیدگاه دیگری هم قرار دارد که معتقد 
است اگر اصلاحات در انتخابات شرکت نکند، از قدرت حذف می 
شود بنابراین دو دیدگاه در انتخابات مجلس شکل گرفت و  در حال 
حاضر هم همین دو دیدگاه وارد انتخابات ریاست جمهوری شده 
و در حال  عرض اندام هستند. یک دیدگاه معتقد است اگر نامزد 
اصلاح طلب برای انتخابات ریاست جمهوری نداشتیم نباید از فرد 
دیگری حمایت کنیم اما دیدگاه دیگر می گوید اگر نامزدی اصلاح 

طلب نداشتیم، می توان روی گزینه های دیگر تامل کرد.
 دیدگاه نخست معتقد است که حمایت از حسن روحانی در 
سال92 در مقابل تندروها اقدام درستی بود اما هزینه های اقدامات 
دولت را اصلاحات پرداخت کرد و دیگر نباید از فردی غیراصلاح 
طلب حمایت کرد. نظر دیدگاه دوم این است که  همچنان می 
توان  تجربه92را تکرار کرد. در این بین به نظر می رسد که اگر بنا 
به به حمایت از فردی غیر اصلاح طلب باشد، محتمل ترین گزینه 
علی لاریجانی خواهد بود که البته او هنوز رسماً دیدگاه های خود 
درباره انتخابات ریاست جمهوری را مطرح نکرده است. البته اخبار 
تایید نشده ای درباره آغاز فعالیت انتخاباتی اسحاق جهانگیری و 

محمدرضا عارف هم وجود دارد.

با این حال به نظر می رسد حزب کارگزاران سازندگی نماینده 
باشد. محمد عطریانفر عضو شورای مرکزی حزب  دیدگاه دوم 
کارگزاران با تاکید بر معرفی یک نیروی اصلاح طلب در انتخابات 
ریاست جمهوری، معتقد است که »ما اگر نتوانستیم نیروی ذاتی 
اصلاح طلب را به عنوان نیروی محوری در انتخابات داشته باشیم، 
باید حول تدابیر خاتمی تصمیم بگیریم و آن تصمیم می تواند 
مشابه سال92 باشد. در سال 92 ما دستاورد ارزشمندی داشتیم و 
از دولت اول روحانی تمام قد حمایت کرده و آن را از دستاوردهای 

خوب خود قلمداد کردیم.«
نماینده  عنوان  به  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  امام  جواد  اما 
دیدگاه اول با رد نظر  عطریانفر اظهار می کند که »ما باید با توجه 
به این شرایط امروز  تصمیم گرفته و این واقعیت را در نظر بگیریم 
که در شرایط سال92 نیستیم. اگر در موقعیت سال92 بودیم، 
می توانستیم تصمیمی مشابه سال92 بگیریم. ما باید شرایط 
امروز جامعه و خواسته های مردم را در نظر بگیریم . حتما تصمیم 

انتخابات 1400 از 92 متفاوت خواهد بود.«
اینکه  به  اشاره  با  همچنین  ایثارگران  مجمع  حزب  دبیرکل 
»اکثریت اعضای شورای هماهنگی جبهه اصلاحات معتقدند 
اگر کاندیدایی در انتخابات نداشتیم، مشارکت در آن موضوعیتی 
ندارد«، تصریح کرد: »مشارکت نکردن با شرکت نکردن متفاوت 
بوده و به معنای تحریم انتخابات نیست. مشارکت نکردن یعنی 
وقتی کاندیدایی در انتخابات نداریم، کسی را به مردم معرفی نمی 
کنیم نه اینکه مردم را تشویق کنیم که در انتخابات شرکت نکنند.«

سوال این جاست که آیا اصلاح طلبان قادر خواهند بود که در ماه 
های پیش رو به وحدت نظر برسند یا همانند انتخابات مجلس، هر 

حزب براساس دیدگاه خود عمل می کند؟
میراث روحانی برای اصلاح طلب

روحانی  حسن  از  انتخابات92و96  دو  در  که  طلبان  اصلاح 
حمایت کردند، معتقدند که نقشی در تصمیمات دولت ندارند و 
دولت روحانی یک دولت اصولگرای معتدل است که چند چهره 
اصلاح طلب هم در آن حضور دارند. این دیدگاه وقتی مطرح شد 
که اصولگرایان، دولت و حامیانش یعنی اصلاح طلبان را مسبب 
مشکلات بوجود آمده در کشور بخصوص پس از تحریم های آمریکا 

معرفی کردند.
اصلاح طلبان منکر حمایت از روحانی نشده اند و معتقدند که 
حمایت از او تصمیم درستی در برابر رقبای تندرو اش بود اما آنها 
هزینه مشکلات اقتصادی کشور و  تصمیمات نادرست را داده اند 

در حالیکه در اتخاذ آن تصمیمات هیچ نقشی نداشته اند. 
محسن رهامی فعال سیاسی اصلاح طلب  معتقد است که باید 
دولت خاتمی را به عنوان نمونه کارنامه اصلاحات به مردم معرفی 
کرد نه دولت روحانی را. وی اظهار می کند که »هرچه اصلاح طلبان 
از دولت انتقاد کنند، در افکار عمومی جا افتاده است که دولت با 
رای اصلاح طلبان روی کار آمده و اصلاحات حامی دولت است. 

مردم تفکیک میان دولت و اصلاحات قائل نیستند.«

وی در ادامه می گوید که »معتقد هستم تفکیکی میان اقدامات 
دولت روحانی و دولت اصلاحات قائل شویم و دولت خاتمی را به 
عنوان نمونه عملکرد اصلاح طلبان به مردم معرفی کنیم...مردم 
خاطره خوبی از عملکرد دولت اصلاحات دارند اما رقبا می خواهند 
اقتصادی،  مشکلات  جمله  از  و  روحانی  دولت  عملکرد  همه 
به پای اصلاحات  را  از مدیران  سیاست خارجی و فساد برخی 
بنویسند در حالی که دولت اصلاحات دستاوردهای خوبی داشت 

و این دستاوردها مجدد باید به مردم معرفی شود.«
محمد سلامتی فعال سیاسی اصلاح طلب هم نظری مشابه 
محسن رهامی دارد. وی با بیان اینکه »دولت روحانی نه یک دولت 
اصلاح طلب بلکه دولت اصولگرای معتدل است«، تصریح کرد:  
به پای اصلاحات نوشت . اصلاح  را  »نباید همه عملکرد دولت 
طلبان نیروی محدودی در دولت دارند و دولت هم خیلی توجهی 
به نظرات اصلاح طلبان نداشته است، چون دولت، اصلاح طلب 
نبود... اصلاح طلبان باید این مسایل را برای مردم توضیح دهند تا 

یأس از پایگاه اجتماعی اصلاحات زدوده شود.«
اما محمد مهاجری تحلیلگر مسایل سیاسی با اشاره به بی فایده 
بودن این چنین اظهارات اصلاح طلبان، گفت:» هرقدر که جامعه 
اعلام برائت اصولگرایان از احمدی نژاد را پذیرفت، به همان میزان 
هم از اصلاح طلبان می پذیرد که در عملکرد دولت روحانی نقش 
نداشته اند.قبول دارم احمدی نژاد و روحانی از بدنه رای و جناح 
حامی خود فاصله گرفتند،  ولی افکار عمومی این را نمی پذیرد که 

جناحی از تصمیم سیاسی خود عقب نشینی کند.«
دولت  در  طلبان  اصلاح  حداقلی  نقش  به  مردم  کردن  قانع 
روحانی، یک ماموریت غیرممکن به نظر می رسد زیرا مردم از 
یاد نبرده اند که اصلاح طلبان آنها را تشویق کردند که به روحانی 
رای دهند و حالا هم قبول نمی کنند که اصلاح طلبان از زیر بار 
مسئولیت شانه خالی کنند اما اگر موفق به اقناع مردم شوند، یکی 

از برگ برنده های رقیب خود را می سوزانند.
فاصله گیری از پایگاه رای

شان  ارتباط  یازدهم  مجلس  انتخابات  از  پس  طلبان  اصلاح 
را با بدنه رای خود قطع کرده و سیاست درهای بسته را در پیش 
گرفتند.  پایگاه رای اصلاح طلبان نمی داند چرا عارف از ریاست 
شورای سیاستگذاری استعفا داد و هیچ اصلاح طلبی هم نیازی 
ندیده است که به آنها توضیح بدهد. این پایگاه رای پرسش ها و 
ابهامات زیادی نسبت به عملکرد اصلاح طلبان در دولت، مجلس 
دهم و شورای شهر دارد، ولی کسی به این ابهامات پاسخ نداده 
است. یکی از دلایلی که پایین بودن رای اصلاح طلبان در انتخابات 

مجلس یازدهم، نارضایتی از عملکرد اصلاح طلبان بود.
البته برخی اصلاح طلبان جسته و گریخته در تشریح ناکامی 
خود، انگشت به سوی نهادهای غیر انتخابی نشانه گرفته اند 
اما هیچگاه توضیحات روشنی ارائه نکرده اند. هفت ماه پس از 
انتخابات مجلس همچنان پرسش های زیادی از نحوه عملکرد 

اصلاح طلبان مطرح است که البته بی پاسخ مانده است.
اصلاح طلبان اگر در انتخابات 1400 به رای پایگاه خود نیاز 
دارند، باید از همین حالا ارتباط شان را با حامیان خود آغاز کرده 
و صادقانه کارنامه خود را برای آنها تشریح کنند و سهم خود در 
ناکارآمدی ها را بپذیرند و آنها را قانع کنند که پای صندوق های رای 
حاضر شده و امیدشان را از انتخابات از دست ندهند البته مشکل 
اصلی اصلاح طلبان این است که در این مقطع »نه به درستی می 
دانند چه می خواهند و نه می دانند چه نمی خواهند.« اصلاح 
طلبان در دوره های قبلی آرای خاکستری را تشویق به حضور در 
انتخابات می کردند اما به نظر می رسد که این بار کار سختی برای 
قانع کردن پایگاه رای خود برای نقش آفرینی در انتخابات دارد 
البته که مزیت اصلاح طلبان این است که در اوج اختلاف ها، به 

راهکارهای خاتمی توجه می کنند.

شورای سیاستگذاری؛ آری یا خیر؟

اصلاحات در حصر چالش های درونی



طرح:محمدعلی رجبی

تیرخلاص گرانی۱۴۵ درصدی تخم مرغ 

دستگیری شبکه سازمان یافته ای از دلالان و سوداگران دارویی  
وزارت اطلاعات با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: شبکه سازمان یافته ای از دلالان و سوداگران دارویی 
که به صورت غیرقانونی و خارج از شبکه رسمی بهداشت و درمان اقدام به تهیه و فروش داروهای 
درمان کرونا می کردند، شناسایی و دستگیر شدند. به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
اطلاعات، در این اطلاعیه آمده است: با اقدامات اطلاعاتی مستمر سربازان گمنام امام زمان)عج(، 
شبکه سازمان یافته ای از دلالان و سوداگران دارویی که به صورت غیرقانونی و خارج از شبکه رسمی 
و فروش داروهای مورد استفاده در دوره درمان کرونا می کردند،  تهیه  به  اقدام  و درمان  بهداشت 
شناسایی و با هماهنگی مراجع قضایی دستگیر شدند.  وزارت اطلاعات اعلام کرد: عده ای از 
سوداگران و دلالان دارویی با همدستی تعداد معدودی از پرسنل متخلف مراکز درمانی، داروهای مورد 
استفاده در درمان کرونا را که به صورت سهمیه ای در اختیار مراکز درمانی قرار می گرفت؛ با هدف کسب 
سود نا مشروع خارج و با قیمت های گزاف به خانواده های بیماران به فروش می رساندند.این اطلاعیه 
می افزاید: با توجه به اینکه برخی از اقلام دارویی، خارج از شبکه رسمی بهداشت و درمان کشور تهیه 
و توزیع  شده است؛ احتمال تقلبی بودن آن بالا بوده و به همین منظور تایید سلامت داروها توسط 
نهادهای تخصصی ذیربط در دست بررسی است.وزارت اطلاعات در این اطلاعیه ضمن هشدار به کلیه 
سوداگران عرصه دارو و درمان و انتشار دهندگان اخبار جعلی و کذب در فضای مجازی با هدف تشویش 
اذهان عمومی تاکید کرد: با توجه به همه  گیری بحران کرونا و ضرورت صیانت از بیماران و پرسنل خدوم 

حوزه بهداشت و درمان کشور با هرگونه سودجویی و دلالی در این عرصه به شدت برخورد می شود.

وضعیت ۱42 بیمار کرونایی در قم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در حال حاضر 737 بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم بستری 
هستند که وضعیت جسمانی 142 تَن از آنها وخیم است. به گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی علوم 
پزشکی قم "محمد رضا قدیر" با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در قم طی شبانه روز منتهی به هفتم 
مهرماه اظهار داشت: در 24 ساعت گذشته 184 تَن با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز 
درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.قدیر  افزود: 110 تَن از کل بیمارانی که طی روزهای گذشته در 
بیمارستان های قم بستری بودند نیز ترخیص شدند.رئیس علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: هشت 
تَن از بیمارانی که نتیجه کرونای آنها مثبت بود نیز جان خود را از دست دادند.وضعیت کرونا در قم از روز 

بیستم شهریورماه و به دنبال افزایش قابل توجه بیماران و مبتلایان این بیماری فوق قرمز شده است.

قربانی جدید؛ آژیر قرمز در 2۷ استان 
سخنگوی وزارت بهداشت: مجموع بیماران شناسایی شده کرونا در کشور به 449 هزار و 960 نفر 
رسید و متاسفانه 190 بیمار جدید در شبانه روز گذشته قربانی شدند.دکتر سیما لاری افزود:  از دیروز 
تا امروز 7 مهر 1399 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، سه هزار و 512 بیمار جدید مبتلا به 
کووید19 در کشور شناسایی شد که یک هزار و 514 نفر از آنها بستری شدند سخنگوی وزارت بهداشت 
تصریح کرد: خوشبختانه تا کنون 376 هزار و 531 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص 
شده اند.دکتر لاری افزود:  4068 نفر از بیماران مبتلا به کووید19 در وضعیت شدید این بیماری تحت 

مراقبت قرار دارند.

 دستگیری تعدادی از شهرداران شهرهای استان تهران
 رئیس کل دادگستری استان تهران، از دستگیری تعدادی از شهرداران شهرهای استان تهران خبر 
داد.محمدجواد حشمتی مهذب، با اشاره به دستگیری تعدادی از شهرداران شهرهای استان تهران 
از جمله لواسان، شهریار و رودهن در ایام اخیر، گفت: برخی شهرداران مرتکب جرم رشوه خواری 
افزود:  آسیب ها می شود.وی  این  دقیق شوراهای شهر موجب  نظارت  رو عدم  این  از  و  می شوند 

نظارت های لازم برای جلوگیری از جرایمی که اتفاق می افتد باید انجام شود.

حاجی میرزایی: اینترنت شاد رایگان است 
 وزیر آموزش و پرورش درباره سرانجام رایگان شدن اینترنت شبکه شاد گفت: اینترنت شاد رایگان 
است و اگر کسی با مشکلی مواجه شده اعلام کند. با وزیر ارتباطات هم صحبت کردم و این کار از 
چند روز قبل انجام شده و استفاده از شاد رایگان است.محسن حاجی میرزایی در حاشیه مراسم »یاد 
یاران« در پاسخ به این پرسش که آیا با توجه به وضعیت بحرانی کرونا در بسیاری استان ها قصدی برای 
تعطیلی مدارس ندارید؟ گفت: ما موظفیم انواع آموزش را پیش بینی کنیم و در اختیار قرار دهیم و این 

کار را انجام دادیم.

ظریف: آیت الله سیستانی دژ مستحکم عراق است 
 محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در پیامی به زبان عربی در صفحه توییتر خود نوشت: 
آیت الله سیستانی ، مرجع عالی قدر )شیعه( دژ مستحکم عراق و ضامن امنیت منطقه و اندوخته ای 
برای تمام جهان اسلام به شمار می رود. ظریف نوشت: ایران از نقش ایشان در ایجاد امنیت و ثبات در 
عراق و حفظ حاکمیت و یکپارچگی این کشور و رهایی از نیروهای اشغالگر و همچنین ساخت عراقی 

جدید بر اساس خواسته های ملت این کشور تقدیر می کند.

شهردار قم : آماده هرگونه همکاری هستیم

با حاشیه سازی کتابخانه در بلوار
 پیامبر اعظم)ص(ساخته نمی شود

شهردار قم با اشاره به اینکه با حاشیه سازی مشکلات ساخت کتابخانه 
پیامبر اعظم)ص(برطرف نمی شود، گفت: مدیریت  بلوار  تخصصی در 
شهری تا کنون بیشترین همکاری را برای ساخت این کتابخانه داشته و 

آماده همکاری های بعدی هم هست.
دکترسید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به انتشار متونی در فضای مجازی 
اظهار  اعظم)ص(،  پیامبر  بلوار  در  کتابخانه تخصصی  به ساخت  راجع 
داشت: برخی اظهار نظرهایی که در این زمینه صورت گرفته به نوعی با 
اطلاعات ناقص بوده و زوایای امر برای افرادی که این مطالب را منتشر 

کرده اند، به درستی بازگو نشده است.
سالها  از  تخصصی  کتابخانه های  شکل گیری  به  اشاره  با  قم  شهردار 
پیش در مکان هایی نامشخص، افزود: در سال 95 دفتر آیت الله العظمی 
سیستانی در قم برای ایجاد یک ساختمان مرکزی کتابخانه های تخصصی 

اقدام کرد که در همین راستا جلسه ای در دفتر استاندار وقت برگزار شد.
لاریجانی،  دکتر  دفتر  نماینده  جلسه  این  در  داد:  ادامه  سقائیان نژاد 
استاندار و معاون عمرانی، بنده و مدیرکل راه و شهرسازی حضور داشتیم و 
تفاهمی صورت گرفت که می توانیم سند آن را در دسترس مردم قرار دهیم.
وی با اشاره به اینکه زمینی به مساحت سه و نیم هکتار در پردیسان برای 
احداث این کتابخانه در اختیار دفتر آیت الله سیستانی در قم قرار گرفته بود 
اما این مجموعه این زمین را مناسب این کار نمی دید، گفت: در این جلسه 
قرار شد این زمین به دولت بازگردد و شهرداری قم زمینی در بلوار پیامبر 
اعظم)ص( برای این کار اختصاص دهد تا یک ساختمان هفت طبقه برای 

هفت کتابخانه تخصصی احداث شود.
شهردار قم اظهار داشت: طبق این تفاهم نامه که به امضای تمام طرف ها 
رسیده قرار شد ما به ازای زمین شهرداری که به قیمت امروز بیش از 100 
میلیارد تومان ارزش ریالی دارد، راه و شهرسازی زمینی در سطح شهر به 

شهرداری اختصاص دهد که تا امروز این مسئله محقق نشده است.
سقائیان نژاد ادامه داد: با این حال شهرداری قم همان سال 95 زمین 
کتابخانه را به دفتر آیت الله سیستانی در قم واگذار کرده و این مجموعه 

فنس کشی و گودبرداری را هم انجام دادند و پس از آن پروژه رها شد.
وی با اشاره به اینکه پیگیری از سوی طرف های دیگر برای این موضوع 
باید صورت می گرفت، گفت: امروز حتی اگر یک مسجد در سطح شهر 
می خواهید بسازید باید از شهرداری پروانه داشته باشید و برای اخذ پروانه 
دو موضوع مهم است یکی مالکیت زمین و دیگری عوارض که هیچ کدام از 

این دو تعیین تکلیف نشده است.
شهردار قم با اشاره به اینکه دولت تعهد کرده که معوض زمین این پروژه را 
به شهرداری بدهد، ادامه داد: مکاتبات متعددی از سوی شهرداری و دفتر 
دکتر لاریجانی برای این موضوع صورت گرفت اما تا این لحظه به سرانجامی 
نرسیده است. سقائیان نژاد خاطرنشان کرد: قطعا آرزوی ما ساخت این 
این  نقشه های  اما  پیامبر اعظم)ص( است  بلوار  کتابخانه تخصصی در 
ساختمان پس از مدت ها، پنج روز پیش در اختیار شهرداری قرار گرفته و 
بلافاصله جهت پیگیری های بعدی به معاونت شهرسازی ارجاع شده است.
وی افزود: با وجود اینکه در مسیر ساخت این کتابخانه هنوز تکلیف 
عوارض ساختمانی و مالکیت زمین مشخص نشده اما شهرداری تا کنون 
هیچ ممانعتی از عملیات عمرانی انجام نداده و به نظر می رسد برخی 

صحبت ها اهداف دیگری را در نظر داشته باشد.
شهردار قم با تاکید بر اینکه هر کاری روال خودش را دارد، ادامه داد: هم 
شهرداری و هم شورای اسلامی شهر با میل و رغبت هرگونه مساعدتی لازم 
باشد برای اجرای سریعتر این پروژه انجام خواهند داد و هنوز هم پیگیری ها 

برای گرفتن معوض زمین ادامه دارد.
سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه با حاشیه سازی کتابخانه تخصصی در قم 
ساخته نمی شود، افزود: باید با نیت درست همه دست به دست هم بدهیم 

و افتخار ما این است که چنین ساختمانی در شهر قم ساخته شود.

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبر داد:

رشد ۱۰۰ درصدی کمک های مردمی 
به مراکز نیکوکاری

مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت :در نیمه نخست امسال، کمک های 
مردمی به مراکز نیکوکاری استان قم با 100 درصد رشد به 172 میلیارد و 

200 میلیون ریال رسید.
اکبر میرشکار هدف از راه اندازی مراکز نیکوکاری را شناسایی نیازمندان و 
خیران هر محله و برآوردن نیازها و مشکلات فقرا توسط افراد توانمند همان 
محله بیان کرد و گفت: در حال حاضر 60  مرکز در سطح شهر و دو بخش 
روستایی قنوات و جعفریه استان قم فعالیت دارند که یکی از این مراکز 

شهری ویژه بانوان است.
وی با اشاره به اینکه مرکز نیکوکاری بانوان استان قم، با عنوان بانوی 
کریمه در استان فعالیت دارد گفت: این مرکز با مدیریت بانوان و در یکی 
از محرومترین مناطق قم به صورت جهادی در حال خدمت رسانی به زنان 

سرپرست خانوار تحت حمایت کمیته امداد بانوان استان است.
از  بخشی  تاکنون  جاری  سال  ابتدای  از  اینکه  به  اشاره  با  میرشکار 
خانوارهای تحت پوشش و همچنین نیازمند غیر تحت پوشش در استان 
از خدمات مراکز نیکوکاری بهره مند شده اند، تصریح کرد: 86 درصد این 
خدمات برای رفع مشکلات معیشتی نیازمندان و 14 درصد در زمینه های 
مختلف بهداشتی، درمانی، ودیعه و اجاره مسکن، فرهنگی و آموزشی، 

کمک هزینه جهیزیه و لوازم ضروری زندگی بوده است.
مدیرکل کمیته امداد استان قم با تأکید بر اینکه فعالیت مراکز نیکوکاری 
توسط این نهاد نظارت و ارزیابی می شود افزود: این مراکز با هدف نهادینه 
سازی فرهنگ احسان و نیکوکاری توسط مردم و به صورت محله محور اداره 
می شوند. وی با بیان اینکه مردم نوع دوست و خیر استان قم از ابتدای سال 
جاری تاکنون بیش از 172 میلیارد و 200 میلیون ریال برای امور نیازمندان 
به مراکز نیکوکاری کمک کردند گفت: این رقم نسبت به مدت مشابه سال 

قبل 100 درصد رشد داشته است.
میرشکار با تأکید بر اینکه اطلاعات نیازمندان و نیکوکاران در این مراکز 
کاملا محرمانه است گفت: کمک های جمع آوری شده با حفظ عزّت نفس 

و کرامت نیازمندان در اسرع وقت بین آن ها توزیع می شود.

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت  استان قم:

پرداخت۲۵۷میلیارد ریال تسهیلات به 
اصناف آسیب دیده از کرونا 

ابتدای  از  گفت:  قم  استان  تجارت   و  معدن  صنعت،   سازمان  رییس 
ریال  پایان شهریورماه مبلغ 257 میلیارد و 420 میلیون  تا  سال جاری 
لحاظ  استان  در  کرونا  از  آسیب دیده  صنفی  واحدهای  برای  تسهیلات 
و موارد به بانک های عامل معرفی شد. محمود سیجانی بیان کرد: این 
تسهیلات در قالب 600 موردبررسی و تایید شده است و با پرداخت آن 
برای 2هزار و 91 تن فرصت شغلی ایجاد می شود. وی ادامه داد: همچنین 
تسهیلات بازسازی و نوسازی در قالب 11 طرح به مبلغ 23 میلیارد و 
930 میلیون ریال و ایجاد اشتغال برای 48 تن به اصناف متقاضی استان 

پرداخت خواهد شد.
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گفت:  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
شهرداری تا امروز برای پروژه باغ موزه انقلاب اسلامی 
که  کرده  هزینه  تومان  میلیارد  مقدس 30  دفاع  و 

طرح های توسعه ای در دست اقدام است.
نشست  در  ظهردیروز  از  پیش  سامع  امیر  سید 
رسانه ای که همزمان با هفتم مهرماه، روز آتش نشانی 
و ایمنی در سالن جلسات شهرداری برگزار شد، اظهار 
و  انقلاب اسلامی  باغ موزه  افتتاح بوستان  داشت: 
دفاع مقدس یکی از پروژه های مهم شهرداری قم در 

هفته دفاع مقدس امسال بود.
به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
اینکه این پروژه دو بخش اصلی دارد، افزود: باغ موزه 
ساختمان  یک  مقدس  دفاع  و  اسلامی  انقلاب 
به عنوان مرکز فرهنگی دارد که به همت بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس ایجاد شده و یک 
مجموعه بوستان که شهرداری کار ساخت آن را به 

عهده گرفته است.
باغ موزه  به مساحت 32 هکتاری  اشاره  با  سامع 
انقلاب اسلامی و دفاع مقدس، گفت: پنج هکتار 
محوطه ساختمان باغ موزه توسط شهرداری شکل 
گرفت است و فضای 270 هزار مترمربعی بوستان از 
ورودی میدان مفید تا مجاور ارتفاعات شهرک قدس 

به موازات بلوار شهید آوینی امتداد خواهد داشت.
وی ادامه داد: این بوستان از نظر شرایط جغرافیایی 
ناهمواری و مباحث توپوگرافی شرایط خوب و زیبایی 
دارد و تمام خدمات لازمی که در این بوستان باید 

برای مردم در نظر گرفته شود، پیش بینی شده است.
سامع با تأکید بر اینکه فاز نخست این بوستان هفته 
گذشته به بهره برداری رسید، خاطرنشان کرد: در فاز 
نخست روشنایی، شبکه معابر، آب نمای میدان اول، 
ابنیه و فضای سبز به اتمام رسیده است که در کنار 
برکه در حال احداث این مجموعه زیبایی این مسیر را 

چند برابر خواهد کرد.
وی با اشاره به هزینه 30 میلیارد تومانی شهرداری 
برای این پروژه افزود: بوستان انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس با مجموعه موزه یک مجموعه کاملًا فرهنگی 

و تفریحی برای خانواده های شهر قم ارائه می کند.
معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان افتتاح 
بحران  مدیریت  سالن  و  عترت  بوستان  مجموعه 
از  قم  شهر  در  داشت:  اظهار  اضطراری  اسکان  و 
سال های قبل یک سری سالن اسکان اضطراری و 
خدمات بحران ایجاد شده بود که الآن برای مناطق 
دو، سه، چهار، پنج و هشت این سوله ها احداث شده 
تا  می شوند  تجهیز  مراکز  این  افزود:  سامع  است. 
بیافتد  اتفاق  زلزله  و  اتفاق بحرانی مانند سیل  اگر 
بتوانند خدمات لازم را به مردم آن منطقه بدهند و 
در شرایط عادی هم برای مسائل فرهنگی و ورزشی 
از  رونمایی  به  اشاره  با  وی  شد.  خواهند  استفاده 
تجهیزات جدید سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری قم، ادامه داد: در نوبت های بعد هم باز 

تجهیزاتی برای این سازمان خریداری خواهد شد.
را  شهر  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
موجودی زنده دانست که نیاز به خدمات مختلف 
خدمات  این  از  برخی  کرد:  خاطرنشان  دارد، 
اضطراری است مانند نظافت شهر و برخی خدمات 
تکمیلی مانند فضای سبز و زیباسازی است، شهر 
ماه  این  در  پرندگان  باغ  و  دارد  نیاز  تفریحی  مراکز 
زنجیره  این  از  بخشی  این  و  شد  خواهد  افتتاح 
اقدامات است. سامع گفت: پایداری در توسعه شهر و 
الگوی پیشرفت ایرانی اسلامی شهرها همین را بیان 
می کند که اقدامات شهرداری نمی تواند به پروژه های 
صرف عمرانی محدود شود و باید شهری بسازیم تا 

شهروندان از حضور در آن لذت ببرند.
و  فرهنگی  بسته  بتوانیم  قدر  هر  ما  افزود:  وی 
گردشگری را در قم تکمیل کنیم، حضور زائران در 
قم شرایط بهتری برای اقتصاد شهری ایجاد خواهد 
کرد و تأثیر مثبتی در اقبال زائران به شهر قم خواهد 

داشت.
پاسخ  در  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
آمادگی  در  قم  شهر  وضعیت  درباره  سؤالی  به 
از  بخشی  داد:  ادامه  سرد،  فصل  بارش های  برای 
سیلاب هایی که شهر قم را دچار مخاطره می کند 
منشأ بیرون از شهر دارد که دستگاه های مختلف در 

این زمینه باید وظایف خود را انجام دهند.
مدیرعامل سازمان خدمات ایمنی و آتش نشانی 

شهرداری قم اعلام کرد:
افزایش ۱۰۰ درصد ایستگاه ها و ۲۰۰ 

درصدی پرسنل آتش نشانی
آتش نشانی  و  ایمنی  مدیرعامل سازمان خدمات 
شهرداری قم  نیز در این نشست رسانه ای از افزایش 
100 درصد ایستگاه ها و 200 درصدی پرسنل آتش 
نشانی خبر داد و گفت گفت: با این افزایش نیرو و 
تجهیزات زمان رسیدن نیروهای آتش نشان به محل 
حادثه از 6 دقیقه به 3 دقیقه کاهش پیدا کرده است.

عباس جعفری اظهار داشت: خدمات آتش نشانان 
در شهر حتی یک ثانیه هم متوقف نمی شود و این 
نیروها فداکارانه در پی نجات جان شهروندان هستند.
آتش نشانی  و  ایمنی  مدیرعامل سازمان خدمات 
را  ابراز کرد: عمده مردم آتش نشانی  شهرداری قم 
فقط با خاموش کردن آتش می شناسند درحالی که 
سازمان آتش نشانی بیش از 100 خدمت ایمنی ارائه 

می دهد.
به صورت  ایمنی  پایگاه   12 کار  به  آغاز  جعفری 
هم زمان را رکوردی به نام شهر قم دانست و تصریح 
کرد: از آغاز فعالیت سازمان آتش نشانی تا سال های 
گذشته 12 پایگاه مشغول به فعالیت بودند اما ظرف 
دو سه سال گذشته نیز 12 پایگاه آتش نشانی دیگر 
افزوده شد که این نشان از رشد 100 درصدی در این 

زمینه بوده است که یک رکورد محسوب می شود.
وی در رابطه با نیروهای آتش نشان هم با اشاره به 
اینکه در گذشته 179 نیرو آتش نشان فعال بودند که 
در یک شهر یک میلیون و 300 هزار نفری واقعاً تعداد 
کمی بودند که در دو شیفت کار می کردند، افزود: در 
یک مرحله  300 نیروی آتش نشان جذب شده و در 
حال حاضر هم 60 نیروی دیگر جذب شده اند که در 
حال آموزش هستند که به مجموعه اضافه می شوند، 
در بخش جذب نیرو با فراوانی 200 درصدی باز شهر 

قم در کشور اقدام بی سابقه ای انجام داده است.
آتش نشانی  و  ایمنی  مدیرعامل سازمان خدمات 
به  نیروهای آتش نشان  شهرداری قم زمان رسیدن 
صحنه حادثه را سه دقیقه دانست و خاطرنشان کرد: 
قبل از ساخت این 12 پایگاه زمان رسیدن نیروهای 
بوده که  به صحنه حادثه شش دقیقه  آتش نشانی 
خوشبختانه امروز به سه دقیقه کاهش پیداکرده و این 

درحالی  بوده استاندارهای جهانی 4 دقیقه است.
در  خریداری شده  تجهیزات  از  بخشی  جعفری 
برد  نام  گذشته  سال  دو  در  را  آتش نشانی  سازمان 
دست  ده  نردبان،  یک  خودرو،  خرید 33  گفت:  و 
ست هیدرولیک و لباس های غواصی بخشی از این 

تجهیزات بوده است.
یکی  را  قم  اطراف  به شهرهای  ارائه خدمات  وی 
آتش نشانی  سازمان  نیروهای  توانمندی های  از 
شهرداری قم عنوان و مطرح کرد: سدهایی که در 
اطراف استان وجود دارد و خدمت رسانی هایی که 

هرساله مجموعه شهرداری به حوادث آن ها دارد لزوم 
تهیه لباس های غواصی را ایجاد می کرد.

آتش نشانی  و  ایمنی  مدیرعامل سازمان خدمات 
شهرداری قم یادآور شد: خریدهای دو سال گذشته 
35 میلیارد تومان برای شهرداری هزینه داشته است 
اما اگر همان تجهیزات در شرایط فعلی قرار به تهیه 
شهرداری  برای  تومان  میلیارد  از 350  بیش  باشد 

هزینه در پی خواهد داشت.
آتش نشانی  شیرهای  تعداد  داد:  ادامه  جعفری 
و  برابر شده  دو  در دو سال گذشته در سطح شهر 
خوشبختانه از عدد 150 به 300 شیر رسیده است 
که رشد 100 درصدی داشته است که این موضوع 
در مواقع اضطراری و حریق های گسترده بسیار مفید 
است و اضطرار دارد که تعدادش از این هم بیشتر 

شود.
را  شهر  سطح  در  فعال  ایستگاه های  تعداد  وی 
یادآور شده:  و  ایستگاه آتش نشانی اعلام کرد   24
شهر قم تنها شهر در کشور است که به استاندارد 
جهانی رسیده و به ازای هر 50 هزار نفر یک ایستگاه 

آتش نشانی دارد.
جعفری با اشاره به سوله های بحران، خاطرنشان 
کرد: سوله های بحران در شرایط ویژه نقش مهمی 
را ایفا کرده و امروز در مراسم افتتاح بوستان عترت 
سوله های  خریداری شده  تجهیزات  از  بخشی 
بحران برای اطمینان مردم به نمایش عموم گذاشته 

می شود.
وی با بیان اینکه سازمان آتش نشانی یک سازمان 
سازمان  این  داشت:  اظهار  است،  خدماتی  صرفاً 
درآمدی نداشته و تمام هزینه های این سازمان توسط 

شهرداری تأمین شده است.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 

شهرداری قم :
بوستان  خضرنبی امسال تکمیل می شود

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم نیز در این نشست رسانه ای گفت: بوستان خضر 
را از جنب بلوار شهید آوینی تا کوه خضر به مساحت 
500 هزار مترمربع در حال احداث داریم که امید 

داریم امسال آماده افتتاح شود.
 یام جوادیان با بیان اینکه به سرانه 20 مترمربع 
فضای سبز به ازای شهروندان رسیدیم اظهار کرد: با 
این آمار در کلان شهرها رتبه سوم را داریم و به دنبال 

این هستیم که رتبه نخست را کسب کنیم.
وی با تاکید بر اینکه از ابتدای سال قصد داشتیم 
که افتتاح پروژه های بزرگ را در برنامه قرار دهیم اما 
به دلیل شیوع کرونا این امکان فراهم نشد افزود: 
بوستان عترت به متراژ 20 هزار مترمربع با امکانات 
متعدد ورزشی، مجموعه بازی، نمازخانه، سرویس 
بهداشتی، 4 پارکینگ هم اکنون در اختیار مردم قرار 

می گیرد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم با بیان اینکه افتتاح بوستان باغ موزه دفاع مقدس 
با مساحت 320 هزار مترمربع کمک زیادی به تقویت 
فضاهای تفریحی شهر قم خواهد کرد گفت: در کنار 
این مجموعه بوستان خضر را از جنب بلوار شهید 
آوینی تا کوه خضر به مساحت 500 هزار مترمربع در 
حال احداث داریم که امید داریم امسال آماده افتتاح 
حدفاصل  هم  زائر  بوستان  کرد:  اضافه  وی  شود. 
تا خیابان ظهور در حال  آیت الله بروجردی  بزرگراه 
اجرا است. جوادیان از افتتاح بوستان زائر به مساحت 
300 هزار مترمربع تا سه چهار ماه آینده هم خبر داد 
و تأکید کرد: باغ پرندگان که از نظر معماری و مباحث 
پارک سازی کار بسیار ارزشمند و منحصربه فرد در 
سطح کشور است نیز امسال در خدمت شهروندان 

قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: این پارک از نظر ابعاد و منظر شهری 
در  که  است  به روزی  و  شاخص  بسیار  کار  بزرگی  و 
هفته های آینده به بهره برداری خواهد رسید و هم از 
نظر مباحث زیست محیطی و گردشگری می تواند 

قدم بزرگی برای شهر باشد.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم ادامه داد: بوستان شهید زین الدین با مساحت 
30 هزار مترمربع هم از  مدیرعامل سازمان پارک ها 
و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به آخرین وضعیت 
این  شد:  یادآور  علوی،  بوستان  تله سیژ  احداث 
پروژه علی رغم وجود وسایل چند ماهی در گمرک 
سلفچگان معطل مانده بود که با دستور دادستان قم 
این مشکل حل شد و در مراحل پایانی قرار داشته و تا 

یک ماه آینده به بهره برداری می رسد.

معاون خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

هزینه ۳۰ میلیارد تومانی در باغ موزه دفاع مقدس

دادستان عمومی و انقلاب قم  خبرداد:

اجرای دادرسی الکترونیک درمحاکم قضایی 
 دادستان عمومی و انقلاب قم از اجرای دادرسی الکترونیک در استان قم خبر داد.

حجت الاسلام و المسلمین غریب با بیان اینکه توسعه دادرسی الکترونیک و ایجاد سیستم هوشمند 
قضایی در اولویت برنامه های سال جدید دستگاه قضایی قرار دارد، گفت: اجرای دادرسی الکترونیک 
و غیر حضوری، علاوه بر تضمین سلامت مراجعان و همکاران، گام مهمی در کاهش زمان رسیدگی به 
پرونده، کاهش هزینه های سیستم قضایی و افزایش سرعت انجام کارها، افزایش کیفیت رسیدگی و 

امنیت قضایی و اداری، بر می دارد.
 دادستان قم از اقدامات صورت گرفته در راستای راه اندازی دادرسی الکترونیک اذعان داشت: در این 
نوع دادرسی، ارتباط زندانی با قاضی پرونده به صورت مجازی برقرار می شود و امکان حضور غیر فیزیکی 

در دادگاه برای زندانی از طریق ویدئو کنفرانس مهیا شده است.
وی ادامه داد: با تجهیز کامل محلی در زندان و بازداشتگاه قم و سایر استانها، زندانیان به صورت 
ویدیویی و زنده با مراجع رسیدگی کننده پرونده قضایی خود ارتباط برقرار می کنند و فرایند دادرسی 

انجام می گیرد.
غریب به اجرای موفقیت آمیز این طرح در ماه گذشته اشاره کرد و افزود: در نیمه دوم شهریور ماه، تنها 
در دادسرای عمومی و انقلاب قم با دستور مقام قضایی، 30 دادرسی مجازی از دادسرا با زندان لنگرود 
قم، زندان ساحلی، بازداشتگاه، زندان ساوه، اردوگاه و دیگر زندان ها با مرجع قضایی صورت گرفته است.
دادستان قم گفت: این روش هم در راستای رسیدگی به پرونده و همچنین به منظور دیدار غیرحضوری 
و چهره  به چهره قضات با زندانیان جهت حل مسائل و مشکلات آنان و اعطای مرخصی به زندانیان 
قابلیت اجرا دارد. این مقام قضایی با اشاره به امنیت بالای این روش به دلیل استفاده از فیبر نوری بیان 
داشت: جلوگیری از هزینه های اضافی و پیشگیری های لازم در خصوص خطرات اعزام زندانی به 
دادگاه، پیشگیری از شیوع بیماری کرونا و دیگر بیماری ها، تسریع در عملکرد و کاهش اطاله دادرسی 

از دیگر اهداف این امر است.
غریب در پایان افزود: امیدواریم که بزودی امکان برقراری ارتباط با کل کشور در هر شعبه به صورت 

مستقل ایجاد شود.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم خبرداد:

تجهیز و نوسازی واحد لجستیک هلال احمر استان قم
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم از تجهیز و نوسازی واحد لجستیک این جمعیت به منظور 

آمادگی و پاسخگویی سریع در حوادث خبر داد. 
 محمد رضا بهرامی اظهار کرد: با توجه به برنامه توانمندسازی و تقویت توان لجستیک و آمادگی 
جمعیت استان در پاسخگویی به موقع و مناسب در حوادث و سوانح احتمالی، این جمعیت مبادرت به 
تهیه تجهیزات و خودروهای امدادی کرده است. وی با اشاره به اینکه نوسازی این ناوگان براساس اولویت 
بندی تهیه شده است افزود: به جهت ارتقاء ظرفیت ناوگان لجستیک و نیز بالا رفتن ایمنی و استاندارد 
کار در حوادث و سوانح، برخی از اقلام ضروری شامل جلیقه های نجات، کیت های امدادی sos، جرثقیل 

دستی لباس ضد اسید و همچنین بلوک های چوبی را تهیه کرده است.
مدیرعامل جمعیت هلال احمراستان قم اظهار کرد: یک دستگاه کامیونت کانکس مسقف فوسو و انواع 
موتور برق ها از 2/2 کیلووات تا 50 کیلو وات به ارزش ریالی 20 میلیارد ریال از سوی سازمان امداد ونجات 

به واحد لجستیک هلال احمر قم اختصاص داده شده است.
بهرامی خاطرنشان کرد: یک دوره تخصصی برای اعتلای سطح دانش کاربران و اپراتورهای سرویس و 

نگهداری و همچنین آموزش عیب یابی و تعمیرات خودروها برگزار خواهد شد.

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد:

محکومیت، فرجام کار قاچاقچیان کالا 
مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت قاچاقچیان کالا دراین استان خبرداد.

 مهدی ریاضی با اعلام این خبر اظهارداشت: مامورین پلیس امنیت اقتصادی استان قم در حین 
کنترل خودروهای عبوری مستقر در محورهای مواصلاتی اراک - قم به یک دستگاه خودرو سواری پژو 
پارس به اصطلاح شوتی مظنون که خودرو را توقیف و در بازرسی از خودرو 25 کارتن لامپ LED به ارزش 
503,073,025 ریال کشف و با تشکیل پرونده، مراتب به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم اعلام 
شد. وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه چهارم ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی 
قم با توجه به اظهارات و اقاریر صریح متهم مبنی بر مالکیت کالاهای مکشوفه و عجز از ارائه مدارک مثبته 
گمرکی، پس از رسیدگی متهمان را علاوه بر ضبط کالاهای قاچاق مکشوفه، با احتساب جزای نقدی بدل 
از ضبط خودرو حامل، جمعاً به پرداخت مبلغ 1 میلیارد و 73 میلیون و 73 هزار و 25 ریال جزای نقدی 

در حق دولت محکوم نمود.


